D'Arcy O'Connor Interview Notes and Correspondence Received re Oak Island - 1976/77

(Compiled for David Tobias by Les MacPhie - July 2000)

Page Number
Name Date Number | of Pages Remarks

Interview Notes
by D'Arcy O'Connor
Dan Blankenship May 19, 1975 1 12 Int. at his home, Martins Point, N. S.
Charlotte Adams April 27,1976 13 4 Int. at Western Shore, N. S.
Malcolm Vaughan May 1976 17 1 Int. in Pirate's Lure, Western Shore, N. S.
Amos Nauss May 5, 1976 18 7 Int. at Marriott's Cove, N. S.

May 18, 1976 25 8 Int. at his Oak Island Museum
Fred Nolan May 19, 1976 33 12 Int. at his home

Sept. 23, 1976 45 9 Int. at O'Connor's place
Claude Chappell July 20, 1976 54 5 Int. at his home
M. R. Chappell July 20 & 21, 1976 59 27 Int. at his office, Sydney, N. S.
Mildred Restall Aug. 10, 1976 86 25 Int. at her home, Western Shore, N. S.
Parker Kennedy Aug. 12, 1976 111 6 Int. at his home
Charles Roper Aug. 12, 1976 117 4 Int. at his home, Halifax, N. S.
George Bates Aug. 16, 1976 121 11 Int. at his home
Mendel Peterson Oct. 20, 1976 132 7 Int. by phone, Arlington, Va.
Craig Lorimer Apr 18, 1977 139 1 Int. by phone, Harvard University, Mass.
Correspondence Received
by D'Arcy O'Connor

. July 12, 1976 140 2 2 page letter

Robert Dunfield Oct. 21, 1976 142 2 2 page letter

Aug. 3, 1976 144 4 3 page letter + 1 sketch

Feb. 7, 1977 148 9 4 page letter + 5 sketches (see Note 1)
M. R. Chappell

Feb. 18, 1977 157 2 2 page letter

Mar. 31, 1977 159 3 3 page letter

Aug. 30 & 31, 1976 162 3 3 page letter

Nov. 9, 1976 165 4 4 page letter
Lavern Johnson Jan. 13, 1977 169 4 4 page letter

Jan. 26 & 28, 1977 173 3 3 page letter

Mar. 18, 1977 176 3 3 page letter

May 11, 1977 179 3 3 page letter

Notes:

1. The M. R. Chappell letter of Feb 7, 1977 refers to one sketch of stone triangle and one sketch of money pit
location and these sketches could not be specifically identified. Therefore various sketches by M. R. Chappell
related to the stone triangle and the money pit location are included with this letter.
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~“feet the bit dropped. ab
‘there shouldn't: be’d:

1o sold home and now 11v1ng
‘fe“and‘son)“f RN .

Way up-to get'pump._ ‘hit cavities at -
le 16-X in 1971. twice in"glacial -
'ﬁfj rburden, - and then:we:hit: a'small cavity in 15 or 20 ft.
f bedr ck,below the ‘180-foot mark. and then we ended up the hole
in 235 feet anto ahell of a big-. cav1ty. ‘and the water has been staying
onstant: at about 44" feet.‘below the top of ‘the hole, though she does
rise and . Pall with.the tide, though not exactly with the tide. the
235 feet. is in bedrock which starts at 180 feet. started diving into
~the: 27-1nch hole: to ¢heck the size of the cavity, started the hole
with a“six=inch: rotaryldrlll.'ln the glacial till at well over 100
1t~ four feet or so. that was a cavity, and

svilty in glacial till, no way. but it is possible
because: 1ts the limestone family and the

“to get ‘a cavity in bédrpck,

» -%22§29 family and this: family'is noted t& have cavities in it, sinkholes,

1ssures:‘and: one" “thing andfanother- ‘not too unusual. *k= Anyway, we
hen' we: went down another 15 or 20 feet. then
~we hit another-cavity: abaut another 20 feet below that one. and then
we hit belrock. about’- 180ifeet. ‘About 30 feet into bedrock we hit a
small cavity about two:feet high and from then on we never got a return
(of material). we continued on through that and hit another cavity
right on the bottom at 230 to 235 feet. so we pulled off of the hole
and moved down to the mone it area and put another hole in there
that triton wanted to pub in. and that was an interesting hole tooj;
we hit wood below bedrock in that hole. then went back to 10-X.

At about 150 feet, actually below that, we were blowing out the hole
and all of a sudden_p;eces of metal started coming out of the hole.
the metal blew out from 165 feet, but weren't sure (what depth) where

- hit one davity there,

~ it came from. got two. hxuxhxmdmumkﬁ handfulls of this metal. it was

thin metal and at the time I picked up it was chewed up and obviously
it was xmxmxmxmng against some kind of cement or something because it
had small pieces of cement on one side. amazingly, the metal was

free oI rust, not bright and shiny, but more like the color of lead.
and it was soft. but in-a few minutes the darn stuff started to
oxidize, showing that it had been starfed for oxygen for a long period
of time. by the next morning, the metal had hardened. it changed
composition. had it analaxzed by stelco and they said it was low-carbon.

»,steel this happened In the fall of 197D, after that we were in the

bottom of the hole, cleanlng 1t out with a churn drill to find out where.

in the hell that metal came from. well, we weren 't successful winter
came on and we pulled out of . the hole,

"The next‘;prlng (197t) we went back there (10-3) w1th the 27-inch
bit. then we Took it down, adding casing as we went. (l-4-inch steel
casing) Some of the members of Trito \dld not think there would be
anything in bedrock; they were more' concerned with on top of bedrock.
so with this in mlnd, we put the casing down to 165 feet and tried to
get into bedrock without casing. but we couldn't do it. so we ended
up with 27-inch casing down to 165 feet and then we took a 25-foot =~
piece of 25-inch casing, slipped it #twym down inside of that to keep '
the stuff from falllng in and then we mx finished the hole down to the
bottom. but we couldn't find anything foreign down there. but when we

.- went. down with the bic.27-inch bit. we did hit wooad 371 +ho ol and el +471




et L

-1/ “away for mm=
{ “came out:in.the year 3100

ove bedrock. We hit a lot df?if.?tﬂétfﬁdddzwasuénalyzedé we sent ‘it

tests; we came. oUE With a- .
.‘came.out the: same; 3100 B.¥., plus or minus 75 or 80 years. a lot of

my. carbon-dating to-a tesfing Iab. The carbon dating
ofl. It was radioactive. the lab ran other
~'whole dishpan of this wood. the tests

- <-people speculated that it' wds probably regular glacial wood. but I can't
= beligve it, because the wood wag in perfect shape, no rot in it whatsoeve:

| ﬁ5'gandﬁit%came‘from,WeIl,belOWiIOpreet)mIt¢was spruce and it was tough

'lawood;*Ifébuldh!t see any cut’edges on it, even though we got a lot

-/ of big pieces. but at 'any rate, we didn't like the carbon dating. We
-/~ found out later that it's.-an old old practice to use pitch blend in
- preserving wood. Now, pitch blend Xk is radioactive. So the radiocactivity

w**igoﬁ1d havgijme§rromftpeipitch;biend,._A o

';f;ﬁﬂn§ﬁ;y; wé3p1éjéd érSﬁﬁa'fér a loﬁg:time on the bottom.of this
hole and we couldn't come to any conelusions. So we said we're going to
examine on top of the bedrock nows (above 180 ft) I went down the casing

-on. a seat. with a couple.of:lights smimsmw (after pumping out the water)
/. and-hell, I saw a big cavity about eight to ten feet arouhd at 180
~feet, in an irregular shape.. (had already pulled out the 25-inch

‘- casing, so nothing but rock walls) About _three to four feet on to
-of .-the bedrock is limestone. so there was an outcropping of this stuff

on top of the bedrock; I stayed down there about a half hour, examining

- the walls very very carefully, but I couldn't find anything that was
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unnatural, : o . : ,

" Then we drove the casing the rest of the way down and really
explored the bottom. Started diving on the bottom. Had four different
divers down on the bottom at different times. But trouble with the
diving is that your in anhydrite rock and your shoulders rub against
it and it turns the water cloudy like milk. Can't even see your
hand in front of you. I made seven dives down there myself.

"We've just about discounted the bottom of that hole. We've had
a new member that's joined Triton. He's a scientist and inventor. He
designed a sonar (deteetor) last summer. Had an oscilliscope on!top
and we detected a disturbed area kwkwm behind the casing in the
overburden. The plan now is to put a couple of pumps in there,
pump the water down and I"1l go down on a seat and cut a couple of
observation holes in the side (ofthe casing where the cavities have .

been detected by sonar)s Will cuf holes Through the l-4-inch steel
casing. Cavity detected by sonar appears to be towards Smith Cove. That's
where we're going to cut the holes. ] 3

"Another thing that came out of that kmk= damn hole besides that

‘metal, we brought up about geven or eight pieces of ghaip which also

was tested by stelco as being very old, definitely before And
we brought up two other kinds of metal from that hole, from a higher
elevation. This corresponds to the area that we're now interested in.
That's the plan in 10-X - is to stabilize the water, pull the water
down and go down in the dry holes. We tried to cut holes a year ago
under water, but we weren't successful. Going to cut the holes myself
this summer with an acetelyne torch. Will use a compressor kmx for
torch and fresh air. I almost killed myself one time, I was only
Imymsmmdx blowing air through a 1-4-inch hose; no good. (you got

-to replace the air that the torch uses) So, I'1ll have at least an inch

and a half pipe for air down there.
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. 7" "Ye can pull the water down:to any.place we want (in 10-X). All

.- you need is 'an 860, 1,000 gallons d minute pump. This is what we're
-.trying to get dow. Once we cut- t e holes, we're going to see what's

. behind them. They're.just observation holes. Now, it's possible; after

/( all we did hit wood with that big bit; so the casing has to be against

wood 'somewhere (behind the casing). There's only 20 feet (section) '

where it can be, we know. So once we find that area, doubtless Xkukx this
~-is where the metal came from. It might be all colapsed in there now,

l we don't know, “Hole 10-X ig 180 feet northeast by east from the Money
// it< (east-northeast). We know the hole is connected to one flood tunnel,
. because one: diver we sent down had’ good visibility at 170 feet. He !

‘was only in about 70 feet of water because we'd pulled the water down
i:p -t0+-100 feet below the surface of the hole, At 170 feet visibility

started getting bad, he kept going down. In the neighborhood of 200
feet he couldn't see in front of his mask. He said mud is coming in
and it's coming in above mey coming in from under the casing. he said
he could feel the current (from the flood tunnel). We checked the

“39 Smith's Cove area and .saw it was mudied up. And we did it with our

pumping in 10-X. So there%s no question we stumbled on one of the flood

tunnels. So we buldogzed the area (in Smith's Cove) over. Got the

diver back two weeks later and visibility was good.Xmxkkakxaxwax So

we did stop the water from coming in from that particular area. But

had- to ‘keep pumping. &mxwex But we still know that the water is still

coming in at about 600 gallons a minute. It's not natural seepage,
* /// it's salt water coming in from the ocean, there's no question about'

1t. They've got so many Rhemimkmmrmekx flooding systems tied together

- Xkx it's amazing. I've gEk fairly good evidence of over a dozen (flood
tunnels). Some of them I've picked up on aerial photographs. We've done
an awful lot of Rhymimsmwmikhxhimhxpkmmex flying with light planes
over the island while we're doing pumping tests and dye tests. You can
see quite a bit when the water's calm. You can see disturbed areas
tn the bottom. Weren't successful in blocking them all off, but
we know generally the area.that they're in. We know the flooding rate
is about 600 to 650 gallons a minute and the pump I'm getting will
pump between 800 and 1,000 gallons a minute. ?only have a 350-gallon

a minute pump now)
"There's another area we're interested in going back to this summer.
[( (where shaft in enclosed house is) Came up with a small piece of wire
there within about 10 feet of the surface. We put a shaft 6 1-2 by ¢ /.
W12 feet down to 110 feet, cribbed to 100 feet. The wire was analyzed
»a /by Stelco as being definitely man made before 1850, possibly before
i X9x 1800. Analyzed by a metalurgist. We had to pull out of that shaft
when spring (1974) came and the shaft got too wet. We started the shaft
in october 197% and quit in march 1974, Shaft is approximately 800 feet
/7 northeast of the Money Pit. Not planning to work in that &x shaft this
summer, If I do, 1t would be late summer., First order of priority is
we're going to install this large pump and see what in hell is behind the
casing in 10-X. Then, of course we're going to continue this shaft
down with the proper type of pump. Ideal time to do this imxhkxx is in
that fall when it's dryer. '

#

. "Another thing we're going to do this summer is put some more 12-inch
;Za holeg in fhe Money Pit area. We have some areas in e Money Pit area

’ that we definitely hit wo in the bedrock in about five holes. And that
—n was (in 1967) 30 to 35 feet in the bedrock. Bedrock there averaged

" amzmzmet around 160 feet, Can't tell is any of the wood was hand hewn

AA/ because kiy they were too small. But carbon-dated to couble hundred yrs ag:




SRRy has seven 1ots on the 1sland. hlS operatlon is separate
,from Trlton g« (chuckles and takes a long pause when asked about
“the aerial- photography markers nolan discovered on his lots saturday)
. "Well, let me pmikmihxhhmsmwmy try and cover it this way. In 1967

‘we gave nolan shares because he surveyed the holes that were being

"~ put down by Becker Drilling Company around the money pit area. He -
. was‘given compensating shares. L don't know what, $3,000, $3,500 f;
" worth’ of ‘shares or whatever he- considered his work was worth at the <.

‘time. So ¥® we figured he was a member of triton. Then later on, %/
[/ Triton reorganized; it wasn't Rwihsmymkk® Triton then, just David V;
- Tobias  and myself. And then Triton Was gréanlzed in April 1969 and ¥
everyone who had shares in the previous ing was_sent papers ¥RExeky
where they would return their shares and they would be held in escrow
by an atto#ney and then they would be issued shares in Triton, depending
on how many shares they had. Xhxmmmkwt approximately half of what they

~had. But nolan never returned his shares, but technically he's still

. a shareholder in Triton because whenever he does return his shares,
"he'll be issued shares in Triton. Now, at that time, about 1969- 70
four or five years ago, he kmymumkmx claimed ownership of seven lots
in there. He tried to. get treasure trove license on these lots that

he claimed he owned. We fought him zkx and the minister, Hallibufton
‘at the time, wouldn't give him the license. Then Halliburton went
over on vacation in England and when he was away, Stanfield was the wM"”
premier and Stanfield gave him the license. So we became very upset
about that. Anyway, we've been fighting Nolan all along up about until
two years ago, two and a half years ago and he was breaking up my
caaseway, one thing and another. We had it out hot and heavy, and we
were Just getting ready to go to litigation; the papers were signed
and everything. We were going to get into the whole ball of wax in this
litigation. But about two days before the thing, Nolan came out there
and started talking to me. He approached me, I did not =zppmewmshxmex
approach him. This was about two or three years ago. He approached me
and wanted to know if somethlng could be worked out. So I said I don't
know, it's kinda late but I'll do &ome quick telephongng and I did.
And one member (of Triton) wanted me to work out something with him,
one member didn't want to, and I had the deciding vote and I decided

I would try to work something out with him. So he and T worked out an

agreement.

"Basically, it acknowledges his treasure trove license., We aghkee in
the agreement not to get into the mw question of ownership of those
lots, because were primarily interested in the treasure trove license,
not ownership, not realestate., So, with this understanding, we allow
Nolan to use the causeway and we allow him to cross Chappell's property
to get to these contested lots. We don't acknowledge ownership, only
his treasure trove Xiwmmsmx rights. And for this, he reciprocatés and
he gives us rights to pass over Crandalls Point and these lots that he
considers he owns. It works both ways. He definitely owns Crandalls
Point, no question about that. 8o anyway, that basically is the agreemen®
- And then I worked out a deal where he had to give me some sweetener
for me to sell it to Triton. So the sweetener was that if anything is
found on thése contested lots that he claims ownership on, Triton
gets 40% of it, if he finds it. Now, if we agree to a (search) program
between he and I, and Triton foots the kxwm bill on the program and we
do find somethlng they, then Triton gets 60% and he gets 40%. And, he
has no claim on the balance of the island, period; with the exception of
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'Ao.percentage beyond anythlng we. find.,

2 , greement’ we have. So we don't have a xx -
,.-He‘xxgh'81gned that ‘agreement, It's still in effect

X "ne of us holds the (treasure trove)

T ‘o me of t riginal marklngs“and he (Nolan) knows
robably many ‘more: than I Xnow. These people (original diggers)
.markings on'the’ 1sland “there's no question about that. Not
Y Y id they leave’ marklngs, they 1eft monuments. They left stones
eut’ certain ways, there :8 NOo - questlon about that. We have found several
“different types. It's amazing how they were able to cut these damn stones
_ and- get them the same, but.they are. If you know what to look for, you
. can see them. Now, we "have not let this out, but thez had a_codg and
" they knew whatthe whole code was and of course it's taken a hell of
: ,;ta,detectlve Job on. Nolan' s'part and our part too to try and pursue it.

Y '_W_Triton baS1cal s not’ 1nterested in what Nolan is doing. I pmxmmmz
-,personally .am because I. happen to feel as strongly as Fred does that
these markers do go back to the .original, people. And wence you accept
that, then you have to- place 1mportance on them. As far as reconstructing
" “them (the markers) Nolan .is- running various 31ght lines through on
different ways, and I know more or less what he's dolng. In fact, a
little bit too much for his satisfaction. But that's neither here nor
there; I'm not stupkd, I. hope. So anyway, he ran lines through our
property last fall. I wasn't aware of this. I was up there drilling,
working my ass off, and I didn't know that he was running these (lines)
off. But he ran lines through there and at the end of these lines,
my god, he dug trenches, 18, 20 feet long. Dug them by hand. So then
when I started seeing this, I raised hell. I got hold of him (and) I
said 'you have no business of digging on our property, none whatsoever."
And T said 1t's going to stop right now, because as far as I'm
“Lr“z concerned, you've broken our agreement.' This was last fall. This
'ﬂwﬂ is where he found one mmaxhek marker that comes to a point. I know where
- he found itj; I know exactly where he found 1t. SO when he found it,
then he back81ghted it to another certain point that we're aware of.

"Phe thing is, there.s,no questlon, he stumbled on something, in
my opinion. He stumbled on something. And the pieces are falling
together now; it's a question of time, it's starting to gell.

‘Whoever (between Nolan and Triton) unlocks the secret of Oak
Island first ’1s not 1mportant to me; I didn't know it was important

to Fred. |

;5:4*3 "As far as I knowvhe (Gordon Coles) still owns shares (in Triton).

= I don't know anything to the contrary. He probably has put the shares
in trust. Gordon Coles has nothing to do with Triton now other tgggﬁ
doubtlessly his shares are still valid. Just because he became t

Attorney General (for Province of Nova Scotia) doesn't mean that he

would give his shares away 3 it would be foolish. But he don't believe

in Oak Island, but that's neither here nor there. He accepted thege shares
in lieu of feeg and one thlng and another. But he is very very careful
and he's still a friend of mine and, I'm sure, a frijend of David Tobias.
But he has nothing to say in this dispute that Fred Nolan has gotten
himself into. He %Nolan) got himself into this. We don't. even know what




. We ‘think . he must be
e. government like he's been doing

. roadblock ‘there (last summer)?
d:depar ut: up. the road and boom, he ran
andfput fe sg'it;see. Nowy this. is between him and the
_governmentsze have nothing tordo with it: We're at peace with Fred. And
A XN DRI R emd mou SO RO c xmﬂm_hm he S. brlnglng this on hlmself.
Byt Gordon Colesiwsﬁstaylng'completely out ‘of-it. If he (Nolan) thinks

: . Ig using his influence (to favor Trlton) hxkx he's crazy
Jas he11 Beoaus: you oall up ‘Grodon' Coles and ask him what's going
'ECrandall‘ o e don't know nothlng about it. He'll say
-attorney so..and’ ‘80 1S-hand11ng it and that's it. And he don't get into

: F’7it because he‘dOCS ‘not” want anyone to come back to hlm and say 'conflict

- 'f'"If he (Nolan) thlnks that Trlton is trylng to work and use Coles'
" influence in order to mgekxiim get him (Nolan) to lose his license, he's

I wrong.rBecause we:. have -nothing to gain in that respect. We have no

| irons in'the fire. (But if Nolan were to lose his treasure trove
. licénse)  "who the. hell (but Triton) mhould pick it up. We had the
.treasure trove: ‘license er;the whole 1sland What he s doing now,
he s brlng 0 ‘hlmself' ; B

' "As far as we' re concerned, we. would. prefer seelng the prov1noe

TUn conducted. tours in. there." And the reason is quite obvious. It's
etting to be a bigger and bigger tourist attractlon. 20,000 to 25,000

% eople) should come this year. So the thing is, to just have these
people go on the damn island,s&xx g01ng any place they want to go, would
be a gx bitch. You don't know who's going to watch out for fires and
one thing and another like that. Plus the fact they get in your hair,
They. come right down to where I'm working. So the guided tours are
a good idea,.-

"T wouldn't have the guts to do what he's (Nolan) is doing (re
fighting the province). Not me. Triton got part of the tourism revenue
on Oak Island "last year for the first time. The first year (summer of
1973) we got nothing; asked for nothing; wanted nothing. But then we
found out that they had worked out a deal with Nolan after we said
we didn't want nothing. They worked out a deal with Nolan and gave
him a third. So last year, knowing this, we said we're not going to
let this happen again. So we said we'll take the same deal you gave
Nolan, thlnklng they were going to give Nolan the same deal. And they
were going to, but at the last second he pulled out of it. ®wx As
far as I know (Nolan got 30 pc last year, Triton got 30 pc and the
government kept the rest). It didn't amount to no great amount of
money, but sure, it did help to pay for some of the maintenance on
the causeway. Then too, they paid $3,000 or $3,500 for a parking lot
three years ago over here (on the 1sland) so I allowed them to use
the parking lot. Reasonable compensation. And too, when you're dealing
with the province, you don't just give then carte blanche cheques to
come in and do anything damn thing they want to, because then you might
be giving away your legal rights, and we have to be careful in that
respect too. We want to cooperate with them; we want them to have
thelr tourists.

Triton "won't" get any revenue on tourism this year. "The province
has seen fit that they don't want to make any deal with Nolan, they
don't want to make any deal with Presley, and they didn't want to make




1ngfit ﬁ -and everythlng. So we feel it's only fair kmx that we
e:glven’ some compensation -in. order to, if not anything more, at least

“pay for the parking on the other (isband) 31de, or something towards
~it,.and maintainance of the causeway. It can't be no great amount of

ﬁ;money, “but . by the same token, if you give away your rights, once you
give them- away,: you can't get them back. We have to have something in

writing saying" that we _have to be relieved of any responsibility if

'vﬁ}somebody ‘goes across the’ causeway and runs off it and gets killed

T anythingnllke that. - That's the main thing. We're not penny pinching

:??or anythlng Iike that, bubt. by the same token, if we allow them a blank

cross, then we glve up our rlghts.

Danlel*Henski 1s "1n the (Trlton) syndlcate. We gave him shares;
he s a-shareholder. (Got shares) more or less (for the work he does)
Dan has no re8pon51b111ty really; he's alone. The only child with his
mother. He came up here in 19653 had a run in with Dypfield and then
he went back. I treat him a lot more kindly than Dunfield. He spent

a ¥m¥himg hellish long time doing his conductivity testing. I helped
and worked with him and gave him a little encouragement now and then.
But he has yet to perfect the system where it would work. Rkm If a
thing's going to be 501ent1f1c, you have to be able to repeat it at
will, you know. Dan hasn' t been too successful with it.

P -

"He (Dan Hensk s got some damn good 1deas from Bill Parkin who

‘1s a member of Trlton. Bill gave him some good ideas. He (Parkin)

is from outside of Boston, from Wayland, Mass. He's a research
scientist, inventor and brillianf, He joined Triton about two vears
ago. I Juqt stopped kmxmnmxkxm and saw him when we came through Boston.

"Surprlslngly enough (Triton has had) not too many (new members
join the syndicate since 1970)., You see, with the corporate setup
that we have under Canadian law we are allowed a maximum of 50 members
then it has to go public., Now, I believe our membership is still
around the 30 mark. I don't think there are over 30. Now what we did
when we saw kkak we were pushing 30, what we did is that Tobias and
I got in agreement that we Jjust couldn't let anybody come in for a
few hundred dollars or anything like this here, because we'd be using
up our numerical number and not getting the money. S0 with this in mind,
we set up a minimum investyent. Because we're not after the small man
anyway. No way. We're after persons that if they lose the money, they
can afford to lose the money, you see. It's not an investment to make
money, it's something that you have to be more or less interested in,
and sure, maybe we may be lucky, maybe we'll all end up being millionaires
no question about it. But in the same token, it is the search that is
the the compelling force that keeps you going. Because everybody has
their own mountain that they want to climb. This is our mountain we
want to climb,




. . Actually, 1t S
reg and % ey re. $1 a share. That's

: not.p ‘
] - Ve - iwould say off hand Triton has spent’ probably
1ght 1n the nelghbarhood of . a half milli

ore-then.I would say probably spent another $150,000 besides

' these are.a ball park figure. I haven't had it (the
a pend;lately. Actually I think I spent a little over 5 grand
' ““the year ‘before last. of ‘my own money and then I think I spent close

o 37,000 Ias ‘year. Soit%s still a drain. (Spent) in the neighborhood

- 100,000) ‘of my own money (on Oak Island). I started on Oak Island

3in' fEF; ten years, going on 1l years. Crazy! It's crazy little things
Iike this here '(shows me small piece of wire) that just keep me going.
- Now this came.out of the =xiwfk hole where I put the shaft in. (calls

~ Janie to show me her piece of metal). No doubt about it (the wire
 Was man made)., It was hand ‘drawn. It goes back at least 200 years.

" A, B. Dove, metalurgist at Stelco. did the analysis. He has retired now.
That's why we-put the. ghaft down, belie®e it or not. We found it (the
wire) about 10 feet down below where we started. (It was the) only
pilece we. found. -Only: that. We came up with pieces of wood but that's
'the only pelc of metal. jﬁ

: "Now the amaz1ng thlng is- that we also came up with this wire
/' [ in 10= w1th the 27-1nch churn drill. Same identical analysis on 1t.

It was about.the same size; the same diameter. Probably two or three
or four pieces came out of 10—X. (shows me various peices of the
lead like metal that came out of 10-X).

"Dan Henski put the (aerlal) survey markers out. This i1s what we

* don't like about Fred. There are certain piles of stones up in here.
fhese stones mean something, we know they do. Now, as quick as Fred
spotted these here and located them accurately on his surveys, he
deliberately tried to mislead me and moved these stone piles. As soon
as he surveys an area, he deliberately bulldozes it s EHaE he covers
over his tracks. We don't do this. We try not to dmsturb the area, at all.
And I'm mad at Fred for this here. And I've told him he has no right
to do that. He's come on our property here and he's bulldozed. He
is on our property 150 feet here: right now. Legally, with our agreement
we have, see, But, I don't want to go to court with him and fight with
him all the damn tlme. But he keeps needling you. He does more and more
all the time, And he better smarten up. So Dan Henski put these out
because, sure, we've got arial surveys showing different markers around
here and everything. We've had them for a long time. We had them for
¥mkommx before he did. And I've worked out certain things. The government,
Lands and Forests department, are going to be running some runs this
week and he (Henskl) asked me if I mind if he pmkwx puts up the markers.
Hell no, I don't mind, not in the least. I'll be using the information.
You'd be surprised what you can see (from arial photographs). Nolan
has no business saying anythlng about that because the S.0. B., he
bulldozed property that don't even belong to him here, and I've not
taken him to court. So he has nothing to say about us putting on markers
on there (Nolan's 7 lots). He goes whay the hell down here (Triton

property) and puts all kinds of trenches through here, and he had no

business doing that. I don't mind him running sight lines through here; I
) ‘ do mingd him dasne dicoine. And Fhatta where Fhatr (airrroevanr! a) mani-ar A oma




"ve no'ldea ‘how: complex and the magnltude of this thlng. We'll
5 them,(the gerial markers): back; don't you wxmmx worry about that;
Il ‘put: them back. I-haven't seen. Fred yet ; Thyvexpehmgxing I'm ‘going "o
“have. a few things ‘out with’ ‘him. I don't get.excited when he does
somethlng, why 'should he get excited when I do something? He's
een - on - our- property, and heicontinues to do it. So when the hell
‘he going to6" ‘honor: this. agreement we have. He hasn't even started to
‘onor ‘itiyet. We're not d01ng any racing (with Fred to find the treasure
:) ». T wish: him all -the: luck in the world (in his expectation of
.,ndlng the treasure’ this Summer). Who knows? (how far away Triton is
.-from, finding tHe treasure) We ¥now more now than wex what we knew last
'%year and’we knew more last year than what we knew the year before.

- "If ‘we had the money to 1nvest now that we had when we started
Jas Triton; %x if we had that kind of money, then we feel that we could
[ get - to. the bottom .of thls very. qulckly. We'lve gotten estimates on
m puttlng a large di hol ending up
“with: about a 3%0-~foot (diameter) hole in bedrock at 180 and down
- into bedrock 0. 220 feets And my god, the damn estimate was $350,000

~ four:years ago. The shaft. would.start off 100 feet across, telescoplng
down and endlng in bedrock at 50 feet across. An open shaft.

"we ve' been g01ng along on geduced expend;tures for quite some time

- now, ‘a smaller Operatlon ¥rak than what we were doing years ago, because
of the finances. It's a steady drain all the time. We haven't got the
money now to do-what we would like to do based on the knowledge we have.
Now, if we went public, we could raise $1 million or $1.5 million. And
‘that would ﬁmnhkmﬂmnmxiy doubtlessly accelerate how quickly we resolve
this thing. We've talked about (going public) and we do know, we've
been told, that we could raise $1.5 million, no problem, by going
public. It's a poss1b111ty that if we don't get to somethlng this
summer, the poss1b111ty is open that we may go public. So far, I'm
against it and I've been trying to pursue this thing as fast as I can
‘with the funds that are available, that's all. Fred (Nolan) is more or
less the same thing. Fred will only do a certain amount of work mkx with
what funds he wants to spend for that time. He's not going whole hog.
(It's) not true (that Nolan is, as he claims, spending more on legal
fees than on the Oak Island search). But we almost got into ¥ik=x him (on
a legal battle) It was within two days and then we worked out that
agreement.

(8hows me survey maps made recently of the island, showing piles of
stones and old surveyors' markers found by Triton over the years) Nolan
has bulldozed a lot of this stuf? off. (stones with iron ringbolt -

what Nolan says are surveyors' five gtone 5 k(l{
[ not—too_lon ¥mxiEhx  rocks. Found
tEese Just two years ago in 1973, Drilled rocks are in a row. There's

/ others, but we know about these here. Straight lines through these markerc
and they're hundreds of feet apart, hit dead on with a transit on other
drilled rocks and ring bolts. ¥=km These are some of the things that make
you wonder., Drilled some 8-inch holes along these lines and hit wood and

- probably iron, but not sure (of the iron). And running a stralght line
through is where I hit wire (was on the basis of these surveys that Dan

decided to put the shaft where he did in 1225 autum) The shaft (accordin
to the chart) is about 620 feet north of the money p1t /CS °




.blankenship /0

~u"these are some of the things that T know about and Nolan knows
~ ‘about. But he also has other stones with drill holes in them and quite
@ few other goodies that I know about. So, sure, it's just a question
[ of time before this thing will start-falling together. I think these .
- markePs and stone e put there by the original people in order that
- They could sightline the places they buried the treasure. These sight
lines ‘are amazingly accurate. I agree with him (Nolan, that the ring
+bolts, .80 called, are really used by ol#@ time surveyors to sight along)
- He (Nolan) don't leave hing in place. he fi it. He moves the
"*_irocks-after;,e'd located them. (But Triton knows the location of most
of the markers and drilled rocks) because he (Nolan) very foolishly cave
[ me a survey a long time ago that he forgot about. He'd give anything to
RO XXE ge% it back. That was while we were buddy-buddies. He's.zmx a
hell of an accurate surveyor (shows me how Nolan has plotted the ring
bolts and other markers). I think we're going to come up with something
very interesting this summer, I really do. I think Fred will too;Because
we found some things this winter that we intend to do something about this
summer. I'd love.to tell you about it, but I don't feel free to tell
Jyou- about it because it just gives him ammunition (Fred) and it's just
unnecessary amunition, you know. I don't want him reading something in
the paper and. coming back to me; do you follow me? I give him (Fred)
- credit for being very very clever and I think that he's put together
-doubtlessly much more on the surface of the ground than what I have done
- because I don't have the time, you see. I have doubtlessly found things
in here that he don't know about, but he probably has found twice as much
as what I stwwdk know about, because he has spent more time doing kk=m
that. And not only that, my investigation has been mostly with drilling,
! ,right. I've had reasons to suspect c¢hambers and one thing and another

VY

in certain areas and we were drilling these areas. I think it's quite
possible that he (Nolan) will come up with something this summer that
will probably be near or on the surface of the ground. He (Nolan) has
found out a lot of things quite recently, within the last six or eight
months. And I know -about some of it, and you'll hear about it this

¥¥ summer; no question about it. There's certain things that he wants
to do and he'll probably have to do it in conjunction with Triton. I
don't see how he can do it legally alone, you know. (Because it's not
Jjust on his property) and because of other reasons.

Re aerial markeis:"Dan (Henski) knows they're muigx going to
be running (aerial) surveys this week, so he asked me if I mind (him
putting out the targets) and I said 'hell no' because we kmmk did the
same thing last year and it can be done quite well. If he (Nolan)
wants to make a big deal out of it then he's going to suffer by it.
Because I'll insist that he don't absolutely come off of his property
at. all, to even run a sight line through. He's taking a narrow minded
attitude. He has no business to make a big deal about that (merial

. target) enterprise. Obviously (the dispute is over treasure.)

"The main reason why I believe (the treasure is still there) is
that I havent ssen any physical evidence of anything being taken out of %
3*? the ground and I believe that if they took anything out of the ground,

. they wouldn't have been careful about concealing it. Why should you cover
¥R your tracks up once you take gy ething out. I've looked the island
over pretty daman carefully; it's,A big island; and I've never seen
anything where they took anythingAbut.

' - (Shows photographs - ck id) "If you look carefully you can see
///// small mm pieces of wood that was in those samples.. (picture of Bill
~Parkin’ with osciliscone & grid paper for sonar readines) (victure of
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;J;»~&3ﬁﬁiat»théﬂbéttom,f2§§*feet)}Thisdi§'55 feet in bedrock; this is why
‘f] I.wagsted 50 much time  in:this damn hole. We've tried already to recover
‘these things (by diving). But I'm not going down Phere no more because
s yit's too-damn erous; it's much much too dangerous. This cahmber is
evf,real” 1g, M _8' by 14', ‘elongated and you hang down like a pendulum anc
I you drop down. into this.chamber and you just hanging down in space. What
you want is away from you quite -a bit. The bottom is now x¥x eroded and
once you do step on the .bottom, . then all the silt comes up and ohscures
your vision. (shows another picture showing a rectangular shape - "looks
4f] 1like a rectangular box of some.sort and something on the end of it - it~
{. woubdd be a hell 'of an mti odd shaped rock) This hole (10-X) has cost us

- a fortune. & - .

s ifT’Rélpieéefdf'WiieE "ﬁé?(sfélcb,mefalurgist)'says that they used to
" : make wire back to 10,000 years ago. A.B. Dove, senior development lt

, , metalurgist for stelco. wire gx dated between "1500's to 1800's" by
/9/ Dove. It was man-made, no question about that. (Found spike and mefal

[ strap on beach.last year on beach about nine feet below original beach
level - spike and strap analyzed by Stelco as being at least 200 years

(ﬁ'm old. R

PMI’ "We may go public, but I don't know. Ask Tobias; fine person.

L/} I worked out on that island some miserable, miserable days. I've worked
out there in the winter on the churn drill, well below zero with the z
winds 35, 40 miles an hour blowing. You've got to be some kind of a nut \
to do this, see. We're (Triton) definitely going to stick to it through |:
this year anyway, we have a treasure trove license through another year
after this y= here. (expires dec 1%25; same as Nolan's license) We have

]| a good thing working for us up on 10-X now and that's going to bear

' further investigation and we may be lucky there. And then we're going to
put some large-diameter holes down in the Money Pit area. But we're
also going to be doing something else this summer that's going to be
very interesting, that's for sure; and we could come up with something.
It's very possible, I feel very strongly about coming jip with something
that you can actually see, hold, this summer. I ¥x feel very very
encouraged about that. We've come up with more evidence this past winter.

"I question pirates (as the source of the treasure) more than
anything for the simple reason that it doesn't seem their cup of kx tea
to do something like this (didn't). This thing was a very very well
engineered and well laid out thing; and I think it could have had one
designer. How often can you get a kmmmx bunch of cutthroats to listen
to one man and do everything he said. HmpmfmX¥kyx I rather suspect that
hopefully it might go back to as early as the Spaniards. The Spaniards

iy had the Western Hemisphere for 90 years to thémselves before the
é? English with Drake came over. And in those 90 years they looted South \
I

America, Central America something fantastic. This is the period
betyeen 1550 to 1650, because the Spaniards were here in 1528, gz give
or take, and_they,s iﬁ%ﬁd looting South Americam right off the bat.
goes back to , and he was one of the greatest looters of all.
e A.’;A [V ] o ' . B N\
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. fWhen you':look at : attern of ‘trade w1nds,

[thé matural diling route from central america)-would bring you to

J-Nova-8cotiai And so- they said what the hell, why give it all to

[ - Smeml Queen: Isabella, Xo¥mex give her one and we'll take three, or
;somethlng'like that. "We hope" (that' 1t's Inca gold)

.jvgﬁagor wés found by'Peter Beamish in 1965 and
‘ ass, (Anchor has dlsappeared)

‘ i }belleve ‘that we? re golng to come up with something this
‘summer. And,I don't discount the fact that Fred might come up with
‘gomething, I don't: discount it in the least. I believe he's right_(re
the treasure being spread all .over the 1sland) I think he and I are
the only two. that believe that (1t's §ggg;§h_§;g§§uze) Found two gld

shoeg ¥mRmx 11 feet belo he And found another
1g wooden structure on .another part of the beach with an oak peg in it.

'(Old worklngs) are from one end to the other (of the island).

SEREA, & really don t Yriow" (hOW'many shares I have in Triton.)I'm really

g”nmkmxnxx g0 damn much interested in that. Chapell probably has about

q&%_ 25%h, Toblas probably has about 15A and:- I .would probably have about 10%.
"The main thlng is cllmblng that mountain. Being the first to get to//

the top of that mountaln "

Re Esqulre artlcle - "If you've got time for a short drink, I've /7/
got time for a short story." (rest off the record).

~30-
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fhhrlotte Adams - Western Shore, N.S. Interviewed April 27/76
L —_— : . ‘

ol v . - : . ):3
(Her husband Jack Adams died March 16, 1974 at age of 8l,. He

.worked& in the Money Pit under Hedden and Hamilton from 19%9-45,

Her daughter Pegsy -now Pegsy Franklin of Bridgewater, who'll

be 40 in Oct, 1976, saw the ghosts on the island at the age of

four in 1940)

"Je lived on the island from '39 to '45, We'd go over in
September and leave in April but Jack would work over there
with Hedden and Hamilton through the summers. We was caretakers
in the winter time and he (jack).worked there in the summers.
We lived in a tarpaper shack. Ruben Stevens lived there ahead of
us ‘as caretaker for Hedden. He's still alive; lives in chester,
he was there in the '30s. :

"Jack had a stroke and died march 16, 1974, He was sick
before k= that and had a tumor in his eye. He lost one eye. But
it wasn't cancer; they took his eye out and it was very clean
underneath. T

"Jack was always exploring. (even after 1945) I remember
once in the wintertime (in 1969) he was over by the pond (swamp)
He had a big long pole and he was poking it down through the
ice and he ®x® felt something. He brought up pieces of tin; tin
that was rusted. He told Mr. Nolan about it and tha last time
he (nolan) was here he said some people told him that Jack was
only fibbing. well, i said he wasn't fibbing, for 1 saw it. it
was & shell-like tin that was rusted. after he (nolan) said that,
i said dont you come here anymore., I wouldnt even talk to him.
the tin is lost now.

Jack was 81 wﬁen he died. we was married 60 years. X&xx®
i'm 83 now. '

They've (successive searchers) destroyed the island
something wicked since we lived there. when i was there last
(about four years ago) I didn't even know where our cabin stood.

Jack found a key down in the Pits over a hundred feet down
and it was so rusted. Dan (blankenshi and a Mr. Richardsfrom
toronto came here once and tThey wanted this key. Jjack was in the
hospital then and i wouldnt give them the key for anything. so
they took it outside and took a picture of it. i've got the key
yet. (Shows it to me. An o0ld trunk key covered with layers of
rust). I guess he found it about two years before he Euwxk gave up
working there. (i.e. found it in 1943%). Mr. hamilton sent it
up to ontario and the experts said it was very old and was
smaller when it was used. it was rusted over a lot. He found
that key in the pit, about 170 feet down. down where they were
diggings; 1 don't know if it was the money pit or not. Nolan
has seen the key. he wanted it but jack wouldnt give it to him,

014 mr. restall; after he was gone (he and his son killed
on oak island ©on Aug. 17/65) it was a big heavy sorrowful load.
They were here (at the house) three parts of their time. First
he (bob restall) came alone (1959) and was here two years alone
and then his sons (robert jr. and ricky and wife Mildred) came.
If he had papers to write, he'd come over here (to adams' house)
to write them and then take them to the post office to mail.




charlotte adams interview =2« . o l‘?

I know of ®x five people that have died in those pits.

Cne was maynard kaiser, but that was lonz before i was born.

And then there was the two restalls and the kmkhEmkoxx Filtz

boy and karl grazeser. kaiser died when he was guiding the horses.
they were digsing a hole with horses to pull the mvd out, znd
*re chain brolte and drove him back in the pit where he @nzunez

drowned, (that was march 26, 1897, Another man died back in
1868 when a boiler, used for a pumping operation in the pit,
exploded and scalded him to death. Several others were injured
in that accident,)

e had six children (when we lived on the island) but they
were mostly well growed up. two of them was married, and Harry
was overseas. But we had to take two with us. The youngest one
(Pegzy) was not quite three years old when we went over the
first winter).

Pecoy was the one that saw _something over there on the
island. God only knows what 1t was. I never seen it; Jjack
never seen it. But through that winter there was a little
snow on the ground and we used to have a little storage cabin
(near the money pit). She was out playing near there one morning
eand she came in the house. "mommy, she says, there's a crowd of
men coming up from the shore (smugzler's cove)" she says, and
she says "what pretty clothes they kmymexmrx got on." she says "there's
big stripes down their pants." she was too young to know the colors
of them. she wag four years old then., It was the third winter
we wers over their. she was between four and five., And when Jack
came home, 1 says, "Jack there's somebody on the island. pezzy
says che's seen a pile of men coming up from the shore, there was
snow on the ground, you know, so he goes down to the shore but
he zays there wnsn't a track. This was down where the wharf was,
on the east side of the island. Hedden built the wharf. So jack
went down and he couldn't see nothing. But pegsy said she did
sae men wx walking up from the shore. we thought it was someone
coming (to the island) from chester (across the bay by boat).
Now, we had never mentioned anything about pirates or the treasure
to Pes~y. we never mentioned to the children that everybody thought
the island was haunted long ago. but anyway, we had to come home
(to western shore) for easter dinner. The day after easter we
went back to the island. Her (peggy) and I went back along ftwmx the
footpath to our house on the island. I went in ard pegzy was
playing outside. I was in meking a fire on the ®® stove and pegsy
she went out to play and after a while she come in and she was
crying. T said "peggy what's the matter." and she says, "mommy
there's three big men down there." she says "there's one sitting
on the wharf down there that looks like Luthor, the big man in
the Mandrake comic strip. And she says there's another one with
funny looking clothes on and there's another one with a big patch
on herkix his eye" she says, "he must be blind." About that time
Jack came along and i says "jack, peggy says there's somebody
cown there." so he went down but there was nobody there.




i harTotue adams interview -3%- - , . | E;

That wag all she ever ®xy saw. She never said anything about
it after that. she never said i'm firghtened over here or anything
at all. but czhe don't like +to hear the story.

Years later mv son-in-law toolkt me to the citadel museum
(in k2lifax) when Jjack was in the hosnital, And my ch my, when
T went into +this one room it Jjust came right Yo my mind that
T et wou that was the kind of thing ERBEXEY that them people
had on thet pegsy saw, She had gaid their clothes was so pretty
with red coats and pants with vellow stripes down the legs, TI%
rag o0ld British srmy uniforms in the museum, I remember when those
coats were around, wh@n i was & 1ittle zirl people used to take
thoge red coats and meke quilts of them. She never saw anything
lilke that again; three big men she said, And therce was no tracks
in the =snow.

I remember she came in crying and saying there's three big
men down therc, And she was never a child with a big immagination.
never in her life before did she ever say anything like that,
she didn't even say anything about any dreams. It was unusual for
her to cay it.
raal name is not Pegey; it's phillis, But we always called
v over since she was 2 baby. She's a married woman with
+wo ch11d now., She was born in 19363 39 now and she'll be 40
in optober.
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T remember when T was a very little girl there was a very
old man that lived down the road. He was a roughk old man and
he used to tell us the story about the treasure on Oak Island.
And he told us about the oak tree with a cut 1imb sticking out
and there was a ridge around where the limb was to lower the
chests., We were only little kids and he used to tell us the story
how it was seven men that had dug the hole in silence and they
was suprosed to flag up on the treeand soaked it in human blood
and there was supposed to be a man killed where they put the
treasure. That was old mr. georwe hiltz that told me that story.
That was young george hiltz' grandfather (george hiltz still lives
around here.) Some of those o0ld people say their fathers used
to see pirate ships come in here in the 1700's, And lots of
people around here have seen the "Teazer." on fire in Mahone Bay.

I rcmember one time when we was over living on the island

and old man who was on the island said he saw a gubmarine in the
water just off Oak Island. This was during the war., And he started
saying around town that we was supnlying a zmkmamizz gernan
submarine, ‘'ell, seven policemen came over one day when I was there
all alone., They asked me for the keys to the storage house where
all our machinery and pipes Whexz were. I said I 'm not supposed
to let anybody in that room. I wasn't afraid; I had my shotgun
above the door. They said if you don't give us the keys, there's

seven more policemen and army men coming along the shore. Soon
there was ten of them at the door. Three of them police from
chester and seven army men. They demanded the keys and I gave them
to them; what could I do. They looked in the shack but they wouldn't
tell me what they were looking for., Then they wantéd to go down into
the shafts by the money pit. They were down there a long time. They
thought there was a submarine base under the island. They thought
we were supplying the submarines with oil.




charlotte adams interview -l : 16

Th=re weren't too many oak trees on the island when we
lived there, They were all dried up and dying. There was one birg
one we used to saw up for firewood. There was lots of spruce wood,
apple trees, birch wood. Jt's mostly spruce trees now. wWhen we was
there ®mx there wzs cleared areas people used to cut hay on and
wve used to grwe gardens. we planted enoush cabbage to make
caurkrant enouch for the winter. VWe'd plant turnips in the spring
and et them at the end of the fall. There was a lot of rabbits
and deer there too. the deer used to swim out from the mainland,

There sre still some 14 people around that used to work
on the island, &mes Nauss’ (or Amos), who lives down at Marriotts
Cove, near chester basin. He worked with jack and hamilton. And
Ruben Stevens; he used to keep the island (for Hedden). Ile lives
down the other side of Chester. He was caretaker before us. Fast
Chester, I think he lives.

JdJack always believed there was something there dn the
island but after he dug so long he didn't know anymore. I'd say
there was probably some treasure on the other side of Frog Island,
Little Rirchk Island.

The stone triangle, I saw it lots of times, wkzk was right
down near where our cabin was. (in Smith's cove).

Dunfield was a terrible man., The very minute those people
(restall) was taken away from that hole he starts working on the
island, Yithout any investigation at all. That was such a terrible
piece of work. he (restall) w,s such a careful mam man, I can't
understand why they let mr, dunfield put that causewav in there,
At one time there used to be fishing vessels go through there.

Now they have to go all the way around the island.,.

-3@-




Malcolm Vaurthan ("Mac") Interview in Pirate's Lure, Western
Shore in Mav/"]" :
46 years old home -~ /272055

Anthony Vanghan was malcolm's great grrat srandfather,

feorze Vaushan (Anthony's grandson and Malcolm's arandfather)

s snapected (by the current family) of having found some
i Y .

—

treasnre on Qak Island in the 1930's, When he died shortly

thereaftar (around 1940) he was supposed to have left a chest

with —old bricks in it, though he never earned more than 4500
et

")
}..._I
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a yezr in his ime., Yo had two song, Tdward and John, and
to

Edward.

the chant w,as 1
Tdward Vauchan loft his wife, children and propcr+v 23

venrs aco and died somewhere in Ontario about 8 rea 2a20. (1.2,
1oft abont 19473 ond died ahout 1968).

Anthony Vaushan was the son of Rowland Vaughan. They moved
from Mass, Lo Yestern Shors in the 1750's, Travy had immisr:

to America from Yalas hefore that. Anthony wag abouh 13 years

1.

14 when ha, McGinnis and Smith discovered the Yoney Pit

Pl 2
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Amos Nauss - Marriotts Cove, N.S. Interviewed May 5/76 . ‘8‘
ﬂ

(Nauss is 79 years old and worked under Rz Hedden and Edwin H.

Hamilton from 1936 to 1943)

"The last time I saw Heddep was in 196l. He was up here and
he and I and Mr. Hamilton had dinneF together. Mrs. Eeaden was
only on the island once, in 1936, Her daughter, Barbara, and my
son who's in the air force,they went out together for over a year.
He was my youngest son and he worked on oak island in 1936 building
the akax® wharf, We lived downtown in Chester in those days. He
was only 21 then. Hedden's had another daughter too; an older one.

I started working on the island in August '36., Hedden had
been working There since May. L _was there till '43 when I took
the stuff (equipment) off, I dTsmantled everything, buildings
and all. So I was there seven years altogether, first under
Hedden and then Ramilton. Rupen Stephens was there when 1 was,
he was the watchman, He and his wife stayed there on the island.
He lives in East Chester now.

I heard Jack adams talk about the key he found, but T
didn't really see it. It was found down in the pit. It could
have been authentic. But some of those old guys (that worked on
the island) used to play all kinds of tricks. They used to bring
stuff and drop it in (the search holes). I know beaause I saw
it happen. But I never saw the key. They used to drop stuff
in like chain, old chains that had been laying about for a
long time somewhere., So o0ld that a half-inch link would be almost
(corroded to) a sixteenth of an inch. 8tuff they'd find in some
field that had been lying thége since their grandfather's time,

And stuff like queer o0ld b AEREX axes. They would bring stuff
like this down into the pit they were working in and they would
make sure when they sent it up (in the buckets) that they (Hedden
or Hamilton) were around to see it. All kinds of things like

that (they'd send up) even five dollar gold pieces they'd dump

into the tub. Then the fellow on deck would holler 'I see something
shining here.,' It would stir up a little commotion every time.

T was the one that first saw the stone triangle (with Tedden).
I discovered it when the tide was down at the soufh cove. They've
buldozed over it now I think. (Dunfield did that in the '608.3
It was covered over when I found it in some bushes. (MNauss takes
out Roper survey): This is it here. After it was found he (Hedden)
got this survey made. (in 1937). There was a coffer dam here
(smith's cove). It was dammed up here one time. Now it's all
filled in there. The wharf's gome too. Hedden had these (surveys)
made, Shows all the old shafts. It was just before this survey
was done that I found the triangle. That was the reason they
surveyed it. To see what the triangle meant.

Jedden had an old map on parchment, It came in a couple of
sections. He got it in England. (probably the Wilkins Del Mar
map). There was an island between Oak Island and Frog Island
years and years ago, and khzmem this map showed it. I can still
reach bottom there where that island was. (see Des Barres map)e
There's a big rock there and then some smaller rocks. But anyway,
that map Hedden had showed an island just about where those rocks
are. And the map showed land right out where now there's a sand
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"T wouldn't work in those (Oak Island) pits again if you
gave me the island and all of Captain Kidd's treasure., I didn't
think it was dangerous at the time I guess, but I know now Xk
damn well it was., The shaft I worked in was two sections., The
first was 125 feet down from the top. (shows me the 1937 cross
section drawings). Then when Hammy (Hamiltop) was there we went
down from 125 feet to 176 feet in a shaft beside it that was only
6' by 6', We were down two _months in that. There were two men of
us and we had the electric drill down there. It was cribbed, but
it was cribbed about two feet apart and then we put little spruce
trees in the backing (of the crib work) to keep the water and mud
from coming in. But sometimes after a xmxmxa rainstorm we'd get
one heck of a pile of rain water getting in there; it would come
through the ground and come down on top of us. We had a pump down
there keeping all the pits dry because there was a lot of sea
water coming into the holes from the flood tunnels. The pump
used had to be turned off from the top and when we'd finish working
in the hole we'd give the signal to turn off the pump and we'd start
to come up. But by the time we'd disconnect the drill so it could
be hauled up with the pump motor, the water would be up to our
hips and pretty soon it would be up to 30 feet from the kmammf
top of the hole when the pumps were off, We couldn't stay down
there too long once the pump was disconnected and we headed up
the ladder. Once you got to the 125-foot level you could take
a rest on a platform.

We had a couple of close accidents. In 1937 Hedden had a
fellow named Ril: icks as his top man looking after his
accounting. He done all the book work. He always had a gallon
of bootleg liquor with him. Well, one day the pump was making
a racket and he got it in his head he wanted to go down into
the pit to check it. There was no ladder going down then, and
he got a brand new coil mxx of rope and put a bosuns chair on
ite But he just put it on a single block on the frame over the
hole. The frame was about twenty feet high. There was six of
us there and we let him down; he wanted to go down to see what
was the matter with the pump. And he weighed over 200 pounds;
we had quite a job to get him up. We put this coil of rope in
this galvanized washtub and I was in charge of the rope paying
it out. Well, it happened that there was about six feet of it
that was all frayed, you could pull it apart with your hands.
And it was a new coil of rope. He was about 40 feet from the
bottom when this part of the rope came through my hands, and
I stopped them lowering him, We had a real job to get him
up again. And when he got back up, he was wild; he was half-drunk
then, He was mad and saying why didn't we let him go down all
the way. And so I showed him the rope. That stopred his complaining
right there. If that would have broke, down he would have went
and he would have killed himself for sure. He would have drowned
if he didn't break his neck first; there was fifteen or twenty
feet of water in the bottom,

"\

But the other time he went down, I went down with him. We
had oil clothes (slickers) on because water was spurting in
all directions from the old Money Pit next to the pump. We were
down between 75 and 90 feet. And the timbersj; you could hear
the 0ld timbers cracking in the Money Pit next to us. They sound
inst like a 12 cuage shot gun when they go off down there,.
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We went down the ladderway through a couple of trap hatches.

I had my flashlight with me and I could see this six by six
beam moving. Those things get such a pressure on them, they

can break off. So I grabbed bill by the arm, you couldn't

talk because of the noise of the pump, and I pointed up and
said to him imkhsmgoxupyxuptx 'we better go up, up!' But he
wanted to go further down. So I said, 'nope, I'm going up.'

So I started up and then he heard one of the timbers cracking
and he was right behind me. When I got up to the next platform
I had to through a trapway. The sides were all reinforgved with
heavy timbers, but I could see the timbers twisting from the
pressure, When we had gone down through the hatch it was ok

and it was about four feet by four feet., But when I got back

up through it, it was twisting and about k¥kx half the space was
¥xk left to get through. And you Know Bill had to take his

rain gear off in order to get through it. And fifteen minutes
from that, the hole closed right up. Because we got up on

the next platform and it was allright. But Bill looked down
memkhEmkowerx the shaft and he says 'Amos, I don't see any hole
down thére. Sure enough, it was all choked off at that lower
hatch. There was 24 six-by-six timbers in that RaX old money
pit that had to be replaced. They'd snapped right off. We could
have been trapped down there if we'd stayed a few minutes longer,
It was the wet weather we had and the water seeped through the
earth and put pressure on the pits. And the salt water was still
coming through from somewhere too.

When we were down there there was always salt water coming
in. But we couldn't find where it was coming from. Never saw the
flood tunnels, But some of it was coming in from SomewhBers TUTTRET

own from where we were and we were at 176 feet. But anyway,
that time I was scared. I said 'mo more; I'm not going down there
any more, you guys are going to have to hit me on the head and

khrm® throw me down if you want to get me down there.'l said ' I
won't go down there any more.,' But I did anyway.

One time Hammy put dye down in the bottom of the pit and
it came out on the southgast si island (between Smith
and South cove). It came out off about 100 yards from high tide.
We took my boat out to it and we could see the dye coming up
from the bottom of the sea. So we knew there's a connection
there with a waterway going through to the money pit area. But
that part of the island has probably washed away a lot in the
last couple of hundred of years. So where that dye was coming
up was probably lot closer to the beach at one time. I know
that just in the seven years I was working there that point
(off smith's cove) was being eaten away by the wx sea. So the
entﬂgnce to the flood tunnels now is quite a bit out.

There's big tunnels all under the island that I went through.
But those were ones put in by earlier people looking for the treasure.
I got down and started walking around those tunnels one summer.,
They were cribbed up with big pieces of 8x8 and 8x10 beams; most
of them were hemlock. This was in 1941, They were tunnels put
there before Blair's time. They were the early tunnels. The
pit we were working in was near Smith's Cove at the time. and
when we got down to about 75 feet there was a tunnel we zx found.
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It was a short tunnel and it went across and went into another
tunnel that came up from the shore in Smiths Cove. We pumped it

out and we went all through it. Then it connected to one that

went up the hill and right over to near the money pit. But

we couldn't get into the money pit; it was blocked off between

by an old shaft that had caved in., But we could hear the men

working on the other side of the cave in, in the money pit, or

at least in a tunnel that went right around the money pit.

Hammy had built that. We could hear the men working there but

it was all blocked off, We retimbered the o0ld gxk tunnels where

it was needed, but it didn't need too many; probably only about

a dozen timbers that had cracked. I took the o0ld ones out and
put kk® new ones in.

Anyway, Imumsdxbhzmgmx#rwEx one time when I was down there
I found this old pipe that was in back of the casing where the Bazkhouse
others were working in the money pit. 0ld fkaxIx=zv Billy= Bmxhurx%ﬁngﬁki
and Charlie Langaille (sp?), they were a superstitious couple
of guys. Those two were doing the work down there. So I got on
the end of this pipe and I started groaning. They were working
about fifty feet from where the pipe came out behind the casing.
So I stabted groaning 'oooh, I been here for =mm so many years.
Been down here alone. I wonder what you're doing down here.'
And my god, the first thing you know, Billy and Charlie =mam-
running up the ladder. And poor old Billy Barkhouse was the
first one, and a superstitious man he was. And he came up and
he said he's going home. By this time I had come back out the
other pit and I said "what happened, billy?" And he says "I
heard em, I heard em, I heard em!" That's all he would say.
Do you know, it took a lot of convincing to get him to go back
there to work,

Another time, I had the skeleton of an fmx¥=mmétx ox head and
I put two red reflector eyes in it and stuck it way up in the
end of the pit after Billy and Charlie were gone home one day.
But when my wife heard what I was going to do, she said "if
you do that, I'll tell them" she says, "they'll die, you'll
scare them to death.," And I k= had walked about three miles
that night to get this skeleton head. Too bad I couldn't
do it. I reckon I would have had some fun with that.

There's no decendants of Smith or McGinnis around here
any more. But there's ¥mumr Vaughn, There some relatives still
around in the South Shore. Frank Vaughp lives on the road that
goes #nwmkmxkkx down to the Oak 1lsland Marina and Hotel. Right
across the road from that there's a couple of houses there and
he lives in one of those houses. He's not a young man,

There used to be quite a few families living on that island,
on the southwest side and other parts. There was a colored family
name of Butler. There was only one person living on the island
when we were there, Archie Duffy and his family. D

My youngest son, Art, worked over there for a while. And
my oldest boy too worked there. But I worked there about as long
as anybody I guess. We had the MGM newsreel down here one year
in the 30's. We had people dressed up like pirates and casks of
stuff that was supposed to be gold.
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Once (when MGM was up doing a film) I almost fell into
an old pit down by the shore (smiths cove) I got one leg in
but managed not to &k fall into it. If I had gone into that
I would have been like the old ox they lost down there one
time, They lost an ox down there and never got it out.

Hedden used to live up on the hill (near the money pit).
All this side ft®=a (northeast) they mowed the hay when we were
over there. And now I guess it's pulpwood growing there now.
It all.grew up around there,

There was a %ig_gggx_;ggk near his house with names written
on it. It got broken up in five or six pieces; big pieces. It
was smooth stone with writing on it. It was up on the northwest
side of the island, towards Western Shore. And we got a float
and Hedden wanted 1t put on that and floated down to the
wharf (at Smiths Cove) where he was going to haul it up to
the cabin with a team of horses. I don't know where the rock came from,

When I was up there too there was a big flat rock that wgighed
about 60 or 70 pounds., Written on it was stuff like "Captain Kidd,
1671," That stuck around there for a long time. Some practical

Joker probably carved it. Well, When I moved all the stuff mm off

e island in '45, I took thx thls rock over the bank and under
n , pnxnedxnixkRerex South _cove and buried
it there, thlnk;ng the next guy that Come alon§ looklng for the
Ereasure would go _crazy when he Tound it. know WHEXX
where it is now because at whole area wgs bulldozed back in the

60's (by Dunfield). Somebody had carved that rock as a Jjoke;
we never thought it was original.

When we found the stone triangle, it was all growed up
around it and there was sod over the rocks., So it was there
for a long time,

The first time I had ever been to the island was when T
was 14 years old, ¥¢ (that would have been 1911). The people I
was working for at the time, Scotch people, they had a house
down here, €mimx Colonel Miller was the name. They had an
koumzkzEgzx 0ld woman who was their cook, She was a superstitious
sort. And she had had a dream that over there (on OCak Island)
she knew where the money was buried. But the .funny part was she

' was never on the island. And she drawed a map with a pencil

showing where we were to land (on the island). I suppose she
saw pictures of Oak Island anyhow; she must have., And the map
showed where we were to land, and we'd walk up and we'd come

to a fence and we'd go a little ways, 120 feet or something
like that I think it was, and there'd be a gate, And we were to
go through the gate where'd there be a Bunch of scattered trees;
which was there, And we were to go down, come back towards the
water and there would be two mounds about six feet apart. Those
mounds were there. Well, it was one of those hot days in the
summer and the black flies just couldn't be any worse. So,
Ernest (Miller) and Mrs. Miller and her sister and the old lady
(cook) and I went over. I took them over in my boat and landed
them where the map said.
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Anyway, The funny part was that where she had drawed on this
piece of paper, it was the same as if she was there the day
before and drawed it. Because there was the fence, there was

the gate, back here was these big trees and here was these two
big mounds. I never got over to this day how she knew all that,
She never left the house and I knew and the Millers knew she

was never on there. I was appointed to dig. and it was one

of those terrible hot days in July with lots of blackflies.

I got down about three and a hlaf or four feet and I was sweating.
But I wasn't supposed to talk. None of us could talk, according
to the instructions from the old woman. But I forgot about that
and T finally said "look, time for one of you to get down here
and shovel," Well, the old Y=adyxmgmk woman got mad when I talked,
She said, "let's go home, let's go home.," She figured the spell
was broken by my talking.

I don't know what s on Oak Island. I don't know how they
ever would have got down that far at that time.

(Gives me school essays written in 1868 and says he got
them from Hamilton who had transcribed them,) or got them from
Hedden who might have transcribed them in 1 36)

We quit working on the island in 1942 because we shut down
because of the war., I went up to work in the iron ore mines in
Berwick, N.S. in the Annapolis Valley; the North Mountain.

The government figured kkx men were needed more to work there
for iron ore for the war than to look for treasure on Oak Island.
So we quit in '42 and in '43 I took the stuff off the island.

Hamilton died Dec. 17, 1969, He never came back and tried
again after . He believed there was something there all
right. By the time he quit he believed it was treasure from
a French pay ship mx from %E%g%:ﬁ;ﬁ; He worked all alone and
paid it all alone. He spent § 000 on it. He wasn't with a
company. Wages were cheap a a ime (40c an hour) but

that was still a lot of money for that time.(to spend treasure

hunting). MAne’ i/ﬂcm v 6 Sl anald

But I could never get through my head that there was anything
down there, not at that depth anyhow. Because they didn't have
the machinery in those days to dig that far down. They had the
engineering but they would have had to have modern tools and
machinery to work with. Unless maybe there was g _cave down there
then that's been wmkfikedxwamzh® washed down since, But I was
down deeper with my drill than anybody ever dug. We had ‘the
pit down to 176 _faet and I used to drill holes another 80 fect
from that, and I'd get practically the same thing on the core,
nothing that ever shined. went through bedrock lots of times.
I wrx went through one place once that was nothing but an old
pit. I brought up pieces of wood from the cribbing. And that
was more than 200 feet under the ground. Some of the wood was
squared off where it had been cut,

There were Oak trees on the island when I was there, but
not too many. There was only two of the old original ones. They

73
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were out on the point, on the south point by Smiths Cove. I don't
know ¥k if they're still there now.

' was a professor of mechanical engineering and
aeronautics. He taught at NYU. He first got interested in Oak
TIsland when he came up to visit Hedden in 1937. I picked
him up in Chester then and took him bver to the island to see
Hedden. Hedden was planning X®mX on pulling out of it and
Hammy was going to take it over, which he did the next year
in '38, But I worked with Makkx Hammy 32 years. First on Oak
Island and then with the boat building business. We built our
first boat in the winter of 146-147, When EnmamiEnEypx Hamilton
gave up, somebody took over the island k=k= between him and
Restall. Louis I think. Mrs. Restall still lives here in
Western Shore, near Gold River.

There's been six pegple killed in the search. And there
was almost a Rafuse Tii1led in 194s when I took down the framework
for the big pit. It was the Toist we used to bring the earth up.
Rafuse, he weigh®éd over 200, stood on a beam that had been sawed

nearly off, and down he come. I was on the deck and we had the

cover off the pit. Anyhow, 0ld Rafuse was lying there on the

fxaxw framework. He'd fallen about fifteen feet and was lying

across the struts. He was unconscious and had broken ribs on both
sides. If he kadmx wouldn't have had a big stomach on him

he probably would have broken more. Henslem Rafuse was his right name.,

Pinding the gtone triangle: I was looking around the island
with Hedden, He was Tooking ror something that had been grkx first
seen in 1897 by Captain Welling., Hedden gave me some idea that
there was something down there by the beach (at south cove)
that he wanted to find. So I was exploring around there. I
had a hoe with me, I was clawing around and suddenly I hit one
rock, then another and another, all in line with each other,

So I decided there was something here. I started clearing it

and called Hedden over. He was up in his cabin at the time. So

we cleared all the rocks off and painted them all white. Then
Roper he came in and set up his instrument on the rocks and

made this survey. Hedden figured it was a pretty important
discovery, The rocks are gone now. (Dunfield bulldozed them away.)

-%0-
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(long rambling history going back to late 50's on Nolan's
first involvement with Chapell and Oak Island, Dunfield, Restall, etc)

"Didn't own the seven lots until 1961 when I discovered Chapell
didn't own the whole island and I bought them. It was right in the
middle of the island, left right out of all his (Chapell's) deeds.
I Ryt found out who the q;igiggl_ngirs were. Mostly in Chester.

~people like Anth s S« Put down first shaft in summer

of 1964. Paid around $3,000 for all seven lots, We have clear deeds

to the seven lots. We don't think there's a dispute (with Triton)

over ownership of the lotes at the moment, because of many things. They
paid us money Rmmmgx for going through (the seven lots) and we've been
paying taxes every year (on the lots

“Cagest L '

"Bimpeis gots about 30% of the ®xmx Triton syndicate. And I don't
think he could get out if he wanted. They're (Triton) pretty shrewd
operators. Mrs. Restall says Chapell used them something awful. Mrs.
Restall blames Chapell for her husband and son's death (speeding up
their work)gs because he wanted to bring Dunfield in. ’

"Starting in 1965, when Dunfield was going to come in with his
open pit mining operation that would have destroyed everything (surface
clues), we went about locating everything methodically, and now we're
the only #k ones that have &verything located on the whole island.
and they (triton) know this, Things like surveyors' markers that we
know were put there by the &riginal people who dug the shafts, buried the
treasure and the whole bit.

"The (original) operation took place here approximately 200 years
azo. The only way you can date any of this stuff is by the usual
carbon smkimpymamsmkiisx dgtine method; and this only gives you things
within maybe XRfi@mymzmdmkfi®memyxd 100 or 200 years, so the result
is that you can't get things pinned down within a 200 year period. It's
too close. So the result is that you can't date them (by that method)
But we have been able to date them because of the variation of the
compass needle. We have located the marks and the marks are referred to
the magnetic needle. So the change of variation in this period of years
brings us back to approximately in the period of 1780, (variation for
that area is now 22° and decreasing 1' annually) The key to the whole
thing is that they (original diggers) left g_gzgggigg_pg%g; whick led |
us on course after course on the island. Every point we left would take

‘us to another point, and all of these were (original surveyors') markers,

definitely worked by man. And this brought us to a certain path. (startip
with tri le of stopes which gave an exact magnetic compass bearing
North about year 1780) The result is that one of these lines is based
on, shows a change of 7° 40' from today's bearings, which is approximatel
the change between the variation today and a period between 1760 and

1790.

ftr (In 1965 Warren Presley owned Crandalls Point) Dunfield bulldozed
land from the point to build the cause way in 1965 without '‘Presley's
permission. Dunfield tried to buy the point from Emem= Presley. When
he (Presley) came over (to the point) and saw what they (Dunfield)
had done, he said ‘'those high-handed buggers; no wonder they wanted to
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buy the land.' So, I asked him to sell it to me to help our'::>
position re chapell. He said okay. so we bought the land. Dunfield
put a guy with a shotgun out on the end of this point. But I went

to him and I said I don't mind you using the (Crandalls Point) land,
I don't want to interfere with your work, but I want acknowledgement

that you're crossing it. He wouldn't enter into any agreement, because
Chapell didn't want him to.

"Not only Chapell, but Chapell had very good lawyers; a chap named
Gordon Coles, who'll come up again. Gordon Coles now is the deputy =x
attorney gmmx general of the province of Nova Scotia. Bear this in mind,
that's a strong point. He's in a very powerful position in government
now. He was Chapell's lawyer at that time. Anyway, they stalled me
off re the agreement. Lawyers letters back and forth. Meanwhile,
Dunfield ran out of time (money and patience), so he left (the island).

"In 1967, Coles was still Chapell's lawyer. We were contacted (that
year) by Coles. Apparently, David Tobias, who's in Montreal and who
is the head of Triton, wanted to start a large-scale drilling operation
on the island. He came down from Montreal a couple of times and he paid
us $1,000 for a six month lease to use mmx this land here (the point)
and our land ammbhemimimndzx on Oak Island for just getting through.
Nothing else, just access., And after the first six months, the second
six months was to be renewed. In the meantime, I'd become involved
and they wanted me to. And I said, 'well, they gave us $1,000 and that's
good, that shows we have posession. From that point of view, it wasn't
the $1,000, but it was enough to make it (claim to the 7 kots) stand
up in court; to show we ¥mx had good occupation. We'd gone over and
smmmxx done some surveying during that first six months and located some
of their holes. My god, they had a $100,000 drill in there and they'd
put about $150,000 worth of drill holes down, and they weren't
marking their locations where they weren't going. They weren't logging
it. So we logged some of them during that period. We tied them into
our survey system over there. That went along finej; we provided this

information for them, _

"After the six-month period was up, I wanted another $1,000 for
continuing on. They said 'no; yeu're involved with us now; we're
not going to pay you another khsmzmrixdhmeksx#ex $1,000. They in turn
had given me what they called two shares in their operation. I said
I didn't especially want their two shares. They said that because they'd
given me these two shares, they didn't owe me any more money. So I wasn't
about to make any agreement to that effect. I was dealing directly
with Tobias at this point. And I was dealing with Coles. Coles was
down here as much as Tobias was. ‘ ‘ :

‘"Coles was a shareholder in Triton. It's a hard thing to prove
(whether he still Is). But we've got documents, papers, letters and
everything showing Coles being deeply involved in it (Triton). He was
acting not only as Chapell's lawyer, but as Triton's lawyer, In a
ministerial hearing in 1970 with minister of Lands and Forests, Coles
was down as Chapell's lawyer and Triton's lawyer. (this is before Coles
became Asst. Attorney General. . : : _

Y, (According to Allar%,_"Coles wag_Tri 's _corporate secreta
I/ er several vears.") — ConFirmED QY ColesS e tluwe 4/75
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"Anyway, this argument came up (with Triton) on this business about
the $1,000., As far as I was concerned, that was important, and we
started to run into a hassel. Then they wanted to get through (my
lots and Crandall's Point). Dan (Blankenship) went out and hacksawed
through my gate (on Crandall's Point) and I had him charged in court.
But the power these people (Triton) have is tremendous. The influence
is all through the courts, judges, everything. So they said to Dan,
'we'll just charge you with RXwaX minor mischief and we'll fine you
$1.'So Dan walked away and bragged that 'I'll cut any ggte any day
for $1.° ‘ '

"This was small stuff, mind you. But we were still showing our
rights to it (the point and the 7 lots) And they (Triton) were going
through continually. We couldn't stop them; we couldn't camp here all the
time. So we erected that gate (on the point at causeway entrance). And
then, of course, he (Blankenship) hacked it xk®m through. That was

in 1969.

"After we got our treasure trove license (for the 7 lots in 1971)
they (Triton) were trying to block us by putting cars across the
causeway (which Triton claims to wmm} own). And, of course, we were
trying to block them kpmmbkimmxmzxwssx from getting through here (the
point). So it was a chaotic situation. We had blocked the road in the
part that runs through our property. And Blankenship mmsmxb®ex had
made a threat that he'd bulldoze them away. There were different occasior
that we had confrontations. One night we'd gone over with a big truck
with a boom on it and we lifted some big boulders and put them across
the road (on the island where it emsmzmikk crosses the 7 lots). And they
(Dan and his helpers) couldn't get out (by vehicle) that night; so they
had to wzk walk across. But we'd told them we were going to do thiss
they were trespassing. The next day, Blankenship comes down km- (to the
point) and he's got a rifle with him. This was in 1972. So we said,
this is ridiculous, we're not going to get our heads blown off.' So
we called in the Mounties. The Mounties came over; there were four of
them. Dan said he had the gun to protect his property. He showed it
to them. The magazine was fully loaded, with a bullet in the chamber.
They confiscated it from him, : :

Nolan had an agreement last summer with the Nova Scbtia Department

of Tourism to get 30% of the take from the Oak Island tours. "It was just
Khnxhxaumemxx a one year agreement. We got approximately

last summer (as result of the agreement). There's no agreement for this
summer. We were called into Len Bagel's office (Minister of Tourism)
about two months ago and he said this year there will be no agreement.
He said we have orders from the Attorney General's department that
there will be no agreement with you, no agreement with Triton, no agreeme
with anybody. So I said to my=kx myself, 'so much bilgewater; there'll
be/?n agreement with Triton.'And T said, that's fine; that's fine with
us

. "The attorney general's department calls the shots on everything

that goes on in government. And Coles, being the deputy attorney general,
you can imagine the power that he weilds. Because that everygthing that
goes through government has to be sanctioned as legally okay.
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"Coles is not still Triton's lawyer. No, he couldn't be,in his
position. I have nothing in writing to prove (that he ever was a
member of the Triton Syndicate). But he did have shares when I was
in with them (Triton). It was obvious (then) that Coles share was
so much, Dan's share was so much. This was back in 1968. We were all
friends then. That was before I wanted that extra $1,000.

"The situation today is they (dept of Tourism) won't si an
agreement. So, about a month ago, I went out (to the point) and we
started to extend our building (museum). We had got the footings in
and were starting to get ready to construct the walls. Then I got
a notice served on me (dated April 21/75) from Leonard Pace (Minister
of Highways) saying the extension of the building is encroaching on
a public highway. %road leading to the causeway). Another similar
paper was served on my wife back in Bedford (NS). This was harxassment.
They've always bothered my family before; trying to drag my family
into it, figuring this would bluff me. To pressure me, in other words.
I was building that extension to expand my museum. We have a deed to
the property. Extension doesn't even block the roadway. So they came
down, RCMP and everything, a whole crowd of them. They arrived at 1 pm
on April 27. The highways department was there with a bulldozer and
they'd moved some o0ld cannons and were bulldozing the foundation into
the bay. I got there and told them to stop. Told them this was private
pronerty. They stopped.

¥x "What they're trying to do, is they're trying to drag me into
the courts. You've got to remember that Coles and Triton are kekm
behind the whole operation. They're dictating (to N.S. government)
everything's that's done (to me). Everything that's done, Triton is
behind it. It's cost me about $25,000 in legal fees over the years;
just legal fees alone fighting this whole dispute. I've kicked in
another $50,000 over the years looking for the treasure, $40,000
anyway. - B

"This is the thing I'm getting-at; Coles is calling all the
shots. He's in the key position in government. This is why Bagnell
(Tourism) can't sign agreements with us; this is why the Highways
Dept. comes down (on us). Coles, Bagnel, Pace; they're all buddy-buddies
in there. And I'm trying to be made the villain down here, you see.
And they've done a pretty good Jjob of it, you know. They're kmyhmgxhs
(Tritong trying to marieuver me into a position where I'm interfering
with tourism. Now they've got the government doing their battle for
them, and tha's what they want. To maneuver me into a position where
I'm fighting with the government. And Coles being in that position;
if T was to sue the government mmemxbkmxizmzge for the damage they've
done here, then I would be fighting the government over this issue
and it's really Triton's issue (i.e. ownership of point and 7 lotss.

% (Reason for the fight over Treasure?) "Yes; they fHwinmmm (Triton)
know that we're on to 3OMETHINE. We'Tre on to it; we know we're on to it
and we've got it now. They're %Triton) trying to maneuver us into a
position where it appears we cause so much trouble to the government
that they'll (the government) mmme cancel our (treasure trove) license,
And that then they'll {fizmx (Triton) will be able to get it. This is
what they're after. Because they know what we're interested in up there.
(the 7 lots). We were working all last winter. This is what it all boils
down to. The license is good for a year and a half yet. (Dec. 31/76)
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"They (triton) know we have a good year and a half left (before
license expires) and they know we can easily do it (find the treasure)
in that period of time. We'll have the treasure this year (said

very emphatically). We'll find it this summer. ether we're going to
find a treasure or what it is, I don't know. But we're going to find
something; it's down there, we know where it is. It's on our property,
and they CTriton) know this. A1l last winter we were out there working
in a certain area, and they know it. We were zeroing in on a certain
location. They're trying desperately to stop us. The idea is to get
our licemse from us. They know they can't do it themselves. But if they
can make it look as if we're causing the government a lot of problems,

. the the government might say 'well, Holan's not cooperating with the

government, so we'll take his license from him.'

"TIt's not the value of the treasure so much. It's been twenty years
of fighting. It's been like a chess game. One move, then another move.
And this is the way it's been. And one of us, either Tobias or myself,
is going to win this game. And they've pulled every dirty trick in the
book against me on this thing. And you don't forget this easily. The
name of the game is you don't give. You don't back down at all. Once
you back down, you show weakness. And once they get control of this
point, then they undermine my position with relation to the whole
picture. Once I let them through here and they get easy access through

here, they'll say, 'well, he's backing down, now we'll attack him on
his (7 lots of) land on the island. It's like Southeast Asia, the domino

theorz. _—

(Does Triton think that you're that close to finding the treasure
that they have to stop you this summer?) "Well, I'll give you an
example. I was out to the island ¥h® this mmxmmx morning, and I found
all over our survey monuments these (aerial photo targets) are put
down on our property for aerial photography. On all our key locations
that we've got out there. (they went there Tuesday). Dan (Henski) says
he put them there. He says he did it on his own. There are about 1
mhihex alltogether, on all the key locationsg. Henski can say what he
wants, but he's working for Triton. Where does Dan get all this special
foil and stuff. He said he was doing it because the province (Lands &
Forests) is making an aerial survey of the area around here, Lunenburg
County. Coles knew about this and all the guys in Triton and government
knew about it. So they thought, well' this way, we'll locate all of
Nolan's monuments and we might be able to figure out what he's on to
from all the key markers. I've (already) shown them some of the original
markers and they've got these marked. But I just showed them what T
wanted to show them. I swalimmfix didn't show them any of the x®wX real
key efforts; they don't know where they are. But the thing is, they.
don't know this. They don't know what I know, or if what I've told them
is kmeiikme hxwkR true or untrue. So it's obvious they're desperately
trying to do something. Otherwise, why would they go all through our
property. Henski's not supposed to be on our property. Here they're
coming over on our property when I'm away. Same as they come down here

(to the point) when I'm away and they try to bulldoze my building.
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"Coles and them want me to take them to court. This is what
I've always done before. As soon as something's come up, I've always
gone to court. They knew that this is a sort of a trend, a pattern
I've set over the years. So they figured if they did this, Nolan will
automatically attack the government, drag them to court, and it would
be a losing battle because he'll be fighting the province. And 3
it's Triton I should be fighting, and it's Triton who are calling the
shots. In other words, Coles is in the government working for Triton.
Ind he's trying to maneuver me in a position whereas I'm fighting
with the province. Whereas the argument here has always been between
Triton and ourselves, now they've maneuvered me into a position
whereas Triton has slipped out of the picture and I'm fighting the
government. And if I were to take them to court over this issue,
they could bankrupt me, They can bankrupt anybody on a deal like that.
That's the xox idea, is _to bankrupt us. Any money that we can put
into the treasure hunt this summer, they'd drain from us in zmEmkmx
legal amkmmmyx fees. But we didn't take the bait. They've been waiting
for three weeks for something to happen.

The government hasn't started the Oak Island tours yet this
summer "because of this dispute." Triton is trying to get the government
roxdemkineykx to come in and do all the dirty work; and at taxpayers
expense. The only ones that are going to lose on the whole deal are
us and the Nova Scotia taxpayers. Triton will come out laughing. Because
they won't be spending a nickel and they'll be draining us at the same
time. ,

"T have no intention of stopping kmemikx tourists from coming through
here. We never have; we never will. All we've done is provide parking
here and charged a few cents for it. But we want a percentage (of the
take) to allow the government m® use of Crandalls Point and the use of tr
island. The same as it was last year. If tourists want to gaExk park here
(on the point) and go through the museum, fine, ¥hEyxkiixmay There'll
be a small charge for it. But not as much as they'll be charged when
they go over there (to the island) They're (dept of Tourism) gping to
hit them for $1.50 each individual this year.

"If they (tourists) want to come in and go across the causeway
and park on the island, fine. But no government official is going to
cross the causeway. We're still letting Triton go across the causeway.
We've got an agreement with them.,

(Nolan claims that he owns the land on Crandalls Point right out
to the water; i.e., owns the only existing access to the causeway.
Government claims that part of it is a government road, however.g

"T would let them use the land if they enter into an agreement with
me. I'm not all that interested in a percent of the gate. I'm not going
to allow government officials go through here; the same government
officials who come in and bulldoze my buildings. Government officials,
including Linda Masland, are going to have to go (to the island) by boat.
Unless they want to enter into an agreement with me. An agreement
acknowledging that they're using my property to go through. (don't insist
on getting a percentage of the gate, ¥mkfx but) I wouldn't be all that
=X happy about it (if Triton got a percentage). I don't think Triton .
deserves anything. :
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"Either I own Crandalls Point or I don't. I say I do. They (the
government) could expropriate it under the Highways Act. But the
thing is, if they expropriate it, kkmy then they're going to be interfer:
with free enterprise. And once they've expropriated it, then they admit
that I owned it all along. So the thing is, why don't they take me to
court. They're not doing it. They're trying to force me to take the
action against them. Because the one who takes the action, the onus
is on him to prove he owns ¥z it (the land). So they want me to be
in that position. I'm not going to bite.

"We hope" we'll solve the mystery of Oak Island this summer. Twenty
years is a long timej; too long, really. I think there's a massive
{reasyre there. There's strong indications that it's unde¥ OuT property.
I think the treasure dates back to approximately 1780, 1790, in that
region. It was buried by a secret group; a_secret sociefy. They were
maybe pirates, I don't lmdw. But they were highly skilled and very
knowledgeable people. Not aztecs or anything like that. They were Europe:
people who settled in This country and they show =mghmmmfix signs o
military and naval background and training. It's not a single gxx pirate
like Captain Kidd. They were a group of highly influential people;
something like Triton today, I guess, who had tremendous power. Where
they came from has been kept secret. But they had pilitary training,
possibly like army corps of engineers. It was much more than a pay
ship. European ancestory. The origin of the treasure consists of
Spanish treasure. Spanish gold and silver. There are large amounts
of Spanish gold and silver that are in it. What else is in it, we
don't know. We have certain knowledge that backs mmxmpx this up.
Knowledge that we've gotten by investigating the island over the years.
They were a very methodical outfit. Bkex They could have controlled
a dozen ships and they could have controlled a vast army of people/.

The thing is, they were very skilled people. ®&myxx I think their home

base was possibly out of the Carolinas or down that wgy. I think they

preyed on the Spanish Main from down there. This was their summer base
here; Where the ships were overhauled every so often.,

"A number of treasures have been remaved (from the island); no
question about it. The place has been sacked, as far as I'm concerned.
Because a lot of treasures were buried as single treasures. We've
located three that have been removed. Our markeks bring us to those
points. But this one that we're on to now was not. And it's on our
property. I don't have any gold or silver im my posession. I have
found things besides the surveyors' markers. But I've got to be awful
careful on this,xWekrexdmimyrwmik we're dealing with sort of a weird
situation. People get carried away on this kind of thing and I've Rxx
got to protect my position from different angles. From the angle of
Triton and from you never know who. We have in our posession part of
something that was buried by the Q:iginal-geogle. Ihimx It was
manufactured. (declines to say what it is) It s locked away in saftey
deposit. Very cautious about letting too much out, because it would
give certain information to Briton. If Triton had what we had, they
could probably raise money by selling considerable stock. And we're
not in the market to do Triton's work for them; not under the
circumstances. This is why we want to get it over with this summer,
because it has dragged on too long. We're not just doing survey work

this summer, we're going to go after treasure this summer. The survey
work has been completed,
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"None of the treasures have been deep on Oak Island. Most of the
treasure has been buried JmsmxihFmEmsmRneh MM xhEmxErowdy not much
more than a foot under the ground, that we located. Everything was
Pased on location. Once you knew the location, it doesn't have to be
deep. We have certain work to do in relation to the swamp area.

"I started this thing when I was 2% years old. I'm 47 now. My
profession is a provincial land surveyor. Conduct private land
surveys under a provincial license.

Problems with the province, Rxmx Triton and the treasure is "all
one package. It's a race against time. Triton knows we're on to
something. They're done up there. They're finished. What do they do
now?

"Dan (Blankenship) is a worker; there's no question about that.
But it's Tobias that's calling the shots, and Tobias's group. And
this is where the money is; big money too. And this is what I'm up against

(we take truck across causeway and on to island where Nolan picks
up some more aerial targets and throws them in back of the truck)

Interview continues on island:

, "it's a race (by Triton) to try to.
stop me. I think it's reached this point now. It's a desperate race
to try to stop us. No question about it, I think we'll win; hecause
Triton doesn't know what to do. They've fouled up everything they're
involved in up on the hill. They've ruined that cavern that's down
below. If there was anything there, they've filled 1t all with about
two feet of silt and they don't know where it is. They should never
have pumped it out like they did. Triton has been botching things
for years and years like this. As far as we'ré concerned, the only
thing we're interested in is what we can see, what we can touch and
what we can feel. It has to be that combination. If we can Just see
it and we can't get to it, them that's not good enough.

"I don't know why they (Triton) are trying to cause so much problems
/9’with us; why Coles is.... He's out to destroy us, there's no question
about it.

"My partmers all prefer to remain in the background. They can do
more by operating this way. There's about a half dozen of us altogether,
including myself. I'm the most personally involved. All the partners
are llova Scotians: businessmen. They've been putting a bit of mnoney
into It 1In late years. They are standing in the background with the
money when it's needed. If we're xmadiyxhw ready to move, I have enough
money there (with the partners) to keep us going on anything big.

I'm not talking half a million or anything like that, like Briton."

~.

~30-
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Fred Nolan - Transcript of interview taped
= gt his home May 19/76

"We're trying to remain as quiet as we can on this (treasure
hunting) thing. We're not trying to generate publicity. we're not
a big group like triton. we find that knowledge is more important
than money spent. Out idea of surveying (oak island) has been
guite successful. the difference between triton and ourselves is
that triton is an incorporated group. they're in the business to
sell shares., we're not operating that way.

they're under a half dozen in _our group; all of them nova
scotians. (declines to disclose the names of his partners).
we have certain basic knowledge from our undertakings. any
clues to that island don't come overnight. it's a very frustrating
business. there does appear to be some kind of milifary technique
behind it. the monument (found by nolan several years ago on the
igsland) is vital. we found tremendous (surveying) techniques that
these people used; very exact. we're convinced these markers are
original. one marker leads to another; a very sef system. the
dngles (between the markers) are very significant. we started working
in the 1950's and have completely surveyed the whole island. we
- have at least on one occasion entered an empty cavern., I have a
map in a vault in Halifaxj; a map we reconstructed from a highly

accurate survey. we've recreate@ the original treasure map. (says
the map he gave to blankenship some years ago "isn't complete)

I own 7 lots on the island and they take in four agres each,
but they're not in the money pit area. my agreement with triton
and chappell (alowing triton and nolan access on parts of each
others land) is dated November 197]1. my land includes Joudrey's
Cove, I'm building a sort of summer house there this .summer.

re secret of oak island. I'll leave you a phrase and you'll
find out what I mean later. 'The key is in the lock's there are
maps buried on Oak Islandy I'm sure of it.

In 1969 before he died Jjack adams called me and told me .
he wanted to show me something he'd found in the =waEm swamp.

" just before wBx we were supposed to get together he went
blind. So you think there's no curse on Osk Island? (according
to Mrs. adams, jack had one eye removed in 1969 as result of
a tumor., and he did find some pigces of metal in the swamp
in the winter of 1969.) ° -

I bought my lots from all o0ld women in their 80's and
90's, i paid somewheres around ﬁE;OOO-for The lots altogether.

I got lots nine through f teen plus lot five. that's seven
lots of aboUt Iour_acres each; 28 acres out of the island's
total 130 acres., (island is divided into 32 lots of four acres
each).™ ™ = '

survey. lines off the drilled rocks. transitline hit it dead on

re monument - it's an old surveyors monument we found in
/6/ the summer of 1974, I stumbled across 1t while running some

the tip. it was mostly buried and standing perfectly xkxigx
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straight up and down. I had a geologist study it and he said

it was almostly certaihly hand cut and the fact that it was
found in a vertical plane was unnatural, he said it was not

a normal way for it to be in the ground. there are also
scorch marks on it where it must have been fired (only on one
side) when it was being cut. the geologist said it had been
fired but what caused it he dodn't know. he did say it wasn't
a natural cause like a brush fire, since it was only scorched
on one side. found it in the centre part of the island and
the transit line hit the point dead on. it tied into other
lines we had run. our startine point was a stone pile we had
found vears before., and the stone pile hit a drilled rock.
T'm convinced too there's a tie-in with these markers and

the stone triangle (found on the south cove).

I have a chest of charts made over the years of how all
these clues tie~in. I couldn't give you a copy of the final
chart we made. it's still our secret. Over the years they
(triton) tried to con me into giving them all the information
I have and what i was to get for it was the sum total of
nothing; just a lot of promises.

(shows me a letter from attvoney general's office where
povernment is suggesting getting some sort of settlement
worked out over crandall's point issue. letter is signed by
a "Cavenaugh, J,W.", director of Civil issues, Nolan says
letter is really from foimszy Gordon Coles. Government seems
to be backing down in this letter, written may 1976, and
sugzests Nolan gubmit a figure he estimates for past damages
by dept of highways to his museum property.) (John E. Godwin
is the lawyer representing Nolan in the issue.)

So far the government has paid me $2,700 for the use
of my land; for the tours to cross through Crandall s Point.

I don't think that was a smart move on their part, but they

did it. I didn't get any:'share last year from the tour revenues.
I didn't find out if triton got any percentage of it. The
government said they didn't %Bagnell said that) but he wouldn't
show me the agreement between the government and triton.

We did some work (on the island) last year. we concentrated
on the gwamp, I think it was around october we started. we built
a road out into the center of the swamp and we put a shaft down
into the swampe. it was about 15 feet square and we went to the
bottom of the swamp., The bottom of the swamp is about 12 feet
in that location and with the back-hoe we went down about 15
feet and completely checked the area. we found sand and ghore

ravel at the bottom. there were an awful lot of old stumps
in e swamp that must have been washed in there over the years;
birch and oak even, ‘ |

We had a confrontation with triton over the swamp last
year. we had done an extensive survey of the swamp over the
previous two winters (when the swamp is frozen and passable).
Last year we brought in pumps and we wanted to drain the swamp
to the south side of the island on the beach. We wanted to
drain the top water off and get through the peat; it was like
. & big sponge. we brought a heavy dozer in and what we wanted
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to do was cut a trench from the swamp to the beach (south cove),
excavate a hole into this stuff (peat bog), put it up on the
beach and have the dozer push it into the sea and it would
gradually wash out into the ocean; it wouldn't do any damage.
So we started doing this and Blankenship came over and he was
furious. he said 'you can't do this to this beach!' You think
they'd never done anything to a beach on Oak Island? You should
see what they've done to the other side (Smith's Cove) beaches.
he said 'I use this for swimming in the summertime. you mean
yrExr you're going to dump all this stuff on the beach?' I said
'we're just going to dig a hole in there.' Oh no, he says, '
you can't do this.' and then his son came over, and whiskers
(Henski) he came over, I had a crew of men there, about six
men., I was trying to talk reasonable to blankenship. And
whiskers gets in between blankenship and me and the next thing
his (henski's) chin is under my nose. I was having my quarrel
with blankenship and this fellow starts butting in, so I put
my hand up and I said 'get him out of here,' and T leaned back
with my right. Everything was about to explode. So blankenship
then ordered henski out of the way. henski was quite riled up
about the whole thing. So then i said to blankenship, 'look,

if this is going to cause all this row, we'll fill it in and
forget it. we started arguing about where my line comes down.
we don't agree where our lines divide in the swamp. anyway,

we were down on the beach and that doesn't belong to either

of us. (fed govt property). So I told the men to fill everything
back in and said 'we're leaving.' I said i'll go to the other
side of the island and drain it from the other side (Joudrey's
cove), I said 'that's on my side of the island and don't let
me catch you over there.' We haven't drained it through there.
it would be hard because we'd have to do some pretty heavy
dnghrngxdiitx ditching.

So while we couldn't drain the swamp as much as we Wanted,
we got it down about four feet. then we went out and started
digging the shaft in the part of the swamp we were interested
in. We didn't crib it. we were going to but couldn't because
of this boggy material down there. we only cribbed the top
six feet and then dug out the rest with the back-hoe. but the
water was always flooding in. it was fresh water under lots
of pressure. so we couldn't really examine it the way we would
have liked to. We didn't find anything of significance. but
years ago when we put down a 25 foot hole in the center of the
island we kept thinking we were hitting timberg with the

clam-digger. but we never actually saw any wood. you can start
imagining things when you're lGoking that hard.
When we did surveys of the swamp we did it in the winter

when the ice made a solid platform., Like drilling for oil
in the arctic tundra. When we were drilling we seemed to

break through something several times., There was g_layer down
there about half an jpch thick and it took an awful hard time

to break through it. but once we broke through it, bang the

drill went down easily. that layer was around the bottom, about
fwelve feet down. it was very unusual, we didn't hit it anywheres
else in e swamp., that's why we picked that place to sink a
shaft, Also, it was reasonably near an intersection of lines

we'd gotten from the o0ld surveyors markebs. After excavating
we Zhppumedx figured that it must have been a hard layer of
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sand that we had been hitting. We didn't get any metal out
of there.

Jack Adams said he had gotten pieces of metal out of the
swamp. I never saw it. Some people say that someone once threw
an old pot _bellied stove into the swamp and that's what jack
adams was bringing up. who's to say.

I've been involved with oak island 2% or 24 years now.
T've learned to be careful; not to jump at conclusions. because
there have been so many disappointments; so many things like
that (finding nothing at swamp bottom after being lured to dig
by unexplained hard layer during drill tests.,) That's all we
did last year; just concentrated on the swamp. but it was long
hard work because of the rain. So we checked that area out
and the results weren't all that good. :

This summer I'm Jjust markj time. I've got a number of
things that we can do. And i'm not just sure yet what approach
i'm going to apply to this thing this summer. I'm just going
to take my time with this thing. I don't know if we'll do any
digzing on the island this summer. A lot depends on money.
Money's getting tight and it's nothing to throw $5,000 into
a few weekg8 digging in that place.

Over the years ¥®x I've spent, aside from the value of
my own time (I would say I've spent a full continuous three
years of my life at dnxmimgmmmxmakxnzhartx searching oak island)
but apart from my own time, out of my own pocket I would say
I've spent $50,000 to $#60,000 in personal investment. And
that doesn't count my legal costs in fighting triton and the
government. B

1 . . . (/7‘/.’)
Every year now I've been at it., Every year since 1963
when I acquired the land on the island. Every year I've spent
a lot of money there. :

T looked at Blankenship the other day and I said to myself,
here he is, living on EE@E 1sland; he's got his wife and his
son working with him ( a2, He's got a daughter too and his
son-in-law worked the island one year). And I thought, here's

a man who... Se what happened to him was he had $#25,000 when

he came here (in 1965) and Rurfixmk#x went up to Dunfield, who

was a smart operator, and made that cheque out for $#25,000 and

turned it over to him. That was all his savings., Dunfield wasted

the money, and from then on they didn't like one another. I

can see why blankenship doesn't like dunfield., Anyway, I was

looking at blankenship and thinking that Tobias, the multimillionaire
and all that money those backers are supposed to have, and T

thought look at the way blankenship is existingj; he's got that
beat-up 0ld car all rusted out, and that little house on the

island, so I though where's all that money from Tobiasj; look

at the way he's treating blankenship. That's tobias' style.
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I feel sorry for Dan, but at the same time, i'm dealing

. with tobias. And as far as I'm concerned, tobias, if it meant

five cents in his own pocket, he'd kick the gold out of his
mother's teeth. That s tobias as far as I'm concerned, Dan
must be discouraged. No man can live like that without being
discouraged. Because he's completely at the mercy of Tobias
in his position. Almost like a dog on a leash.

This is the way tobias tried to get me, He tries to
organize the whole thing so we're all x&X% slaves in his camp.
While we're on that subject, we may as well get things clear.
my problems with tobias started from what I consider to be a
reasonable foundation of what you might call discussion. He
wantéd to create this operation on oak island in 19663 to
carry over from dunfield, there was nobody there at that time,
but apparently tobias was communicating with blankenship,
chappell and others., Tobias came to me and he said "all right
fred, how much do you want to let us go through (crandall's
point, which nolan then owned) as well as the seven lots on
the island) for six months.' This was in 1966. I thought for
a minute and said 'how about $1,000.' so he said #kayx 'okay,
i'll have Gordon Coles draw up and agreement.' So gordon coles
draws up an agreement and gives me $1,000. but in an
accompanying letter he says, and this is what has caused all
the trouble, he says if we wish to extend our agreement for
another six months then we should have the same opportunity
to give you amkmkhmxx another $1000 for another six months.

I said that's fine, and I signed it. I got my $#1,000 and they
drilled for the first six months, :

What happened was I went over khxmx there while they
were working, Colés, Chappell and all of them were there, and
I suggested they have their drill holes surveyed., They weren't
even keeping track of all of their holes., They said how would
you like to do that., I said fine, I'll do that. They said, well,
if you're going to do that, you just charge us for surveying.
I said Ok, But a little later they approached me and said well
look, instead of paying you for the work, how would you like
a share of the operatiof. They said we'll give you a one percent
share of the (Triton) operation. (this was actually before
Triton was incorporated under that name), They had a hundred
shares and Tobias gave me one. S0 I agreed., and did the
surveying. They weren t even on the exact location of the money
pit and I showed them where it was. Back in the 1950's I had
accurately surveyed all the various holes and shafts., (Blankenship
is drill}ng right on the money pit now). They were drilling around
Dunfield s old hole but he wasn't anywhere near the money pit.

I might downgrade Tobias, but I certainly won't say he's
not smart. He's very smarkf, a very shrewd man. We may have our
differences, but he has all my respect as far as being am a worthy/

oBEonent.

_ So after I did that survey, they said they were happy with
my work there and through Gordon Coles they offered me another
share, bringing my interest to two percent. So I said ok, and
they gave me this other sheet of paper. So then in march or
paril of 1967, the operation ceases and the drill is pulled out.
Then the expiry date comes up for those first siv manthe Af Aum
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agreement, But when I contacted them to renew the agreement,
T asked for my next $1,000 and they (through Coles) say, 'oh,
we're not going to give you that now; you're part of our
operation; we've given you two percent.' So this comes
goxpek completely out of the blue. And I say I'm not going
along with that. I asked for my $#1,000 and they wouldn't

pay me. And that s when the arguments started. They were
still crossing my property and sawing gates down when I'd

put them up. I got hold of lawyers and the argument has been
going on ever since. Nine years.

I still have my two shares, but I doubt very much they
would hoToT them if they rind something. Because Tobias called
me kE®x here five or six years ago and wkx wanted me to

turn in my two shares and I was to get somethiné like 15
new shares in Triton. They were devaluing e shares i1in order

To raise tunds, But I never turned my shares in., See, these

are people who want you #® to do everything their way. I'll
try to collect if they ever find anything. And if they wanted
to buy their shares back I'd talk to them. I'm a reasonable
man, I'm really not interested in their shares.

The last time I saw Tobias was around 1969 or 1970 when
he was out on the causeway. (see tobias reference to blackbird)
(Nolan laughs at blackbird story) That's complete fabrication.
I don't remember that.

Tobias is a man that when he gets what he wants, that's
it. He's got what he wantsj he's got all the use out of you
that he can get, and from then on you're of no more use to
him. You're just used material as far as he's concerned,

I went to mmxkk montreal to have dinner with Tobias.
That was the first time I met him, back in 1966, I sized him
up and he sized me up. Gordon (coles) gave me the plane fare
and I went up there. The one thing he didn't know is that before
I went up to Montreal, I went to see Mrs., Restall. I had never
met Tobias and I said to her 'I want you to tell me about him;
what sort of person am I going to meet.,' She said, ‘'well, fred,
you'll meet a man who is EmkmeEmzmkx extremely smooth.'She said
'he'll go to no lengths in order to impress you, in order
to get what he wants from you.' she said, 'what he'll probably
do is you'll go up there and he'll maybe meet you with a
chauffeur driven car and he'll probably bring you to his
big mansion in Westmount for drinks and possibly after that
you'll probably be invited to some fancy restaurant with him,
probably Rooby Foo's.' And she said he'll probably try to
impress you by making a big deal of snapping his fingers at
the head waiter and insisting on things being Jjust perfect,
with everything just flowing to the Tobias table., Ahd he'll
summon the head waiter and complain loudly that everything
is not perfect.' he's as smooth as silk, she said, 'polished
to the enth degree.' So I go to Montreal and sur enough there's
a guy in a black suit with a red feather in his lapel waiting
for me and he introduces himself as Tobias' chauffer, he xaxx
says Tobias is busy right now and that he's to show me around
the city. He showed me the Expo site where they were getting
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ready for the World's Fair the following year. Anyway we
go to Tobias' office and pick him up and go to his house
where the maid greets us at the door and we have cocktails
in the living room. We talk about different things and then
that evening we go out to eat. Sure enough it s Ruoby Foos.
I ordered a steak and he orders something like corned kEEX
beef and cabage. And he calls the wxxx waitress over and
- complains loudly about the vegetables, saying they're
vesteréday's vegetables. He sends her back three times to
get fresh vegetables., It was all just as Mrs. Restall had
described it to me. I couldn't believe it. It was if I was
sitting through a movie for the second time. She had gone
through the same thing with Tobias before that. Anyway, all
this was supposed to impress me., That was tobias' way. It
was just me and Tobias there. That was the sum mx of our
meeting. He drove me back to the airport that night and I
came back here,

But it was because of that that I became leary of
Tobias. As things have turned out, it was a warning that
was well placed. Since then he has welched on our original
agreement, And even more k®m bloodthirsty things have happened
since. Things even affecting my own family., Indirect threats
to my own wife and child. They figured they would scare me off,

The agreement to go through my property is still in
effect. I owned the land, but T never owned the license to
dig for treasure on the land. It took a lot of years for me
0 get that. It ended up I got the license, But Chappell
and Triton tried to block it in the government. It was 1
that I finally got it. 1t's good for two years and I keep
getting it renewed, Right now it expires at the end of this
year, Same as Triton's. Don't see any problem in renewing
it. But Triton has control of part of my Jlicense. If I find
anything on my property, under the agreement we got set up

they figure that they're going to get a big glice of it. (\-I—o ?;)

The two shares that I have from the original agreement
I don't think are worth the paper they're printéd on. I didn't
exchange them because they were trying to devaluge my shares.
The 15 shares they were offering are worth only one percent
of triton's total stocke. (1,500 shares currently outstanding?)
The only reason they brought me in originally is because I
suited their purpose; because I controlled access to Oak Island,.
I was conpned into sigpins this agreement with them, Apparently
my lawyer was bought off for $#30,000 to get me to sign this
agreement. He was EZmEMIE recommended by a fried of my
brother s, And I ended up losing a good part of my license
rights according to the way this agreement is drawn up. They've
‘got complete access through Crandall's Point, complete access
through Yzmdxmxx my land on the island. All I got out of it was
access through Chappell s land on the island (west end), There's
no time spap on this agreement. 1t _runs forever. I_signed this
abou ree or f rs ago. But in the agreement %whicﬁ 1s
dated November 1071) it's never to be told to anybody; it's
a_secret agreement. But we'll see wha e courts have to say
when 1t's a

over, The mmwxxk courts will have the final say,
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Triton is doing nothing over in the Money Pit now. The
same as they've done for the last five years; absolutely
nothing. They've got nowheres else to go; they keep moing
back to the money Dite They are sitting back watching me,
Figuring that Xxamxmxx I'm on to something and figuring
perhaps that maybe I do know something and that if I strike
something it will help them. That's their attitude.

Tobias has very powerfull friends. And even with that
power, it can only be exercised so far. People like that
are careful; they stay within the law. They'll k=t bend the
law, but never break it. But Tobias has to win on this thing
because if we win on this, he is not going to look very good
with the people he's gotten involved (in Oak Island) over the
years. I mean with regard to finding the treasure. As far as
T'm concerned, he couldn't find his wallet if it was in his
hip pocket. This is as far as The treasure business goes; he
could find =mmmkmdykx somebody else's wallet in their hip
pocket, though.

Tobias refers to the bird and me being gome_gort of a
nut. But what he's referring vo, I think, was a reporter,
5 freelancer, contacted me, Anderson I think his name was,
But he was bought off somehow, I told him I was very interested
in the American eagle and its date ®mx of origin and so on.
Because I believe it has a relationship with the island. But
T can't say exactly what it ise. So he (the reporter) wrote me
and told me all about the eagle and its connection with the
American refolution, and so on. I suspect this is what Tobias
is referring to. And this is the only time I ever mentioned
a bird to Tobias. But Tobias doesn't know what I'm talking
about. ,

T believe it's Spanish treasure down there. But the Spaniards
Rparxxk had nothing To do With 1te. 1 think it was taken from
the Spaniapds. It's not very old. Not much before 1795, 1I'm
fimited about what I can say about this, 1 have to be very
careful. I'm hoping before your book is finished I'11l be able
to gxmk provide you with some vital facts.

Chappell has apparently said that he hired me years ago
to do surveys on the island. But chappell never ever hired
me. And it's been said that when I did the surveys I doublecrogsed
Chappell and that I never gave him the maps that he hired me
£5 make, But he never hired me in his life., I wrote him and asked
him if Xxkx he would have any objection to me going on the
island and doing surveys. And this goes back to the 1950's. There
were a lot of low blows like this made against me and things
like this were said to try and prevent me from getting a treasure
license, ' .
As far as myself goes and what we plan to do, well we're
going to continue on with the work on Oak Island. All the
things we're doing are more or less tegts, probes. We feel
that everything we do is giving us more Xx information. Sometimes
a little bit, sometimes quite a bitj; but it's all adding upe.
it is giving a broader picture of what was done on the island.
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I can't tell you at this stage about all the specific
things we've found. The rock (surveyors monument) is one
thing, but we've found other things that we can't issue
because they're more important than the rock. It would hurt
our work at the moment, it really would, to generate a lot
of publicity, and I don't want that. But rest assured, I will
be able to give you something before the book is out.

I don't think any of the drilled stones Hedden found
(in 1937) were original. They were put there by surveyors,
not by the original people before 1795. The stones I found
are different, They're mostly original., There was never
occasion for surveyors to be down in the area where we are.
They always looked for the treasure only in the money pit
area.

R.V. Harris last wrote me July 17, 1968, He died two
weeks later, August 1, 1968, - -

a—

(shows me various clippings and photographs in his
four large scrapbooks and says I can get copies of maps,
charts and photos.)

Charles Roper is still alive. He lives over in Dartmouth
somewhere, B Lo

When we first showed up ©n the island in the 1950's,
the shoreline was about 15 feet away from the stone tri
(on the South Cove). But by the time Dunfield swept it away,
the water was only a few feet from the triangle., There's
continuous erosion on the south side of the island.

re map of various markers and such that nolan made and
gave to blankenship - "It's not accurate. You see, I agreed to
give them a map, and those were the days when we were at eafh
other's throats. So it's not as accuragte as they would like
it to be. I can give you a copy of it. (Blankenship told me
last year that 'I'11l bet Nolan regrets ever giving this to
me', referring to the map). You see, they were trying to
get from me all the information that I had; information that
has taken me decades to put together, And this is tobias'
attitute; once he got the information then I was of no more
value, I was cast aside like everybody else, You can ask
anybody, ask Mrs. Restall, ask anybody who's ever been associated
with them. They have no friends in the Western Shore areaj; because
they've used everybody. : - @W P3¢ .

" I've heard some strapge rumblings underground when I've
been working on the island, Some of my men have heard them too,
(Vaughn reported hearing them too).

(Nolan, besides the four scrapbooks, has a whole huge
suitcase full of data on Oak Island, which he shows me).
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TLast year we uncovered a rock with two drill holes in
it., We call it the "rock of two e es." (that's the one T
saw in May 1975 near Joudrey's Cove.) I showed it to this
covernment geologist and- he picked up the significant thing
\K\ about it right away. These two drill holews are lined up _in
a true north meridian, exactly true rmk north on the north
STar. He had a compass with him and he took his own magnetic
bearing and saw that the current variation was exactly as
it should be off the line of those two holes. He gave me
a report on it afterwards and he told me those holes were
definitel an-made, they're not natural. I showed this to
ham Tast falle 1'm sure it's original work. We tied that
rock in with other markers we havefound. The geologist wants

to go back now and do a sort of field trip on the island
this summer.

I keep asking myself ‘what are you really after, what are
you really interested in.' And T sometimes wonder really if T
am after the treasure or not. I wonder what I'm really after.
I mean, what are you going to do if you find $10 million., It
won't make anybody happy, I think. It will make the lawyers
of Nowa Scotia happy, keep the legal fraternity busy for
the £x next ten years if I find it or Triton finds it. You'd
probably be the most unhappy man if you found it. But I think
vou might be much happier if you said, 'take it, there it is,
take it; I don't want it. I've done it, I've solved the mystery
and that's all I'm interested in.' I think I'd almost be
content to say 'pay me for the work and time I've put in, but
take the treasure; let somebody else have it; give it to
the government or anybody.' (all this said in a reflective
musing way). It's more of a challenge than trying to get rich,

> Chapn was supposed to have had the piece of par ent,
but he's lost it. He blamed Harris for losing it. And Harris
said he never had it, Chappell had it. And this is what they
were fighting over =mtixbkmxmmit towards the end. I never saw
the piece of parchment, just pictures of it. I think old
Chappell Jjust lost that stuff,

T have some cocconut fibre, There's not much of that
stuff left around. Restall gave me that. He found quite a
bit of it on that beach 1n-§m1§5's Cove.

You know, whoever did that down there. Those original
people, they did it to ridicule people. They did it to
ridicule anybody who might try to uncover their secret. Part
of their plan was to make fools of anybody who came along to
try to find their treasure. This keeps coming up all the
time from many directions. They lead you down false trails,

and the money pit is a good example. Look how they've made fools
of the people over the years there.

T feel there's been treasure taken off the islapnd. This
is my view. And I feel there was one Taken O not too long
ago; less than 20 years ago; in the late 50's. Restall was

_on the island when it was takén off, It probably happened in
1960, We were there, We were camped on the other side of the
isiand. It was taken off at night. We were zmxmke® camped
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on the northeast side of the island at the time. We had set
up a survey camp and had six or eight surveyers there. We
were campsd by the ¥k shore. Actually, we were on the northwest
side, between Joudrey's Cove and the mainland. We were doing
a lot of work that summer on our surveys. We knew there was
something going on the other side of the island and it was
going on at night. It wasn't Restall; he was over on the
soRbERrEkERXEERkEEXY southeastern end of the island by the
money pit. He was living there., He didn't know anything about
it; we asked him, At that time it was early in the game for
us. We said some fools were over there digging at night. We
thought it was ridiculous. But we were mmgpimgmkkeEr green thenj
we were still thinking money pit, like everyone else (in terms
of where any treasure might be buried). It was happening on
the south side of the island, between the swamp and Crandall's
point, What's left over there now is a big excavation that
Dunfield did. Dunfield went in there in 1965 and found the holes
they had dug an ulldozed the area out. This was all he knew,
was just a bulldozer. We hearddigging going on over there and
it wasn't Restall. The restalls never left the money pit and
they never worked at night. Restall was money pit, completely
money pit. He couldn't even understand what in blazes we were
doing way over there. We g®m didn't know what we were doing
ourselves. We were surveying just seeing what we could come
up with. We had no particular reason to pick that area. We
were staying there for a month; we were campted there. We
had a cookhouse and camp there.

Anyway, we'd go over to the southwest part of the island
during the day and the first day we noticed one hole dug. Then
the next day there were three holes. The next night we went
over there were four holes.All shallow and all concentrated in
about a 12-foot square area. It took me ten more years to
figure out what had happened., That was when those reference
markets finally led me to that point (where the holes had
~ been dug). We couldn't actually hear the digging going on every

night, but we saw the holes and saw them increase in number
each day. So that had to have been dug dquring the time we were
there, And in those days nobody ever thought beyond the money
pit. The digging went on for about three nights. The holes were
only about four or five feet deep. What they had done probably
is they found something the first night and then came back to
see if there was more treasure in the same place. The holes were
only a few feet apart., We know they took it off by boat on the
south side., They left a trail; marks of something being dragged
to the shore. Also, they dropped something significant. But I
Can't say what it is. It wasn't treasure,

I've kept this secret all these years, because nobody
would believe me anyway without proof. So even today, how can
you prove it. So I've been waiting and I've been watching,
looking ¥®m and trying to hear some report of somebody x®mg in
this area showing wealth, But there hasn't been anybody from
that area showing sudden wealth to any great extent, Because
I feel that anybody who dug that up, whoever it is, he's
still thinking about Osk Island and he's going to come back

to look again,
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The only great wealth that has shown up and come back
to Oak Island is in that Longboat Inn (Oak Island Inn and
Marina). It went bankrupt, but where did the original money
come ®m¥m from, who was behind it? It's always been a mystery
around here., That treasure that was dug up cuuld have been
millions. A lot of that money that went into the Longboat
Tnnt seems to have come from Massatuchets., It could have been
some tourist from New England.

Peter Beamish is still alive, lives in New York somewhere,
He was on the island last year.

I think there's been a lot of treasure taken off the
island over the years, over the last hundred years, maybe
even farther back. The treasures were kmrxzm buried in key
places, key locations. I think the Money Pit was a decoy.
I know it's pretty elaborate and that's a hard pill for
anybody to swallow., But I have to apply some sort of reasoning
to what we've found, and that's the only thing I can go back
toe

The only other possibility is that there was not only
one operation on Oak Island, but there were two. (perhaps
when the island was two islands) At different times. That's
quite possible.

I've talked to a number of geologists on the pmimkx
subject of Oak Island once being two islands, and they say
the same thing (as Peter Treuitt). But some of them say that
might have been xkmwxx a thousand or two thousandx years ago.
But maybe it could have been as recentlyas 250 years ago.
But theydid agree that it was once two islands. And we did
find beach gravel in the bottom of the swamp, a gravel bed
in the center and also on the sides of the swamp; some large
beach stones too.

We have a key map to the whole island. This map that
we've given to Blankenship isn't the key map. The key map
is in a vault. We consider it to be vital to the whole

thing if we're on the right track, It's a map that we made
based on various clues. A lot of people would like to get

their hands on it. The map Blankenship has is a totally

different map but it does show some of the things that have
been found in our surveys. But it's not as accurate as they'd
like it to be,

(~30-)




-

Notes on conversation with fred nolan at my place Sept 23, 1976 ¢§$;J

I approached Mike Flemming (of halifax chronicle-herald)

" to do the story (re finding the wooden chests} and the treasure

of Havana theory). :
ap———

The engineers of oak island had to come from the military.
that's where they all were in those days. When they (the b;i;ish)
sacked xx havana in 1762 they brought the loot to ocak island.
the sacking of havana is in reference books, but very little
is said. It was kept secret by most people. The Spanish were in
Havana then and havana at that time was a tremendoéus fortress;
Something like Quebec or Halifax., And when the british got through
with the frénch at quebec (1759?), they knew what kind of wealth
was in havana and made plans to take it, The spanish empire was

dwindling at this time, Havana was a storehouse for south and
central american booty and plate shipped by the spanish to spain.
It was a tremendous fortress and they felt safe there. They never
dreamt anybody would attack havana.

I feel that an account'qf the lossés at havana is in the
spanish archives (at seville). '

This whole operation was all directed from Halifax by
the british, When the ships came back they came to halifax; not
to new york or boston which would have been more normal. There

are stories about the crews coming back to halifax and spending
pieces of eight and gold doubloons like it was coming out of

the skies, (he doesn't know who led the expedition). The british
army were involved in it. there was even a local halifax garrison
on this Exgper#tkimx expeditions There was enough to f£ill two
treasure ships just distributed among the army and crews of the

british attackers, What happened to the rest, ho one knows,.

One or some of the ships came to oak island, maybe
to steal some of the treasure from the british crown, er”
maybe the british officially hid it on oak island; I don't
know, (note that louisbourg at this time was’already. taken-baek '~
from the kx french and the treasure could have been put there -
nolan's reply is that louishourg was not an easy place to defend.)




The question is mmkxwx why not bring it back to
england; why bury it on oak island? This is a mystery in itself.
And this is why I say if it was completely run by the top people
in britain, by british forces and royalty; why wasn't it all
brought back to england? There's something ther& that went on
by the british army and navy and upper people in local government
in halifax, -

(re the fact that chester was founded in_1259 and people'
would have observed a 1762 operation on oak island): I know this
is a problem in the timing; can't explain this. But there was
a secret local qgganization involved and this will eventually

come out. They're there and we're zeroing in on them. There's
marking on oak island that point to them,.

I'm absolutely convinced (that oak island holds the
treasure of ﬁEQana); no question about it. I'm saying this was
the start of oak island. What I'm saying is that this same

organization after Havana was sacked and the stuff was put here
expeditionary forces were still being sent out for years afterwards
by this same organization for years afterwards attacking spanlsh
ships and these things were broughtback to oak island. the island
‘was used as a storehouse for years to come. ¥ezxrmz The people who -
did oak island were able to keep it secret and that's fantastic

in itself, The thing is, I could take a crew of two dozen men

in 1976 and head into an isolated area of nova scotia today and

I could operate there for two years without being spotted. and

I could redo oak island, When we were finished in two years

time nobody would know we had come or we had left or what we did.-
I know nova scotiaj I've tramped it and I know what kind of isolated
areas there are, | -

Re wood chests: I have them; thej re 1od’kdaway. They're
old; but.they can't be carbon dated because there's only a couple |
of hundred years old and (carbon—l4 testlng) isn't accurate for
that small a period. That's why I don't believe that Triton ever
. ha@ anything carbon dated by the Smithsonlan. I think they made

~ that up. That guy- AeB. Dove of Hamllton (ont ) did some carbon :
‘dating of steel for them I think, But it's not accurate.
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Some of the chests (that nolan found) were reinforced with
steel fittings; steel bolts drilled through the mu= outsidej steel
dowels through the bottom into the sides to reinforce the chests,
I found four chests; or at_least four parts of chests in four
locationss sides, tops and pieces. These chests are all oakj
about nine inches high; 2 and a hlaf feet long and about two

feet wide,

These sites (where the chests were found) had been picked
over; these sites were found and the treasure removed, There were
eleven sites altogether where was removed. The sites where
the four chests were found were all in the swamp, And the reason
the chest parts were still there is because the swamp preserved
the wood, In the other locations all we found was the empty holes.
Some of the chests were found in the zr center part of the swamp
and some down near joudrey's cove kke (to the west of nolan's
bouse). One of the chestx parts, a top, still had two brass
hinges intact on it.

These chests were all found within the last- three years.

I'm not sure if these are spanish chests or not., I've tried to

get them analyzed and dated at the museums here in halifax but

the people there say they have no way of kmmwirgx being able

to evaluate this type of thing. Théré's no way around here that
I'm going to get my flndlngs backed up. so that's why I'm cautious
about talking about it. N

But there were witnesses to these findings. I have gworn
affidavitg from these people that these things were found where
they were.(affidavits from people working with nolan at the time).
They were found in our digging in the swamp, or atlleast three
were, They were only down two to two and a half feet, though the
deepest was down about four feet. It was the swamp water that
preserved ‘them. They were found over the last three years. the

’ most recent one was found this summer Just behind the cottage (to

‘the west of nolan's house where ty and I were walking around in
august). One hag ggggg_g;gggﬁ_around it and another has brass'\
flashing around the bottom., And some of the screws are still fhere‘
The wood is. all black the way old oak becomes,

v
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Some were found in the swamp (under water) and some were
found under the ground in the swamp, very close to the surface.
The one we found this summer was four feet deep. It was spotted
by Marshall who was working with me. Marshall is a guy from
Dartmouth who's worked with us a number of years. I was running
the backhoe and marshall spotted it. -

The people who emptied the zhazeE chests didn't take the
whole chest because they were so rotten., so they transfered whatever

was in them to something else, we didn't find any coins or anything
like that around those sites. The spot® were picked clean,
T don't know who uncovered these 11 treasure locations.

I think Vaughan (edwarq,back in the 1930's) fouhd one of them,

. ]
but that was probably an accidental find., But we found these things

Il

using the marking system on oak island. And I think someone knew
that system and used ¥ it to remove the treasures., This is how
we found these 11 sites, kuwk by following the marking system.

In one case we even found some cribbing made by some
searchers before usj; the cribbing they made to go down into the
Iskey site. and their cribbing is stlll there, It was crudely

-made cribbing of hewn logs. We also found a pipe in the swamp

where someone had been probing. The retreivals were done secretely;
there are no records of it. it seems someone had a map or some
information on these markings and systematically Rokhmdxitkex
followed the trail. I would say the retreivals were done within

the last elghty years or so, Vaughan might have Just stumbled on

one of them, But I think the other ten were removed by the same

person or group who had information. I don't think khewx they
were Imx locals who removed them, ' '
_,. ’ ) : \
Two of the chests were found by me and one other person,
In another case it was found by a group not involved with me,
A small group of fellows from halifax found it about two years.
ago. they were searching the island with my permission.

Two of the chests had brass fittings on them; Both made .
of oake. One had the brass hlnges on the back of the cover., It also
has two oak braces underneath with brass screws going into them,




i

/

The other one had part of the front piece wxkkxmxmXax
where a clasp obviously was. The hinges are about kkxeex four
inches long. This was a xmaXimgx smallish delivate type of chest,
with countersunk screw holes. o

The one we found this summer wasn't as good condition
as the ones we found in the past. It was found by Marshall and
he's made a sworn affidavit about when and where he found it.
It was the bottom of an awfully large chest; like a sea cheste

around the bottom there's a wooden support piece. The width is
about two feet and the length must have been three or four feet
long. the wood itself was in very good shape. It was found about

four feet down just west of my house (in joudrey's cove)., Marshall
S — .

saw it wkeErx while I was digging with the backhoe. it had no
markings on it and no metal pieces on it.

One of the early ones we found we haven't shown to anybody
because it has certain information on it. Symbols that we haven't
deciphered yet. I have these chests in a vault in halifax.’

(brings_in his huge wooden chest of‘drawings and charts
of oak island, including the original full scale roper map)

I -

(Nolan says he saw the cross in the apex stone of the

§22£g_§g_;g;nn;anglg_1n the 1960's, He 2nnnﬁxxx saw it after

Johnson had removed the moss from the rock).

\ \

/
(Nolan's surveys from the 1960's show the three stone

iles several hundred feet north of the money pit. these piles
form a triangle pointing west and this was his takeoff point

toward the swamp that started all his later survey lines to
locate markers and the removed treasure xxxhxxz; caches,

| -~ :
One of the 11 treasure fopnd was on chappell's land (on
the south shore just west of the swamp - see 1975 air photo for

hole dug there by dunfield). That's why dunfield dug there.

‘The three stone pilés forming this mmizmx giant arrow
(north of money pit) is what started it all for me in my work in-

9

the .swamp. ‘Where Johnson went wrong is he never found the westerly\
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stone pile. But he found what looked to be another stone pile
south of the other two (forming an approximate EmEhXWEBEMIMNEXX
north-south line). Harris' book mentions three stone piles in
a line and Johhson took this for gospel. (Johnson then followed
that line south and using other information made his #xm 1962
shaft about 300 feet north of the money pit. shaft is the one
I saw the other day with the ‘eribwork; about six ft. by six ft.)

These stone piles were original (depositors') work.
Other stone piles (as shown in the 1936 survey of east end
of island - see ownership file) were Jjust cairns to mark the
property boundaries. These originai stone piles were all 12 feet
in diameter, (at their base). They made a trianglular arrow pointing
to the swamp. The triangle points to what magnetic wmrkkx west (2700 W(M;
would have been in about the year 1762 (sacking of Havana year). /

(InNolan's 1964 survey, a line drawn from the westerly apex of the

triangle of stone piles to the median of the base is xkw shown as
N 820 30! E (M) at a time when variation was 21° 50' W, In 1762
local variation was about 13° We So that line in 1964 had a westerly .
magnetic bearing of 2620 30! and a true bearing of 240° 40'. And
' that true bearing in 1762 would translate to a magnetic bearing
of 2530 40', So how's it a Magnetic east-west 1ine???) (nolan
says the declination for the area was 7° 30' 200 years ago, but
he's wrong. It was about 130; see Morris’survey and canadian declination
graph, both of which give it as 130 in 1762.)

(In 122} Nolan put the shaft down that's mkwer shown
about 300 ft east of his two huts on the 1975 air photo. it
went down about 35 feet mmx and was on the line between the
three rock piles triangle and the swamp. Shaft was put down
with a crane.) We stopped short (when putting down the shaft on
‘that east-west line.) We should have continued on (along the
line) xk® to the swamp (before excavating). But there were
strong intersections there, That 's about where we found the
ring bolt imbedded in a rock., It's all a process of eliminaﬁiqn.
We then cut a trench right through from that shaft to the
swamp (see 1975 air photo).
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(re missing trunkload of Blair's stuff): That's chappell's

story (re nolan getting some of that stuff from mrs Xuxryex
l surrey, harris' secretary); that's not right. I was with triton

when they were looking for that stuff. I don't have it, When Blair
died (in 1951) a lot of that stuff was thrown out I think.

#t the end of this year. Triton's going to renew theirs too.

/ I'm going to continﬁe the search and renew mm my license

I believe the money pit was a decoy. But I believe there

are flood tunnels and other tunnels underground. The money pit

is certainly no hoax; it was a very scientific and well constructed
project. But thé reason for it was to draw people away from other
areas of the island. That's a difficult thing to accept, I know,.

If there is something down there in those waverns, the money pit

was not the way to get down into it. There was another entrance.

The treasure locations I found were more or less surface
depositse. There may be @i deeper ones too. I believe that swamp

R

was cleaned out one time and wgs dry as a bone. This is strictly

a theorj:-gﬁffI think the secret entrance to the money pit is’

at the bottom of that swamp. But the swamp would have to be drained
to get to ite. (check this agéihst fact that swamp seemed to be
lowered slightly by pumping operations at 10-X). There's probably

no treasure in the money pit itself, but in the cgverns that
extend out from it. Everybody's been looking for the secret
entrance for years. Now what better place for the secret entrance
. than at the bottom.of the swamp. (n.b. how about possibility '

’ , that when there were two islands = see truitt marked photo - the
coffer dam was made by blocking off north and south approaches

to passage between. then tunnel is dug eastward to money pit

"as the entrance. coffer dam was left intact, but over the years

L it silted in and became marshy in the center till it bepame one

| -island!)

(nolap declines to say why he chose this time &x ~hfx chronicle-
hergld about 2 weeks ago - to finally make his chests discovery

and havana theory public, i suspect keErawxe its because his treasure
trove license is coming up fo? renewal dt the end of this year and

—
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he wants something to show for his years of work to encourage
government to renew the license. ) kRayx

(nolan says he's had offers, though not lately, to sell
his seven lots on the island but that he has np intemtion to
sell them.)

P N

We have uncovered several things this summer that has
given us new leads on the island, It's a whole new sphere in
the treasure hunt. (won't say what it is) It's a matter of gétting
the time and the money to dig.

Those guys from texas (nutt et al) approached me to
make a deal. I've told them to give me an offer in writing.
This is the usual routine, like with Goodman. When they run
into trouble (tring to make a deal) with triton then they come
to me to try and make a deal. They claim to know where the treasure
is., Furneaux was the same thing. He wanted to dig on my property
after he got turned down by triton. 0ld Joe Carsely had a great
time selling them (nuttaxmx and his partners) treasure mapé by
the dozen,)

, E. MAceR :
That Ms.] Storey lives in Ipswich, Mass. I don't believe

" in these EshyEkix pszchlc things. There were a couple of fellows
who were diviners rrom out in alberta who 'vwe written to me too.
That place (oak isiand),is weird, I try to cover my tracks
there. There's some odd things around (like 22225) even around
the swamp. I watch it every time I put 'my foot down around there.
The chances dan (blankenship) takes are amazing., I don't think he
should take those chances going down 10-X and things like thate =

I have evidence to back up my theorz_gbout havana treasure
/c//being on oak island. But I can't talk about it right now. I know

J
’

I'm way out on a limb on this,. :
(Nolan has never heard about those clay %upposedly
found by Hedden. Heither had Blankenship or Chappell)., This is the
// tragedy of oak islamd the way so many artifacts and pieces of
information dlsappear.




The only other mention I've ever heard of jugs or flasks
was from this Ms, Storey. In her last letter she said something
to the effect of 'I see a diver going underwater and coming up
with a crokery flask.,' Then she said Joklngly that maybe we'll
find a brewery under the island. ' S . .

That secret orgenization of British people who were
responsible for oak island were local, from hﬁiifxxhxiigx
halifax. There are probably still some of their ancestors
around. We know that a nova Scotia british army batallion
called Rogers Rangers was involved in fhe’sacking of Havana,

There Were many other people involved too, What I'm saying is
that Oak Island represents the loot of a hhole city (havana);
this is my approach to it,

53
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But 1t

————

Ot
“/"dz

vyoung bOy:
. T knew I was ‘down . hanglng (from the fence) by the legs, I got

rstenlng to thelr conversatlon and the flrst thlng

80 1nterested 1n 1t. I was five" or s1x xkxn vears old then., T'l1l
soon be 84, A few of the chappells dled in their seventies but
most of us get to our. elohtles and xmxmtmﬂxx ninties.

The last time I was on the 1sland was six or seven weeks
’ago. I ve been down two or three tlmes thig summer. I'm a member

of Triton Alllance. I went with ‘triton about five yvears ago. 1'm
— . : :

Jjust in as an 1nyestor.

T 1nvested first in 1231 in Oak ISland With Blair,

MRx M.R‘.z W1111am Chapnell My father (George) wasn't living

then. There was a couple of fellows that came up from the States.

They were quite anzious-to buy'thevisland. But they put in a
couple of thousand dollars (in the 1931 search) and they claimed
they knew a lot about it but they didn't tell us what they knew.
This was in 1931 and Blair had the treasure trove rights. We

had signed up with Blairj; we got our (digging) rights from R=k
Blair. Uncle William was 70 years old then., He wasn't an engineer

but he could do engineers work.

About six or seven years ago I was down there (in the
Oak Tsland area) visiting some friends and T went out to the
island. They had signs up all around saying No Trespassing. It
was a sunday afternoon and I didn't see anybody so I was walking
around. Then Dan (blankenship) came out and said 'what are you

doing here?' I said 'just looking around.' he sajd 'see those
siegns?' T said 'yeah, I saw the signs' or something like that.
Then he said 'who are you?' and T told him. Oh, he says, and
w® - then he spent two hours or three hours asking me questions,

S0 the next year I nut in some money and became a triton shareholder,
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'bother 51de othoronto Csudbury) I h#d h1m ‘down there (oak island)
tw1ce. He s suppoéfd to- be able to find minerals and stuff like

tthat Dan was worklng and he couldn't get down any further in one
of these holes (W1th h1s drlll) Dan sald there were boxes down
there, big cav1t1es. Thurston went to work with the stuff he

‘had. He had’ a»plle of dlfferent thlngs (detectors) and he tried
them to- vet a reactlon out of them. He told Dan ‘'you're right on
a- gmxmxmn wall' he” says, you 're trylng fo drill through a -granite

'wall down there.' then he says 'there's copper inside that wall.

I don't know whether he was. rlght or not. But he claimed there
were 14 of these'thlngs (granlte and copner lined chambers) right

in the area where dan was drilling near the shack and barehole 10~ ¥,

He (thurston) e:Eared Dan. Dan got out. He said 'I wouldn't bore
down there; I wouldn't fool around with a place like that. T micht
dig it out around, but I'm not going to try to zo throush it.' then
he got out. This was t\«'ro years ago. ([’74

This fellow Thurston had two bars (like coathangers)
like %_lelﬁiﬂ&dﬁxL Dan could get gome readings, but he could
only get two or three k® kinds of things. I took him (thurston)
down there twice., It cost me {500, but it didn't turn out the way
he claims it's going to turn out. In our pit that we put down
(in 19%1) he got a lot of reaction (from the rods) there., The
kind of things he was looking for he'd have it on that rod. Tf
he was looking for gold he's have a gold ring onj; and he had a

diamond ring of his wife's when he was looking for diamonds.

He (thurstoh)'claims he's been successful other places
with his rod. Last winter he wrote and told me he was going to do
some work for a fellow, And in his letter the other day he said
"he's discovered several heavy gold veins but he hasn't been able
to work them., He's a mechanic more than anything else, I guess,

Though he's not very well health wise. I =®®x showed him a map




ay _ '1pa1d hlS way dﬂgn there twice. I don't
- ' 'nythlng deflnlte. But he ﬁ#ﬁ a lot of things that
E,fDan'xmxﬂxhnmwmxmxmghkxxnx claims that he was right on. And he
f{,dldn t know any of that stuff from dan (beforehand)

They Ve found 'so. many tunnels under oak 1S]and that

., 1t s Just‘hard to saJ where (the treasure) it would be.

_ When we fmrst went down there (1n 1951) Uncle William
Cand T were down, and%” 'd (Wllllam chappe]l) had worked there
_three years (1895 97) and he staked ‘out. where he thought we
should put ‘down a 12 by 14 foot pit, and eventually we did

that ( it *) And Blazir come out and he said vou're abhout

six feet from where vou should be. Well uncle william gaid
can't shlft'the head (of the shaft) now, but when we get down
there we'canilook around, Well, when we got down to about 180 feet

there were two o0ld pits down there. There was one pit there of

about six by eight feet or maybe by 10 fest, And ther> was another

pit over where we had our elevator khzmzmwasxxx and there was

a tunnel there. One pit stopred at 112 feet and the other went to

120 feet. After that we got down to 135 feet where there was a

change in the soil where there was one big rock. we took that

rock out, Underneath that rock we found a Biece of ®xxEk birch

2225, heavy bark from a birch tree. And over from that a bit we

found an axe. It was very much like a a cross between a broad axe
OEER——

and what we call a pole axe. It had a long handle in it. YWe spent

three days shovellnw around trying to protect the handle. e

osot it out, but somebodv stole the axe %gyngEkﬁtx e lost that,

Then we kept on going dﬁg}. And as we were zoing down we came to

a sort of shale rock andawater started coming in., It was coming in
from three or four feet on one side; it wasn't just coming in from

one little hole. It was a round clearlv-defined ftunnel at around

—

155 feet and it was wherethe water was coming in,
e

-
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because there S S0

I sold: ‘& couple of my (tr1ton) shares up in Amherst.

I ll be g01ng dOWn there (oak Island) again later

“this summer as- soon as I get”better. (Claude had a stroke about

six weeks ago)

: I cameydown.hereﬁ(to Sydney) in P939. We were 13v1hw
in Amherst before that There was. the chappell lumber comnany there

”.owned by Charles and hlS brothers William and James (who died in

1934) The bus1ness was prettJ bad then and it looked like the
company couldn't survive. Ve started a business herc making
construction materials, window sashes, doors, stuff like that.

M.R. Took off on his own and started TIsland Construction,
Tt failed once and paid $1.82 on #100. But it's doing zood nouw.

I got back 1nto oak island (via triton) because T
a]ways belleved in it (the treasure) and T was visiting there
one SXWREYXAX sunday and got interested again. And I got a chance
to make a dollar, T put $5,000 in kxmkir Triton that first time,
then bought more but sold two lots to a couple of friends of mine
in Amherst. There were 27 shareholders when I went in. ‘e can only

go up to 50 shareholders before the rules (under the companies
act) get changed. '

I saw the Darchment when Blair had it. And T saw the
——————
axe of course. I had a Biece of oak (found underground) and T

gave it to Dan. We dug up coconut fibre in 1931 too. Down at

Smith's Cove.

Dan Hemskee is kind of a weird fellow in some wayse.
Tiving there all alone in a ®kx shack and eating out of a can

/, We lived on the island in 1931. ¥xx M,R., YWilliam, M.R.'s

R —
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Interview with M,R. Chappell on July 20 and Pl/at his office,
k¥x Island Construction Co. in Sydney, N.S.
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Fred Blair (who died at 84 on April 1, 1951) had a
big chest in his office (full of Oak Island material) and
it dlsanpeared (after his death); we don't know where it
went t to. He had a lot of things taken from Oak Island, One
thing that i was particularly interested in was an anchor
fluke that was taken out of the ground at the island and I would .
like to have gotten hold- of that and have the steel in it
analyzed to see how o0ld it wasj; what type of steel it was

made of, It was found on the idland in 1931 when we were,

putting our shaft kwwm down, that anchor fluke was of =a

different type than the anchors of today. the rib that rung

up today is on the bottom (of the anchor) and the wide part

is on top. Well this one was the other ways; the rib was

on top. It was about an inch and a quarter thick, about

8 or 9 inches wide and about fourteen inches long. And

it was the same thickness all around., It was an old 0ld anchor
flu&e.

T have an idea that whoever cleaned out his (blair's)
office sent the stuff away to the dump. His son tried to
locate it (éordon blair) but he was unsuccessful. Gordon
died a couple of years ago; he was living in Halifax. The
.papers that his father had, through my good efforts I guess,
he (gordon):gave them to reg harris ¥w when he was writing
his first beok and we zmxist never could get them back from
rege. young blair told me that he gave reg two cabinet drawers -

full of correspondence and four box files. 'well now, i've
got two of those box flles. Reg harrls was secretary of the
masonic lodge in Halifax; he had been secretary, reg had

an office there and one of the masonic office glrls used

to do all his (correspondence) writing for him, A 4==9 Surrey.
nov, when reg died (in 1968) .she told me at the funeral that
reg had told her that to gather up any masonic data and sent
it to any of the lodges that it belonged to, He had data

of our local (sydney) masonic lodge, the old st. andrews

'1odge, and he’ was supposed to be writing a hlstory on- 1t
he had gotten the mlnute books and all -the data that the
1odge had and- by golly, they couldn't get~1tdback from himv~




So when be (reg) died, through the good affices of the Rewv, é»D
Fspray, director of 3t, Georges chureh here now, who was a

areat friond of harrises, harris left him a nart of his

lihrary, his mesonic library. And espray was able to ret from

Mrs. Surrey the st, andrews lodge data. now, mrs. surrey

told me at the funeral that she would mather up all reg's

data concerning oak island and send it to me. I never pot

a thine from her,

Now, T am quite satisfied that she tool it _dovm to her

home in east cheater and I am quite sure that she sold it %o

a fellow by the name of nolan; fred nolan, I don't think thg;;'s
much doubt about it., I told Tobias and blankenship to visit

her and see what they could get from her. she said she didn't
have anything, And finally blankenship made a stab and he said
how much of that data that was mr., harris's re osk island did
frad nolan get?f and she darn near fell off the chair. which
indicated to me and to them that gx fred got it. And T know

that fred had some data that he couldn't have gotten no where
else in this wide world except from blair's correspondence.

Nolan at first was quite friendly with mej I suppose
for a reason, trying to lead me on. But I didn't fall for it,
fortunately. but he told me some data that he had, and T know
that he couldn't have gotteh it from anywhere else, how he
conld have gotten it unless he got the (blair) data, T don't
know,

Plair's son turned over to the (pans) archives everything
he had left. and harris turned some stuff over to the archives.
but T mot two of those four box files. I was in the office (harris!')
one day; reg wasn't there., His office was open and I asked mrs.
surrvey 'where does reg keep this oak island data?' oh, she
says, ‘'he keeps most of it at home, but there's a couple'of
box files in here.' well, i picked those box files up and put
them in my car and brought them home, He was still alive then.

In one of those files there was quite a number of letters in
envelopes. The first one i picked up i recognized the handwriting
as my father's (william chappell). letters that he had written

to blair when he was there (oak island) in the 1890's, There

were about 50 df those letter. father used to report pretty
nearly every day or every couple of days =mEmywkay anyway.
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There was a folder in that boxj not a letter size folder,
but 2 hit smaller, and darned if it didn't have a sheet in it

with thet piece of narchment attached to it. now, T claim that

res never onened that file or 1 never would have seen that niece
nf me-okment, he zot the parchment from blair, blair had the
treasure trove rights and wasin charge when father worked there
in 1896-7, he went down there with blair. blair asked him in
1895 to come down with him for a month or two to take charge

of machinery and straichten things for him. T don't know how
lon~ he wes there in '85, but he was back there in 1886 and

ant again in 1897,

father's experience there is the only thins that cives

me any credence to oak island, if it wasn't for that, T wouldn't

be interested in oak island at 211, but with his experience, T
am convinced, abgsolutels convinced that there is a treasure there

in the monev nit area, either immediately in the money pit or just

to one side of it in that immediate area within a few feet. wvhere

father drilled and brought up that piece of parchment,

I have tricd, every outfit that has worked there since
i became owner of the island back in 1940 (? shud be 1950, ck) .

i've tried to get them to locate that spot, and gol darn it,

-

i can't zet them to do it.

blanlkenship xew i think is definitely now trying to
locate it, 1 think when he gets his drill fixed up; i was
tallkins to him last nicht incidentally and he said he expects
by the end of the week to zet his drill fixed up. he's down about
100 feet in that hole that he's putting ®mw down. it's not
the numping hole, that's about 200 feet from the money pit. (’o’ﬂ)
this hole (that dan's putting down) is =kx right zmm at the
(money) pit. |

I'm convinced that whatever father drilled into (in
1297) is of immense value, I have no doubt about it. it's

still down there; nobody has ever taken it out.
SN

I don't know exactly where it (the hole dan's drilling

now) is, only from what he told me, but I would say it is Just
about on_ the edee of the orlglnal money pit; the one that the

~ boys in 1795 uncovered, I have no doubt that that hole is

right on the edge of it. I think i know exactly where the
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money nit was and i know exactly where father had his drill
sot up when he broucht up the parchment. those two items (locations)

are definite,

T have records of hedden's shaft that hoamiltan warlrad on
-] ﬂ/-——v

and accordinsg to his (hamilton's) records and my own ideas, the
hedden shaft was between three and four feet from the shaft that
we put down, some people say it's five feet some say it's ten
feet (away). but T know that it's not, damn positively that

it's not. because both shafts were visible there when restall
was theere (1959-65)., They were only about three feet apart,

the south end lined the both of %Egﬁ; ours went up twelve

feet,his went up 24 feet; there's no question about it. T

would say the roper survey (showing the shafts in 1937) is
quite accurate. roper was a very good and accurate surveyor,

T'm convinced there's a treasure in or within a few
feet of the money pit. Now, whether there are other treasures,
I don't know. but if there are not, why was there so much work
done away from the money pit that we definitely know was done.

Now, blankenship expects within a few days from now to
get down into that shaft 10-X and cut a hole in the casing

at 168 feet where the drill went through heavy timber and a
void, and open it up and find out what reéiiy is there., we
don't know. that drill (in 1973) went through eisht'inches

of spruvce timber (in 10-X). when they went through that

-eiiht inches of ppruce, one side of that drill was still

on wood and they had to narrow their casing a couple of inches
to met ¥mmk by that side wood, from 27 inches to 25 inches
(diameter). Now how dan is.going to get down there and cut

a hole there with a torch, I don't know. he's got pretty darn
narrow working space in a 27-inch shaft,

why dan put a small drill hole down in that location
original]y, dan _himself knowsi_perhapg.nobody else knows why,
but he put it @own, and at some distance below 150 feet he
brought unp some thin metal; iron, it's qulte thln. And at

168 feet he brought up some links of chain., They analyzed

that metal and they claimed it was a type of steel that was
made prior to 1750. the canadian steel co. analyzed it (a.b. dove).
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One of the drillers that I had down there was a fellow
by the name of georre rreepe from texas (in 1955). he was

an oil driller,., the cigar-chewing texan; he always had a
cigar in his mouth unlit. well, i went down with george

and 1 said 'georsze, immediately under this spot is vhere

" fathef's drill was set up and at 126 feet his drill hit

an obstruction and diverted; now what direction it went

end how far it went, we don't know. but at 153 feet he

struck this wood and four inches of some sort of metal,

xmk soft, it wasn't steel anyway, and a couple of feet of
loose material. because when they probed their drill down
they couldn't make any headway, but when they wiggled it,

it would zo down and when they'd pull it up the hole would
fill., That was in 1897.' Now i told george (in 1955) that

'we know it (the 1oose metal discovered in 1897) didn't

co in the direction where our (1931) shaft was, because we
were down to 165 feet and wkzx® what father hit was at

154 feet, so it didn't go in that direction. And hedden's
shaft is here, so 1t didn't'go in that direction. so I showed
georse where it must have ‘gome withing kkexaxrx a triangle and
. sugzest he drill in several arcs down vertically. but instead
of vertical, what did he do but slope his darn drill so that
whén it was at 154 feet it missed the area (hé should have
been in)., If he had gone straight I have no doubt he would
have eventually struck what father drllled through but he
didn't,

(asked wkzy why triton hasn't trled to drlll in that
area in the past 10 yed?gj-ggi chappell replles with
exasperation and almost anger) I don't know! That's one I
can't answer. I've told themj I've told tbbias,'I won't way
a hundred, but several times: 'mr. tobias; I am convinced,
and the only reason that I have any interest in oak island
whatever, is father's experience in 1897' And so I said, 'try
and locate it.' well, they had a driller down there known
as the becker drllllng company and they put downI guess 40
odd holes, but the funny gol darn thing about it was they
didn't put a hole down.in that trlangle_(near ‘the 1897 shaft).,
They went off to one side and they went -out around all bverUv3“
the darn place and most of their holes they went ddwn,aboﬁtw_;
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200 feat; they got through into bedrock in practically every
drill hole. Their drill was a hammer drill, it wasn't a
revolvins drill., I think becker lost about four bits in that
hedrock,

However, I think T've convinced both Tobias and Dan that
if they can strike what father drilled into they're moing to
. !

strike a fortune. There's no doubt in my mitt mind whahzoemzrx
——*

frrhxmwhoheysnabantnxxx whatever about it that there's a
very valuable fortune down there; what it is T don't know,

vThat T want Dan to do if he will do it is when he gets
down to 153 feet and he strikes heavy timber, T want him to
stob and get a core drill from the department of mines in
Halifax, and core drill through that wood and whatever is
under it. And I have no doubt that they'll bring up something
‘that will amaze us. I have no doubt about that whatever, if
he can strike that thing that father drilled into. And if he
don't strike it in this hole that he's got down there now at” arund
150 feet, and he gets down to 154 or 155 feet, he says he's
zoinge to go to 200 feet with it. well, i told him he can go
to 200 if he wants to. but if he doesn't strike the timber
at around 153 or 154 feet, I'm going to try and get him to move
over about five to six feet to the east and put another hole
dowvn; if he's do it for me, I ‘don't know,

That pump that he (dan) has there now i thlnk will
eliminate the flooding problems; it's 1,000 gallons a mlnute

and it should take care of the water. My suggestion is that
if we strike what father drilled into that we get one of these
larce drills that w111 puf ‘down =X a 36-inch, even a four-foot
dismeter; one fellow even said he can put down a six-foot
diameter hole with a drill., It's a revolving drlllvthey use.
There's a fellow up in the valley (annapolis?) that I believe
can put down a four-foot diameter,shaft and that will give
ample room for a persOn”to'work in, so a man could go down and
uncover and bring up whatever is down there, It would be cribbed
with a circular stell pipe (11ke lo—x), a steel-casing shaft,.
An open=pit mlnlng operatlon (toblas 8. 1975 1dea) would
be .a little bit slower.’ although with the water out of the Way
it would be easier. When we went down (in 1931) we had to contend
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with water, The shaft that we put down in '21, we were pretty
near gix months (doing it) and we had a lot of diffidulties to
contend with. Cur pump was 500 g¢allons a minute. Hedden had an
R

impellor npump of about 1,000 gals a minute. But I understand
it (hed”en's pump) was only six-inch diameter. This ore that

dan has now is over nine-inch (diameter), 9 5/8-inch, I think,
a

Hedden and Hamilton had the advantage of ®=m using our
(1931) shaft as a gwk pumping pit. They had no trouble going
down into their shaft because they were able to take care of the
wvater using ou*t shaft as a pumping pit at 165 feet.

If (amos) naugg' memory is good and he wants to tell
the facts, he should be able to tell you mkmrk quite a lot
about the workings down there because he worked on it several years,

L]

It was father's auger that brought that piece of parchment
R

up on the screw of the auger after they had bored through the

wood tVhen they brought up the auger there were some pieces of

wood shavings on it and this little fuzzy piece of stuff around

the screw of the auger. they (later) flatened it out, T am not
positive that that parchment was sent to the smithsonian
institution. I was told that it was. It was checked by Porter (A, E )
and declared that it was deflnltely genulne parchment, no

questlon about it. Today it's all wizzled up._I still have it

at h There's not much to see now because it's all wizzled

up. It's about the size of the orlglnal 11tt1e (canadlan) flve-cent
pieces; very, very small., It's all wrinkled up and T' ve never
attemptéd to open it upj I didn't want to break it up because

T was afraid if I tried to straighten it ‘out :to see what the
letters were T might break it up. It's cemented .on a piece of
cardboard; blair had cemented it on._There s @ picture of_lt

in Harris' book, i ' B o

Re furneaux: Eyﬁggtf a lot of data that is in furneaux'
# -
book that really is not connected with oak island. But what is
connected with oak 1sland is almost word-for-word copieds. whether
‘he got it out of harris's book or whether he got it out of the’ '
oak island co.,. prospectus from which harrls' book was wrltten,
I don't know. Furneaux thlnks that he'hasilocated captalnxxx

kidd's (skeleton) 1sland 1n the carlbbean;;ea. I thlnk'he got

that from th1s fellow (w. 1. ) johnson. 1n Vancouver. That s the
M .
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first T heard about it was when Johnson told me. and he told

furneaux about it (the kidd island in the caribhean),

Turncaux claims to have seen blair's data from gordon
blair, but he couldn't have seen much because shortly after
blair's death the stuff disappeared.

Harris started doing his actual writing in 1954 and
it was before then that he got this data from blair's son.
Now blair's gson did have some other data which I think he

turned over to the archives.

(re harris memo on splitting royalties with hedden,
blair and chappell): Harris' first book (1957 edition) the
rverson press of toronto printed it and harris apparently
couldn't make a satisfactory arrangement with them. So I
financed it. I paid ryerson press forggfintinq that first

boolzs I think it was $1.05 a copy I paid them for printing
;3;;%. When the books were sold, I got repaid, and I think
that's all T ever got out of it, was repaid what I had advanced,
I never got anything out of the royalties. I don't know whether

Gordon (blair) got anything out of the royalties or not.

Gordon (blair) and harris dpdn't get along too well
together, because he tried to get the data back from harris

that he had given Eim, and he couldn't get it. Harris was

one of these fellows that if he got a hold of anything, he

had it and you couldn't get it from hiﬁ.'I‘happen to know

a 1little bit about it because when I was Grand Master of the
Masons in Nova Scotia, I appointed harris as grand secretary.
Jones was the grand segretary and he died and I appointed harris
in his place and harris carried on for years.'A‘maSOhic
organization in toronto had certain data that they wanted

kept secure and they didn't have anyOne’thére ponnected;with

it (the lodge) that had a vault So hafris said 'I have a

vault in Sydney (probably means Halifax) and I'll put 1t in my
valut for you.' I don't know whether it's still in the vault '
or not, but I know that they tried to get.it some five to ten
years afterwards for some reason and they couldn t get 1t then.
Now whether they ve got 1t since harris dleﬂ,vl don't know. But
he was Just that type when he got hold of somethlng.\ . ‘
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He (harris) had, I understand, in his home two bedrooms 1
filled with data, masonic and anglican churg¢h égﬁgﬁa.He wrote
histories of a number of the anglican churches{ He was at one
time the k=® highest layman in the anglican church in canada.
he was the top layman. I guess he had something to do with
appointing bishops, as a layman. I've forgotten his title, but
he was hich up in the anglican church,

Gordon bhlair never sot anythine back from harris, I think
that lady (harris' secretary, Surrzey) took everything to her
home in east mkEzkex shester (when harris died). I was told

by one of the executors of harris' estate, a Mr. Wood whom
T knew, that he understood that mrs. surreytook a _big truckload

L e

of material from harris's heuse to her home, Oak TIsland and

other materizl. Tncidentally, st. andrew's lodge as I said got
treir data haclk, but they had to pay her #50 for it. She said

che had to charse them #$50 for it because she wrote itj; she

tvped it. I think that's why cordon blair and harris didn't

wet along (because harris wouldn't give gordon his father's

oak island material back). I think that wasthe reason; I can't
imagine any other reason., Gordon Blair died about two years

®E®X ago. L was talking to his wife aboutrlast March i think it was.

Harris had tow sons, and one of . those sons did some of
the draw1nos in harris' book, Those locatlons (of the various
rYEyax pits and shgfts) weren't all accurate. Reg was on TV
in halifax one day when I happened to be in halifax and T went
over to the studio with him. I was outside (the glass in the
control booth) and. I heard it (the intsrvieggm Agg when he came
out I said 'reg, you were a 11ttle bit off on/your dates and
your data.,' and he says 'what's the dlfference, nobody else.
knamgmihex will ever know the dlfference.f And that s the way
he was with his book., there area number of items in his book"
that are not correct; not correct at all

Hedden sent me a Backage that was about four 1nches

thipk with some correspondence and data (about oak 1sland) and

some of hamilton's data 1n it. This was about 10 years ago.
He sent it to me and I got 1t (accordlng to blankenshlp a
lot of hedden ] materlal was sent to nova soctla and lost).
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T have letters at home, two cabinet drawvers plus,
dating back to 1931. most of them don't mean a darn thing.
the majority of them are from people who have ideas, and

how fancifunl some of them are!

There was that guy with the theory about the inverted.
pvramid below oak island. mr. (charles 'b.) thomas. He was aquite
- U — # *
an 0l1d many I imagine he's long dead now. In 1957 he met me

e _

L oama ]
in Yinnipeg, I was in winniper in 1957 and he was just below

éiz'EE?EZ?'§n (3reat falls) montana. and he was bent on

coming to oak island. I wrote and told him that i would be

in winnipeg at this certain time; to visit my youngest daughter
and hnr husband and to attend a certain conference, a three-day
conference., I planned on arriving in winnipeg on a wednesday
morning; I had my plane reservations already made; and T wrote
and told him that if he wanted to see me that I would he there,
srrivinf there wednesday morning; the plane was arriving at

8 o'clock wednesday morning; and I said that I would have all
day wednesday and up till noon thursday that I could give hlm,
but that thursday afternoon I had to attend these conference
meetings. So he wrote back and said that he would be there'_he
would come up tuesday night .and he would stop at the YMCA,

So wednesday mornlng T called the Y. and they hadn't heard of
him; T called at noon, I called at. n1ght° same reply: hadn t
heard of him. Thursday mornlng, no reply. The conference was
being held at the Royal Alexander hotel and I was staying at
the Royal Victoria hotel. And I was just going out of my room
at noon; in fact I had my hand on the door knob, when the

phone rang, It was mr, thomas. well 1 ‘said ! mr thomas, you're
a little bit late.' well, he says 'T couldn't make it.' well,
T said 'i'm afraid I'm not g01ng to be able to give you very °
much time, because we have our flrst meetlng and T must be. there
at three mkt o'clock this afternoon. But I said, 'if you want
to come over now, I'll give you what tlme I can.,' So he came
over and he was still harplng on this inverted pyramid,: My lord
I said, 'mr. thomas, you're absolutely off. there's no Eranlte

there at 150 feet (deeg) even, ' Oh, he says, 'it's there. 1t

. was put there by d1v1ne prov1dence for sufferlng humanlty. And

it's going to be uncovered this year (1957)' I couldn't get rld :
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of him., T had to take him by the shoulder and push him out the
door. So I went to ny meeting at 3 o'clock and when wmrmE we
were «oing into the banquet at seven, my aprendix ruptured.
(it was operated on that nicht, about midnight. Channell was
unconscious until the following sunday. had a tube up his

nose for 18 days.) I nearly went, the doctor told my daughter
'i'm afraid; I'm afraid he's zoing home in a box.' But T got

over it and have had no i1l effects since.

T get lots of letters all the time (from people with
weird ideas like thomas). Most of them that I've been getting

lately wanted an opportunity to go to work (on the island).

T have no idea who buried. what on oak island. Now I have
P )

had two cases where the parties told me definitely that it was

‘nea treasvre. The fjrst one was in 1932, We had been working
O

there since 1931, Mr. Blair got a call from this fgx fellow
ﬂn Saryenav, Michigons one of the VWicks bovs, from wicks

hoiler works; a big steel company. There were two km=® boys,
csrandsons of the original wicks; they were playboys. one of
them was familiar with spanish and he was a musician too, |

and the other fellow was a sculptor. they were down in
Yashington and in the public library they ran across a document
there regarding oak island, It was in spanish, incidentallYQ»

'One of these fellows was an avtomatic writer. He'd sit on

one side of the table and take up his pencil. after a while
he'd concentrate hard and everything was quiet and he'd
start writing. And my xmk god, it was amazing the stuff that
he wrote. he got messagés from two different parties. One was
a mr, mnnznesa a priest who was with the spaniards who went
to incaland, And when Pizarro left to gd back to spain for
reinforcements so that he could come back to clean them upj
this isn't tumbez. tumbez is another story;_And'this menzés
told the (inca) emperor what pizarro was going to do. So
they gathered up their material and they kmmix took it up-
to Tumbez. And that was about as far as they gmk (the wicks
brothers) got. menzes apparently didn't know what happened
after that, But there was another writér, Circle, and he
started in writing in ecircles. and it was circle that told

them (the wicks) about (the incas) going to oak island with

& the treasure.
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Blair and I went out there (Saguenay, Mich,) and

we spent a week with them (the wicks brothers). And my gosh

the writing they did was absolutely fantastic. They wrote
on wallpaper, rolls of wallnaper. The writing was really

fast; legible and in english. It was amazing. there was some
power behind itj; I don't think a person could write as fast
and as clear as he ¥®wxEEx wrote by physical effort alone,.
there's somethinc supernatural about ity at least I thought
that., '7ell, I brought home I suppose a dozen rolls (of
wallpaper) and I had them in the vault in the old office.
And by cosh one day the whole factory téok fire and the

office caucht fire., The 0ld vault had a three-inch plank

frame thst had been left inside it and the heat was so great
that the freme caught fire and burned everything in the x=zX
vault, That fire was in 1942. The writing was done in January
1922,

That was one experience, lNow about two vears aco I had

:“1’34;'—3e%e10phone call from a_fellou from Phoenix, Ariz, I Gx#nf

STAIRIT i an't set much out of him. all I could get at that first
conversation was that he wanted, he and his associates, wanted

three monthas to come down and investigate. Well, I was tied

} ﬁi with Triton Alliance and I couldn't give it to them. Well
eventually by telephone calls and later by letters, while

he didn't tell me where he got his information which I tried

to find out from him, or how authentic it was; but he definitely
stated that it was the Tumhez treaSurg that was buried there,

o

He said that he knew all about it, what was there, the amount,
how it was put there, Jjust whén.it was put there, who put it
there, and how it could be recovered. now, one of the three

l of them, one is an engineer; the other two T don't know what
l they are. But one of the other two; not the fellow that was
talking and writing to me, he visited mr. tobjias. and tobias

came to the conclusion that this other fellow was b clairvoyant,
and that was where they got their information. now, whether there
is anything to it, T don't know. '
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But there is one thing about the Incas (theory) that
has alwavs puzzled me, And that is that Ixx¥¥%Ex Ozl _Tree in
1795, hbw that Oak tree mirht have been 200 years old; that
wonld he 1595 when it started to srow. It might have been as

old as 200 vears; but T don't think the oak trees there live

more than 200 years at _the most. All the big oak ftrees that

yare there ¥9x in 1931, they all died (or were subsequently

cut dovn for timbering) since. I hacked into one (in 1931)

that had 2 ccar on it and Immoumkedmihzmrinmsmintortherhearhyxx
i Thrwas i8S yearaxoidxkkrixkxrryx at the end of the scar T
foun? the point of =xkwxx® a knife. I counted the rings into
the hoart and it was 183 vears old, that tree. And it wasn't

= very large tree when that knife was stuck in it because the
roint of the knife was in pretty nearly to the centre, within

an “nch or o of the contre of the tree. So that knife was

=tuck in there (that was in 1931 when I hacked the tree) perhaps
150 vears before, (i.c. about 1781).

There's nothing mysterious about them (the original
dépositors) being able to to the (digzing) wdrk, because the
~rouni is so firm and so solid>that you don't have to crib it.

n1 they had to have is manpowerj picks and shovelgl,l %hgepgrggd
a bucket; that's all they needed. On undisturbed soil/there
today you could go down and dig a hole without any cribbing.

Tt's hard clav. You don't strike the blue clav until vou get

down to about 90 feet; then you strike a layer of about 10 fect

of hlue clayv, And under the blue clay there's about a foot of

fairly white sand. That clay is practically impervious to water;
. — ~ & -

it's a very very dense hard clay. fnxhamdmihzbx "Fwiszﬁ
So hard that when I fell for a metal detector outfit 1951

R\

and we went down there and dug a hole and they had a_clam shell
digrer, the soil was so hard that'the clam shell couldn't touch
it, They had to blast khExm¥myxxikx the clay, it was so firm and
hard, Yes, it was one of these metal detectors in whiéh I have
absolutely no confidence in anymoré whatever. I_spentf$355000

on that thing. That was in the eérlz 1255'3, shortly_aftér I
acquired the island. e e

aeT €
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Je Yhitney Lewis bought the island from Col, Gardner,
—

Now how col. gardner got it from hedden, I don't know. Gardner
died and Mr, Blair, who was in touch with mrs. gardner, was

on the po;;FTE?E;Eng down to kansas city to make a deal

with her (to buy the island) when Lewis came to Nova Scotia

and tried to get the treasure kz¥w trove rlphts. ®ker he found

that blair had them sewen UPe.

At that time (1950) treasure trove rights were in a
different status than they are today. today treasure trove
" rights come under the same(cruidelines) as mining rights.

Prior to that, a person might have had the treasure trove
rights but they had definite arrangements with the owners; the
owner could stop them from going on. But with mining rights

a person can zo on whether the ovmer allows him or not. the

- law will allow them to go on and pay damages.,

If nolan could pet a treasure trove license to go on
my lots, I couldn't stop him, That is, if he went through the
progess of law, he could go on.ﬂButlI don't think they'll
ever give nolan treasure trove'rights on my lots. T haven't
seen nolan's house, I haven't |been down to the island since last
fall, (chuckles at the thought of nolan and blankenshlp as

nel’?hbor_’ On oak 1Sland) % R

I was talklng to dan last nlght and he says nolan ‘has

put the chain up again on hls’road .on crandall's polnt Funny

fhlnm about crandall's polnt°'the man from ‘whom that property
got its name crandall is my great great great grandfather.
(the charts showing it as "grandall" are 1ncorrect ) my mother
is a Crandall, her father was a great grandson of the orlglnal
Joseph Crandall that settled on Crandall 's P01nt 1n 1756 He'
was a Baptist Divine ‘and he and ‘another chap establlshed baptlst
churches all over REZ nova scotla and newmzﬁynsw1ck E ‘

Lewis bought the island grom gardner in 1980 and if
I remember rightly I bought the 1sland from Lew1s in 195@1
N BIEELS When Lewis bought the 1sland T incidentally
got the premler, angus. 1..macdona1d, and the’attorney'gnnx“““
- general, ‘malcolm patterson, who 11ved up theiﬁlf

was a very close friend of mlne, to change the 1aw. You see,
when Tewis got the tltle (to oak. 1sland) he wouldn't let Blaij
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go on (the island) although blair had the treasure trove
rishts, So I ot the government to changeéﬁ@ miniplg rightse.
And. when Tewis found that out and he found/that blair had the
treasure trove rights xwwgrx sewed up for five years, he said
cod, I'm getting old, I may be dead in five years. I think
he lived a little longer than that. So he said to me, he said,
Mook mel, you might as weil buy the darn island from me
‘because I'11 never get a chance to go to work on it now, 4nd
I can't stop blair from going on. Well, i said, if you don't
want too much for it, I might consider it, He said I'll give 4‘
it to you for just what it cost t me; which I think he d1d "‘0(
T think he was,truthful. (1ooks a bit surprised when I ask
him if that price was $6,000) Lewis might have (paid that
price) it's a military secret (what chappell paid lewis for
the island).

Why those lots that nolan claims; why those lots aren't
mine, I don't know., Because three solicitors told me that I had

the whole island absolutely. Harris and two other lawyers(said
that.,) There's a plan made of those lots, 5, 9,10,11,12,13,14,
alonz with 15 to 20, a plan made of them and marked on it is

'property of Gilbert D, Hedden from that lawyer in New Jersey
for Gilbert D. Hedden, 52 acres; which took, 1n those lots.
But in the descrlptlon,_for some unknown reason,}those 1ots
were not numbered, -for some reason 5, 9 10, 11,12,13, 14 they're
not named in the official written record And thls fellow
Nolan... Have mou ever met him? You can't belleve a darn word
he says. He bought those lots from three old women who were
in their dotage. one of them was b11nd From the tJme Hedden
bought, nobody was assessed or paid any taxes on oak 1s1and
except hedden, beamish and myself. Up untll 1963 T thlnk ‘when
Nolan got them to assess one lot to hlm._Harrls d1d the arranglng
(when chappell bought the island. Kenny (of brldgewater) could
,have been another one and the other's name. beglns with G I
forget his name, Coles wasn't 1nvolved 1n that' that was before
Coles' time., . N 1: : ,’ . 1 o o L

" Mobias may take nolan to court over the mmnmxmhxp tltle

of those lots. You see, I had undlsputedL osesslon of. the. .
entire island; I out tlmber off ity sol;dlt; pastured horses and;fl'
cattle on it for over 20 years. Nobody el'e was assessed for S

O
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anything, except I and my predecessors hedden and beamish, and
nobody else paid any taxes, whether that's going to give me Em¥
a title, I don't know., It depends on the zmmrxk courts; what
they decide. The assessor, Mr. burgoin in bridgewater, he was
the assessor in chester at the time., and he says that these
0ld ladies, so far as he knew, they had no claim. but they gave
nolan a deed. Now T don't know whether it's a quick claim deed
or a wr= warantece deed, T don't know, But anybody can give
anvone a ouick claim deed. It doesn't mean anything though.

I only heard one story. He (Nolan) had a x¥ shyster
lawyer from halifax, kitts I think was his name. Anyway,dmy
lawyers may have overlooked something, I don't know. I was
supnosed to have them (all the lots) and that print that was
madein Chester on the resistry there #xdtmtk gave hedden all

thoze lots. |

Ye (nolan) claims that he has Jocated thingzs there (on

his seven lots). Course, I don't believé him; Dan don't either.
™yo things that 9mnmxmzﬁxhx Nolan said he had located Dan
investigated on the quiet and he sald there was nothlng to it.

I vnderstand dan to say'yesterday that nolan is digging on his
property now with a backhoe.

I can't understand why the government don t Just go
over there (throush nolan's crandall point property) because
that had been a public waterway to the shore for at 1east 150
years; no doubt about it. Now why, when the dept. of hlghway
engineers when they recordedthe road that they madedown there,
instead of saying from the main hlphway (route 3) to the water,
which they should have done,.they sald from the main highway. |
S0 MARNEDEEX many ‘rods, or chains, And when you come to measure .
those, they come to within 160 feet of the water (at orandall':i
point). And nolan bought I think it was 65 feet or 95 feet next,‘
to the water (from Presley) And how much presley owns, I don t “know,

Triton has o qgreement with him (nolan) that he can(t

stop triton (from using crandall's p01nt)._but whether he can ];g'i‘
stop ttourlsts, T don't know, There S nothlng in the agreement_

(between nolan and trlton) about tourlsts‘
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Dan (blankenship) is a pretty good head. You can depend
on him and he's got a darn good head on his shoulders, He's
absolutely sold on it _(oak island); there's no question in
fhis world about that; he's absolutely sold on it.

= Oh absolutely (I8m convinced there's something down
there) No (I have no favorite theory about who put it there).
It's awfully hard for me to believe that it was done by pirates.

It could have beenj but I can t imagine why they did msm so much
work, There's no doubt the work took some time to do, I mean

————

they didn't do it in a season. khemzhzx

There's no question the piece of work that was uncovered
atSmith's Cove two or three years ago by Dan proved to myself
— P E— —— ] :
and to him and to 2£==g&ﬁg==(ck!!) at Dalhousie that the people
who did the work there built a skidway to bring their ships up

on to repair them., there's no question in our minds about that

at all, it wasn't nart of the coffer dam_and it waan't done

by searcherg, The work that dan uncovered there was two big

lozs with cross timbers'every four feet; and numbered with

roman numerals, it was a little below the present low water mark,
about two feet belowthe present low water mark It was below

the silt too. It was found by dan,. He bullt a dam there and

he pumped it out to see what he could flnd. and th1s is what

he found. ' B R

Besides this work thejapioked\up7an7old*eaulkinm X® iron
_ O ———————————

and and old pair of shears (see photo).” They were anlayzed. and
some bolts and some hand-made spikes were. analyzed that were taken
from the skidway. So we know that it was prior to 1220 (that

the skidway was bullt). The steel co, of canada claimed that

their analysis was the same as steel that was made prlor to -
17503 the same carbonlzatlon.i3gz,a ' Ea ‘ o

Anyone that knows anythlng about oak 1s1and knows that
somebody in the earller years did a tremendous =km amount of
work there. There s no: questlon about it why they did 1t
T don't know. Although I am satlsfled that what father drllled 7
into is a valuable deposit; there 5 no- questlon 1n my mind about
it. And if it wasn't for. that T wouldn't have. any interest- 1n E;_
Oak Island whatever. I and my father have (together) 1nvested o
about $12SIOOO (1n Oak Island over the years).:_ r-;,;«_:gs-lg~g
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Vou don't invest that kind of money on somebody's
hearsg s+ Although I spent %553000 on somebody's hearsay;
on that Estal detector. I fell for the metal detector. It
looked possible to me. But (turned out) there was nothing
to ite. ' ’

PRALER Cowrn

ee.(Interview continues July 21 =- M.R.'s office)...

(Chappell never heard of or heard from Alarik Walton
or George Simpson) '

There have been a few, not too many, people who have
visitéd oak island and have claimed that they did work there.
But we have no record of it at all, we don't know anything
about them. whether they're telling the truth, I don't know,

I have a 1list here of people I've had letters from.
For instance, back on auge. 30, 1971, there was a fellow by
the name of M.R. Lipsett. Now he had a method of controlling
the water, No, that was another chap. The way he (this other
chap) was going to control the waterAwas to go down the shaft
and locate where the water is comlng in and put in a 12—1nch
pipe with a valve on the end of it, cement it around good and
tight and then close the valve, and that would shut the water .
off, Now how in the name of heavens was he. golng to get down
there to put that pipe in? I asked him and he ‘had the most
weird answer., In fact, I met this fellow in New York He was

a mechanicj; he had a machine. shop, that was h1s business.
I don't have his name because this fellow didn't correspond
with me; it was all by phone (and in person). S

There's another fellow L Je Kennedy who had a detector,_
or he was maklng a detector that-c;;zd-fzcate any metal or. any
material at practically any depth Well there was nothlng +to
it, he was Just 1magln1ng thlngs. B T -

Yes, I've met E Je Thurston (of Ontarlo)._He and Claude SR
"
(chappell) have had a lot of correspondence. I ‘don't: think

there s one gol darn bit of truth to his d1v1n1ng, That s

my own. porsonal truth,now, . The art: of d1v1n1ng and flndlng
water, yes. T agree w1th thqt. But to find metals,_I think -
it's a11 up here (taps h1s forehead), 301ng around.
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T had a letter from John J. Prinkey and he had a method
of proceeding with the work. And at the same time T had a letter
from a fellow by the name of Sydney A. Martinji he had a method,
These letters go back to 1971,

This fellow Kennedy who was making this device, he wrote
me and wanted me to invest with him. I asked him the value
of his device. He never told me., He wanted to form a partnership.

T had a letter from a fellow by the name of Dave Townsend
in Otkawa on May 4 this year. He wanted to make a contract to
dig in 1978. That's when he would be able to make it; I don't
know. I don't know what he had in mind (re TEecovery).

(Chappell never heard of or heard from Charles Barnard)

This Cloxfon Stankle, Phoenix, Arizona 85008, And their
address is Granada Plaza, uUlte 303%3~305, Their phone is
(602) 275-2342, Now, that fellow clayton, that's the chap
that says he knows all about it and that it is Inca treasure
from Timbgz. It's about two years since I had th;-?;;;t-:all
from him and there's been correspondence s1nce. I've been
trying to find out how authent1c his information is, and T
haven't been able to get anythlng from hlm at all. T thlnk
he got his information from a mystlc. He has ‘a partner who 'S
an engineer and the other fellow (thlrd partner) T don't '
know anything about h1m or what he does. T don't know what
his (stankie's) work is either. They want to get three months
to investigate (on oak 1sland). '

T think I have replled to every letter I ever got
(re oak island) Just to see what they would come back w1th.
Had a letter from one fellow, he was a Polander I th1nk He"
wrote from Toronto and he gave an address and I had a grandaughter
living in toronto at the tlme. And I wrote her and asked her
if she could check up for me . and see what she could flnd out.
So she checked on the address, She sa1d 1t was a POllSh club
"and they didn't. know the name that‘thls fellow corresponded
-under; they didn't know him there at all'fnever heard the_name.;_,
So I've come to the conclus1onhtha'jhe was aust a' < ; o
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about oak island apparently, according to his letters, and

how to recover the treasure. And he wanted an opportunity to

do it risht away. And he wanted, if I remember rightly, it

was six months that he wanted (to recover treasure). I wrote

a letter back to him that must of kinda got under his skin.

And he wrote back a very very short letter, only about eight
lines, and he said 'I received your letter of such and such

a date., I am of the opinion that you are full of shit.' (laughs).

I answered it and told him that ugaelly a person Jjudged other
people by themselves. And then he sent that letter back to

me with ho comment on it. It was a scream, I've cleaned out

a lot of stuff and I may have thrown that letter in the
wastepaper basket. I can't find it anyway. B

(re the gold chain) You've asked a good question. Was

there ever a gold chain? A1l I have on that gold chain is that
Pitblado, who was in charge of the work (in 1849), was in charge
of the outfit that was doing the work, he happened to be at the
pit at the time this fellow was drilling and brought up the
drill. And Mr, Gammell who was the foreman on the job saw him
take something off the end of the drlll and put it in his
pocket, And he asked pltblado what ‘was that you took of f. the
drill and put in your pocket, And he (pi tblado) said that
information W111 be dlvulged at the next dlrectors meetlng |

(of the Truro Co.), not before. Pltblad was in charge of

gold mining at Bold River, which is only a few m11es from

oak island, and I have two stories.. One|1s that there was a
premature explosion (at gold tpiver) and he was killed; and the
other is that he dlsappeared left the country, and 1ater tried .
to buy oak 1sland. There's the two storles' wh1ch Ais correct,

T don't know. And whether there s any gold chaln, I don't know.v
My father never saw it; deflnltely not.:Q,prxg,d_ ol

Practlcally everythlng that I've got (re oak 1sland)
I've turned over to toblas._He s gotten practlcally ali of my
data, I would say all of my data pertalnlng to kxttx tltles,
deeds and any other documents, and a great deal of correspondence,'
that I've had, And the only artlfaats that he hasn t got 1s that
piece of parchment, whlch I d”ﬁ ' I £ r much:valu

.today because of 1ts conditlon. 1
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it's all wizzled up. You can't tell what it is. And it's hard,
very stiff. There's a possibility that it might be soaked in
water and softened, I don't know, But T didn't want to try it.

(Among oak island authentic artifacts are): the Riece
of parchment, heart shaped stone, pieces of metal, pieces of
- . R 4 o
chain, coconut fibre. Restall, when he was working there he
was digzing around the shore at Smith's €my®Ex Cove and he
uncovered a bunch of what he thought were Oak Tree branches.

But they weren't; they were hazlenut. And there are hazlenuts

there, he thought they were =zzmxx acorns, but they were not.
they were hazlenuts; I know hazlenuts when i see them. Hazlenuts

+ ¢

grow on the island because when we were there in 1931 ® picked
same, He (restall) did an awful lot of digging around smith's (

cove by hand tryine to locate the drains. he found a lot of

_—

coconut fibre there too,

In %% l895 when . father went to oak island for the
first time, he told me that there was a pile of that coconut

fibre that had been piled up on the shore by the searchers in
1849 when they uncovered it (léoking for the drains). He said
it was piled up on the shore and that 'it would fill a big
truckload, And when T was there in 1931 I looked around and

got several pieces of coconut fibre.'Some of it was’sent to the
smithsonian institution for analysisj some of it was sent to

tobias for analysis in montreal or toronto. T don't know who
did his (tobias') analyzing. It wasn't dated, just authenticated
: . -

———

as definitely coconut fibre; the fibre off the husks of
coconut. ' | . B o :

The only thlng I hang my . hat on regardlng oak island
is father S experlence. Nothlng else. And father was there
when we put our shaft down. Our company had a contract W1th -
mr. blair to put ‘the shaft. down, Father was there; we were

AN ———-

l;x;nz_zight on the island; we had a bunkhouse and -a dlnlng TOoOom,
And blair was there most of:the time too. He had a. llttle shack
for an offlce. '

You know most of the data that I have had unfortunately,
" people have wr1tten and asked for plans and plctures and’ ‘data;
and foollshly I have sent 1t to them. I have never yetlgotten
one solitary piece back; never got a plece back. If I dldn't '

¢w i, Loy E e

4",‘
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have a copy, it was gone., What T had was mostly copies anyway
and the originals, I would say that tobias has the originals.,

T don't know what happened to restall's stuff. from
1959 to 1965 restall accumulated quite a lot of information,.
now what happened to it on his death, I don't know. But tobiasz
who was on very friendly terms with restall and the family (yes,

tohias invested in Testall's search). they were on very
friendly terms and he (tobias) tried to get the data, artifacts
and what have you that restall had accumulated, and by gosh he
didn't set anything to speak of, he may have gotten some very
"minor bits of work. but mrs. restall says she didn't know what
rot it. B

Now whether dupfigld.who was there.at the time of restall's
deathy; whether he gmkmkhxtxxkxﬁﬂlgathered_that stuff up, we
on't know., dunfield kinda dropped'out_of the picture then,
'i 've written him two or three times and never gotten?a reply.
now whether he got my letters oT not, I don't know.‘but they
never came backj; they were never- returned S0 somebody must
have gotten them. The last I heard Emamxixxx of him’ he was
in south america. he was down 1n venezuela worklng on oil '

geology. I don't know what he d1d with hlslmaterlal' i suppose'
he took it with him. T { think he's L5917 e partner in tritonj
tobias probably arranged that"Mrs. westEIY 1EE Eome (trlton)
shares, and fred (nolan) has.a couple. of_shargs_l_th;nk, And -
r*'ordon coles (has some shares 1n trust or somethlng) I suppose

there! s about 25 that have ﬁtx shares in- Trlton. ':: SR i

I don't know (whether the smlth's cove flood tuggg
is definitely blocked). It may be. when father was there, ‘both
in 1890 0dd and in 1931 ,he drllled a ser1es of holes out at »
smith's cove hoping to locate the water source. four holes kkxkr

were dry. on the fifth hole, or on one of the flve holes water-?
came up to t1de level and he put down about l6O pounds of
dynamlte. = BRI . ,

. , SR SRS , L
A number of people who have worked there are deflnltely ];

"of the oplnlon that when they put colored dye in the (money)

________south shores I don't know anythins aboutwhamiltoh" " (dye
:
but when father was there some of the men sald'thatthey _

.4,& TR SR ‘ T . "'-‘:-:‘-"i-\'l.
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distineuish the color of the dye coming out on the south
shore. the water from the nit ran to the sonth shore and there
L

was quite a lot of the red clay sediment coming out with

the pump, in fact tons of it, and it discolored at the bottom
of the shore, this red clay from the bottom of the pit. My
father said the ones that claimed they saw the red dye may
have been mistaken; that it was the red clay that they saw.
He said 'son, I can't say that I saw dye.' he said 'I know

we had colored water there, but T think it was from the red
clay at the bottom of the pite.'

Tather was very conservative and he wouldn't make a

statement unless he was sure it was correct. he was that type,
and I've learned that framk from him too. I don't make a
statement unless I think it's true. (for instance) I've been
asked about those gold chain links you mentioned and (I say)

T don't know anything about them. It may be true that Pitblado
rot £o0ld chain links off of that nit: it may not. it may have
been something else that he toek;off,_I don't know, T don't
think ther# is any yxx proof of it (gold chaih)‘anywhere; I
don't think there is. The reason I say'that is;they (truro co)
were drilling at a depth of around 100, 110, perhaps 115 or. 118
feet at that time., Now what father drllled into (1n 1897) was

at 153 gﬁet And our . shaft in 1951 was the flrst shaft that

was put/below 118 feet., It was. the flrst shaft that went down
deeper than 118 feet, S0 far as any records that we know of.,

And T think blair had all the records, because he was directly
connected with it from 1893 as a young manand secretarz of the
oak island treasure co. And he. was dlrectly connected from -then
on until his death in X%&x 1951. So T would say that blalr ‘would
have known pretty well all about everythlng that was done.a '

- I have an 1dea that there probably 4s (a tunnxi flood
tunnel foom the south cove) I don't know p081t1vely, but:

I am of the oplnlon that there 1s"I thlnk there 1s, let' -
put it that way.. 28 LY - Rt T

Mr, Thurston (claude s frlend), he says that there are
“
fourteen places on- the 1sland where.there are tunnels dug 1n-;
[ w0 =i i : .
from the shore, but not all. 1n the none A'
(are) up at the malnland end of the 1slan‘.jr;“”' :
I don't pay .too much attentlon to mr, thurston's. theorles

mmedlate.
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Mr. dunfield, who is a geologist, he told me one day,
~
he savs 'mel, T'm not too sure whether there are neatural
channels in the subsoil or in the bedrock that the water's
coming inj; I'm not too sure from a geological standpoint, the

ceolozical formation.' Now, the rock there isj; there is a

Timgatone and gvpsum formation. Well, %ﬁeg%lskgow that in a

synsum formation there are times when Tkx@x¥X void and sometimes
it will xxk¥ silt right up to the surface.

Now one party, a chap from new york incidentally, he
t0ld me; he was down here, he told me that that so-called
money pit, he says, that's the gypsum that's down at the
bottom there that has disentigrated and disolved and the
zarukmxy earth has silted up. I said 'all right, T agree
with you; but you tell me this: how did nature put those
layers of timber in the money pit; you tell me that,!

(re accuracy of early information) The kmEy®XX boys in
1795 discovered it and they went down 30 _feet. seven years

later in 1802 Lynds from frpurg formed mmx a company and
they went down 90 feet. And they took out these platforms
every ten feet. Mr. Vaughn, who was a young fellow of

16 when they discovered it (that's anthony vaughn); he worked
with Lynds and he also worked, and his son worked, in 1849
when the next bunch (truro co) went in on it, And mr. blair
had, T don't know what happened to it, he had correspondence,

%he actual letters that passed from the workings in 1849 to

the head office, which was in amherst at that time. Now he

had copies of those letters which told what they were doing,
the letters described the whole'work, particularly the platform
at 90 feet, where the 1802 people quit. And there was nothing
done until 1849, That platform was (sti1l) there in 1849, And
blair had the original letters that went to the head office

in amherst. | o |

You see, every group that hasJWorkéd on oak island,
_there's been a tie-in in personnel; right from the start.

With one exception; that was in the 1860's, known as the
Halifax company. Now as far as I can find out there was only
one man in that company that had any connection with the
1849 company; and he died while the halifax company was
working there. (find name...)e .
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In 1931 T spent a half a day with an old lady who's
mind was Jjust as bright as a button, and she was the xxamin
granddauvchter of the original vaychp. and she told me the

story that her grandfather told her. It corresponded, I would
say, almost 100 pc with blair's data, and on the Oak Island
Treasure co. prospectus. She owned the island at that time,
she died in the fall of 1931, shortly after we were through

workine there, Yer name was mrs, Sellers. It was her son or

] .
osrandson that became ovmer, from whom Hedden bought it., He

ot it from Selwyn Sellers., Kexkmuxkkx

Hedden boucht the island through his lawyer G.W. Grimms,
T was talking to Grimms Jjust before he died and he said if T
have any records in my office, T will send them to you. He was
in Walifax when he said this and if I remembher rightly, he died
on the wav home (to Yew Jersey). That would have been about

10 yesrs ago.

W.L. Johnsog.of Vancouver has a theory that the shaft
(money pit) was put down more less as a blind and that from
B G
that shaft there's a tunnel upwards to within probably 15 or
. —
20 feet of the surface, and that's where the main deposit is.
S

He was down there (oak Island) twice. He wag had a surveyor

come in. He got an idea that from the money pit, due mnorth,
seven degrees west was the line of that tunnel, Now how he
arrived at that, I asked him. He couldn't tell me how he
arrived at it; he just guessed. It was due north 7 degrees
west of the money BEE.bUt it would also be the same from the

om——
trishg

hecause the money pit was due north of the triangle.
The engineer, or the surveyor, struck his line due north and
went off seven degrees, And I think he had a distance of about
150 feet (on that lihe) to where the deposit was made. And he
put a hole down there 230 feet deep and about eight feet in
diameter, (but he didn't find any treasure). He came back

two years later with an air drill and he put forty holes down
between his shaft and the money pit, about 15 or 20 feet from
his shaft that he put down, expecting to strike the tunnel.

He put them down I believé:abouﬁ 40 feet (deep) but didn't
strike anything. His shaft was due north seven degrees west
of the money pite. It's still there. There was a tripod over
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it, but I think Dan took that downj; somebody took it down.
(Tohnson worked there in ahout 1952-63), T xkx¥XX¥x hear from
Johsnon two or threc times a year. I've heen keeping Johnson

more or less informed on what's been going on. Not in too
much detail, but generally. I don't know whether there's
anything to Johnson's theory or not anymore than there is
to ™urston's. Johnson had a lot of oorrespondehoe with
Harrig, and he sent me a copy of every letter he E¥ErxWrriE
wmote to harris. I have a file of Johnson's correspondence
that must be nearly two inches thick. Johnson wrote an
article on oak island, but there was nothing to it. (c/k1)

(re Backman group): {doesn't remember this group) I
had a letter from somebody, it wasn't backman, regarding the
charcoal., (it was) a theory that they (orlglnal depositors)
made their charcoal down in the shaft.

I think it was the becker drilling companys; when they

broucht some of this stuff up, I think it was from between

150 and 200 feet, that there was bits of charcoal in it. It

was analyzed as charcoal; it was charcoal all right. That would
have been the late 1960's or early 1970's. It wOuld have been
‘about four vears aco that becker was drllllng. Dan can tell

you about the bits of charcoal._=~’

I don't know why dunfleld destroved a 1ot of stuff i
(1ike the trlangle) there; unbeknownst to me. I asked him
when he took over from Restall I said 'now Mr. dunfleld I

don't want any of the orlglnal marklngs &xxtmxxxd destroyed.
Rut by gosh he destroyed practlcally all of them. But, from
Roper's plan I think they can be reestabllshed the locations.,
Roper's plan is prett

accurate' there s no doubt -about it. L

I knew roper. e’ s dead "nowpbut bates 1s st111 around He' s a

very accurate 74 too. But roper was a darn good c1v11

engineer. o '-g m;yw:mv

I'M conv1nced it (the trlangle) ‘was orlglnal. And those'" f
two drilled stones that are- ment10ned° I think they were :
”

SR,

orlglnal.,Although there are other drilled stones and" so far
” :

as I'm concerned, they don't mean anythlngf(like the"ones.
Nolan clalms to have-dlscovered ).‘
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There is a possibility (that there's treasure in
different parts of the island aside from the money pit). The
theory is quite prevalent that it was done by pirates and
that kkgy it was more or less a community, a communal affair,

somethine like the one that was done down in Haiti. Dan and

L] *
Tobias spent I think two days with one of the men who worked
there (in Haiti) (Lochard). He's on Long Island. It was during

[ ) - . .

the forties (that Iochard was supposed to have taken coins
from Haiti communal hank) It was 1965 or 1966IiH¥iiT'think
(that dan went to Haiti). It could be of course (that lochard
made up 5 the whole story re haiti).

M.R. (Roy) Lipsett's address: 3060 Chipman Crescent,
Niagara Falls, Ontario L2G 2K2. ZIetter written by Lipsett
to Chappell June 18, 19764 in which Lipsett is sugzesting that
he kzx knows how to k&t hand-dig oak island to recover the

treasure. (see p. 18) (/z Mﬂ/ﬁwﬁ /am( /976

L.J. Kennedz. 84 Windsor Ave., Flin Flon, Manitoba. He
wrote Chappell in 1971 and 1972 re detector. I've had somothlng
from him since then, (see..p.18) (and p.19)

P.J. Mallon from Ireland has wrltten Chappell too. (c/k
my file for address) :

There was one guy who wrote me clalmlng to know where
the treasure was and how to XmzEmkeEx retrleve ite He had a
comnlete inventory of everythlng buried on the island and he
offered to sell me the list for $5,000. I forget his name or

- where he was from., I didn't pay any attention to his letter;

T don't think I even answered it.

As soon as dan has (dug up) anything of any consequencefs
I'11 be going down (to oak 1sland) If he cuts that shaft I 11
be down there, ’ ST e '

=30~




Mildred Restall — Interview at her home in Vestern Shore, evening
of August 10, 1976. gL

You can't deal with Tobias, he deals with you. He
- . i
wants what he wants and that's it sort of thing, even if he has
tp wine von and dine you and all that business., Yes, I told
F%ed Molan hafore ha went (Lo Montreal to see Tovias) what
S——

wnuld hennen (re chouffered limousinz, Rooby Tocs ate,) T linow

whan ha (Fred) —o% Mock he told me, M 5ars by ~ollr, rou
o

w : 2 Eaas R

warae Ticht, ! T hadn't had dinnec Wit tohisg, hut ny hushand had.

Yan ses we'd trovelled aronnd a lof, my hushand ard T, and ve

met all $heas (klnis of} naonle hafors and we Ymow Thae atens

that won ~o throuzh, Ain. in thoze dayas, thoze were tho steps that

wvon o throuzh; wine anl dine and the hast of this 2nd thot ard

-

_ahowing off; bhiz shot and all t-at, ‘nd then vour —ot dowm to

the npithy ~ritty. And bob (re3tall) camez Bacx and hz gaid twod
2l-ichhy, that fellow (tonios) traatad me os if T Az from the
conntry; AiAn't know anvthing, 'He e've Travellsd the world, mind
vouy baen all ovor tha curopean continant and the novhh nmerigen
continent. And hob got this treatmant. Fe thonzhi it was funny.

’

m%ﬂt was back (in 1964) "heu Tohias was 1n+hr“"1eﬂ

(in ‘ﬁ_nvefsbjn'“ '1_1'] Oal IsYand) . and he UZ‘LTJL,’-"d boh 1")',_'”'0 m) to
montreal, Ile s hownﬂ boh arond. hwq ﬁ ant (Jo“ﬁ*"wn\ and allw”
this and that. You kmow, it's like pubting ont ths bhaif. Von
say Jell hnro, I'11 put up so much (inwe stmwnt) and- then voA shdw
off that you can affort that; thﬂt|a peanuts; thasre mlgnt bhe

more to. follow. sort of fﬂjn | Tf's the old carrot on the stick..

I fovwot what vear it was (that tohlag ?W??X fl?wt ‘cot 1nt9r9“+oﬂ

in the ro,t317 etnndﬂtwon) But ho ’nVP sted monPJ in fb@ exp eds tlon.
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Peopie can say what they 1ike,'butbas far as (M.R.)
Chappell was concerned, he was looking for a big fish. We never
sot a contract. Cubr contra cts were by the year, to end Dec. 3l.
Sometimes we didn't get that contract until May. That is, the

contract with Chappell. He had the treasure trove rights, He
wouldn't give anyone more than a year. But yvou never even got
a full vear, because by the time yexdukhimdx dilly dallied
around and said 'well, I don't know; so- ~and-so is interested,
and this party's interested.,' T've got letters from him and -
I cvuarantee thersa's not one of them that fails to mention that
—~and-so vas interested (in‘iutwnﬂ over work on the 1%1agd,.
mere'd be somcone from sweden, or someone from germany or

gomeone Trom here or there.

Did you ever hear about V.L. Johnson from Vancouver?

He was working on the island when we were; that was the whola

Arawback. Yhen my husband Rixkex first came down, in sentember
1959, he <ot the contract with Chappell., Bult there was &
clavse in there to the effect that if anyone wanted to come on
and sort of investigate the island, they could do so. Not in
our exact area, but on oak 1olanr. So boh said. allright. All
he wanted to do was come down and see if there was ‘anything
o themm thls (oak i land treasure) StOTj, So we ‘came -dowvn in
October 1959. Well I went back, bacause we had a boy (r1eky)
in school, in december, andtben joined them again in Jjune of
1960, and brou@ht rlck wjth me.“?obe et Jr. was.already‘here.

\ -

Thlnws were all rlwht at first and th° f011ov1n3 year

L we ﬂot a contract (from chvopell) for 1961.,But there was thl _
‘b1t here that . aohnzon ‘could come in. Anﬁ a map was drawn uu and

'fthqt was. our‘area and: this was . hlsvarea. Well there was qulte'

a Squa'bb']_e ov‘or tha i ) e
aohnuon came down?l_fll
1"‘v' 'b, n-aytre




In 1931 when the Chappell shaft was put down there

was some debate at the time whether the money pit area wvas
there,'because it was all caved in. Someone said it was
here, Blair said it was there, somebody else said it was there,
and fihally they decided to dig here. Now they misht have been

off by 10 feet, 15 feet; they michb not have been on it at 2ll.
And +then of course Hedden came 2long and pub his shaft richt next
to chapnall's. My hushand bhoh used to always say that heodlen

came clos~r to findinxt the treasure than anvhodvy over did. he

[~ -
felt he ras on the ri~ht track. it was too bad he couldn't have
staved to finish it. Ruk hmzxesn

But how vou can say (to your investors) that that is
the exact money nit area. It is the so-called money nit area.
And there's a fellow (johnson) coming up here digeing just a
hundred feet away. wvho's going to put money in (under those
cireunstances). Johnson had a sevarats contract with chappell.

That screwed things up for two or three years. (JohnSon was
there in 1963 1964.)
He (johnson) was ﬁnterestéd in the triangle, The first

"year hp vas thero he . -went ana ‘he duﬂ'down and dug down and the
water came 1n and he was pumpwnr 1t out. and. he was ‘sure that
~he-had.. struck one of the (£100d) tunnels, and he KPDt at it and
finally gave up (that season) ‘And the next year he came back,
emptied .the pit out wr wvent dovn, looked around, messed around
and. . then he was gonn in two dﬁys. He den't qtav anv+1me at al]
_tho second tlme.

o : Nnd then you sen there 3 Nolun in. the m1dd1e of the _
’f}lsland wwth“ i Darf of the 1uland thaf h@ hag”thp ownerohln of‘

 Wh1ch of coursemlnfurlated channéll. If was all 1eﬁa1 He (nolén)
' was Durvpy1n~ the island in 19613for tr1ton..v
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‘hen we were there (on the island) it wasn't just
chapnell lettinz johnson on. There's nolan come along in the
wintertime snurvevinz, coming right across our area an? evarythins.
but he's surveving the island; he's not treasure hunting. And he
took his time surveving, bascause he over there many a time, And
when he fornd that these (soven) lofs didn't belons to chappell
or hedden or snvona ¥x¥ clse, he want arouni to neonle (the
old time awnera) and hon~ht them,

And, as fred will admit, T don't know if he ever told

vou this; Chsnﬁa11 had oromised hinm that he would follow us (as

the resideht uga“cher on oak island). Th“f was. after he zob Tnose

_ lots in 1961. And tha deal was %o he that ho would turn those lols

over, sell them to chappell, in return for a (search) contract,

And chapnell got on his high horse an? he said@ "what; you mive me
the deeds first.'! And Fred sald no deal, no dceds without me (taking
over the search operation). This was two or three years before

the aceident (in 1965), Chappell wanted those seven lots in
exchenge for the contract that we would go (and fred would follow).
And Eheﬁ'when it wééqbut out that we had the contract for the '
next yvear, that of course ot fred's back up. Fred ”of mesased.
around to00 - (H" triton anJ chamwp]W)

T haven't ~o+'°WV" res (in triton). ind you, the

last time that T saw Mr. Tobias, which was around five years

| ———
azo, and he was sithing here (on the couck ) and his P.R. man
(ellard) was sithtinz there (chalr), and kerry sz (ecll lard) said
~to mo that irf anyono'”o+'1n touch wi th kx me (quUU oak. isla nd)
T was supnosed to phonn them (tr ton) or a+ 1ea¢t steer then

tb korrv el]ﬂrd. oQ. erry u&ld you havo an_lntere;t in this

‘srour,qharos are over .

i

. (mv ' 1‘1"—1":‘0"5)

m“"
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<bobias told me a year aso that mrs. restall still
owazd a couple of shares in triton and that they were heinj
; as vere zordon coles’shareq). They may have given
me or put aside a couple of shares; I don't know whather they're
common stock or what, I'1ll worry about that (exercising my shares)
wen the timz comes (i.2. when sonething is found)., "hen they

Hut it (share of the treas T )

in my hand, then T'11 helisve it,
T'n not esing to 3o out and roclt the Aamn hoat mow. I know for

a fact Hrrkx if they finld anybthing that T'11 ~et something,

Boh Aidn't have any shares in triton becanse there vas

no triton allisnce then (in 1955). I conveyed his shares (in the

restall mxmendx exnedition) over to Dunfield, You see, Dunfield

yas supnosed to have bousht those shares from me. Te didn't buy
them; it was one of these lesal contracts where he gets the _
for the sum of $10 or something. He got all the shares and there
was so much of a percentage held back for me. Buqkhat was with

Dunfield, not Triton Alliance. And another thing Dunfield tried

to do, he had a paragraph in that contract whereby any media
interviews (i Bave) that he would get 40 percent (or any fee paid).

£

And this was onlyvtwo weeks after I lost my husband and son, and"

A

I was, still in a daze. Ye were at the lawye“ﬂ, Gordon Coles, and

T sa:d (to dunfleld) what'ﬂ t41s mean here, And the lawyer méwnx

knak sald that means mr. duaneld gets 40 percent of any fees

you get from interviews or a book, And I said well I'm not signing
it. That woke me up. I rea117ed that . evprvthln” wvas going. T had
alreadJ qlwned all “the damn eﬂu1pment over -to. dunfleld, vhich

of cour;e he- wrncked rlmht awaJ. mhere UMO %?O 000 worth of

f(resLa1l '5): ‘equipment tqere.

' Dunfleld g onerat1on.

- ,so mmvmfnnx many for rlchard and oO manv_shareq were kept back
|| tor my @angnter (Lee)s I think it was 5 po for me and 2.1/2 po

PR

tI had 1n.awrcpﬂent where I had a nprfnorshln in

;ﬂmmx uo manJ qhqres ware kept back for me,

rae thu+_‘ ovnrl
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TMobias took over after Dunfield in 1966. And he (tohias)
wanted me to sign a contract to the effect that I would get a
percentage (6f the triton company to be formed) and T was to
undertako that T wzsxkex would pay the people who had invested

with my hushand. Fred Snarham af Yamilton was one of them (the
-

restall investors) Fe was a very close friend of my husband's.
tnd (T was to pay off) one or two others that were settine a-
1ittls bit edgr (ahout thoir investment following restall's

d@ﬂth). Mone of those nnhonlae are with MTriton now, It vas

something 1lile rlton UO““ﬂ oive me a five pexrcent share and out
of my five per,,-t I WOuld oive these othror peovnle a narv; uomefhwn”
to quiet them down, But T refused to siocn it. Yhy should I have

hean resnonsibls Ffor payinzg then.

Men they formed Triton Alliance, Tobias was being
Amp——-. «©
very very nice to me. He dropped around to see me several times

and 2ll that. But T haven't seen him in three or four vears.

I don't know where they're (trlton) are getting the

money from, but I know darn well that R]ankﬂnthn isn't wvorking

for nothing. Mot like my husbhand not ‘drawing any salary. Tobias

has blankenship hecause he knows what blanlenshin wants. hlankenship

‘wants to'llve over uhore (on oak island) and he vants to treasure.

hunt. As lowz as they can Xkeep the money cominZ in (for onerating
costs) dan is very happy. And he'd stay there forever. He's
conmitted, and that's it he's quite sure he's zoing to find it

(the treasure), Yell good luck to himj T wouldn't want to 20

throush that asain. My Zod noj life's too short and there's too

',much to he 11vod

'ffglve hﬂr she only remembers Fred Sparham and Murray Klllman)

’aﬂreemen1o (w1th~1

(of fhe nqméo of thP.QOSnlble restall 1nves+ora.13

 1yBuf as far as L . was cona@rned Uth my husband died, “those.

nvesbors)5d1ed too ”&nd rho ;hares that,“‘J'
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and Dunfield; but I‘don't know what his investment was. The
‘person from New York (who was killed in 1965) Carl Graeser,
was an investor too.

(She confirms newspaper accounts that said the total
investment of the Restall expedition was ﬁZSKOOO from 1959
to 1965). e started off vubtting in $5,000 or more in 1950,
But there was no income orT Wages f;} us. I'm telling youy

if we had had anythinz like a half nillion dollars, it
wvould hove heen a different story. Bubt as T said; how can you

ret money (from investors) when you're ahsolutely handicannad

hy a contract that isn't worth the paper it's writhen on. Tn’
the first place von rot neonle (nolan and johnson) who are
gqurvevinz or digsing holes over there who have a right fo.

And then after that vou =zet 2 contract for a wear which you

-

don't =et until May, Now who in May is =oinz to invest in
sonething that exnires on (the next) Decemhar 31, An? that
- ) - v -
yas the holdup (in obtaining adecunto financine) all the way
throuzh.

_—_— Now, how these other fellows (triton) =ot somothing

ont of him (chapnell), T don't knou,. T youldn't he surprised
1f chapnell 3n1+ b@wn" meﬂ S0 nmuch a year fOr this use of
“the 1land by fr1fon.<Channe11 vas alwavs mmkmngvnem“ga xﬁhmnk
hhnt1n“ to us ahout +h13 one had oFFered him %5 000 to conme

in and dig and have the use of his ]1cenqe' but he'd tell them
that wasn't enough, he- wanted $10,000., AluaJS dropping things

11Pe that

Pressure! You have no idédﬁhhét5pfé59ufé is! He (chaﬁvel])
sed to briéng peoplo over (to the loland) and introduce’ them to..,
my husband and " to’ ‘my ‘son. There ua One7fellow, ‘Wheelins or '"p ,
YWheeler hlo name’ was.'”e used to ca]l h1m wheeTer the big wheol.
"Te wws f”om vommmhaxzx !somewhnre 1n the ptafes..He uanted to

‘

JW alTv La1

”‘I./
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Thecler person. And then someone had 'heeler checked out, and
vler was Jjust what his name was; he vas a wherler~dealer

and that's it. And he was whselins dealing and coing on trips
to china and that sort of thing. He would not have put his own

roney in; he didn't have his ovn nonzy. He wo nl2 have <ot noonls
to pnt money in aad of course he would have taken a skinming off
tha top, It was a heantiful set-up for hin, Ze was from Texag
o somavhare that war in the tabtes. This was hefore Dunfi~ld

coma om +ha seene (in 1045): T othinlt it micht have heon fho

o

waar hafora,

(In 1945 rest 211 was working under a conbtmrach from
channell that was due to exnirs at the end of the ycar; vthey
had no indication that chaprnell was willing to ronew it for

1065.)

Ty 1945 Dunfield had stennsd in. You'd he surpriszed
at what hanmened, The day after the accident, or it might
have been the day of theﬂaccident, Dunfield shot in (to ¥alifax)
to see Gordon Colxaranﬂ Chappell, channell came down from Sydney
and chapnell's miRx¥=x own layyer, an old friend of his naned

Smith was there (at coles office) an they had it all set up.

- And then dwnfleld cqme hack (to oa k'i51°nd) hl% vas, (no”\

. two days after the ae,ldent. My husband and son weren't even

. o . ; 0 .
buried dad he (dunfield) susgested to me that I 0 into Walifax.

"and get these contracts signed up. Emzmidx Yhen I got in the

lawyer's office eventually; this was a weekbte the day of the
acowdent My daumhter and (her) husband were tqere, and dunfleld
and one or two ofhers, and umlth is. supnosod to be xEZX renresenflnm

‘mej this is colesgpurtner. And smith was channe]l s friedd and
;Qlawyer»and adv1oor and;evefjthln@ else,. (all of this is b01n0
. spit out. very bltterlytby mro;vrestall) All he (smlth) d1d »
 vae sm?hykx Slt theré’ nd fﬂnd out whqt I had Jn terms of as eLéV'
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he had put money in (to restall's expedition). That fellow
had cancer and he was dying right ¥kersx then. This was in

Ausust (1965) and he was dead in Octoher, Fe was 34 years old.
And anyway he was sitting'there and he didn't loo¥x well at
ally but he came down with me to have the family tosgether.
tmd as Tee said to me afterwards; there they wera all xix

githing thevre looking at ne (mr3 restall); they're =mib¥Imdnotinrzx

like Al nack of wolves, all drooliaz at the nonth; waiting to

aot their hands on the (o3 island) wixktz search rishhs,
Rheyptym They sot it, and what good has it done them; not a
damn bit.

Dan's hapny in his fool's narvadise. I don't need himg

T don't need any of them. So, let them zo To it

ind you, I never did nelﬂeve there was any treasure

there. Wever., Mo way. Bubt, if they find any, I'd be very happy.

It was there, but T beliﬂve it wag ~one lonc acos; lonzt before

—

we zot there. I feel tha & there was a treasure there, bub

T also feel that it was taken up before the depression (in

the sround) was discoversd (in H795).

‘.Q-

Dewﬁca&mzﬁ (ue ﬂ1ldred s bnTle once that Jf vas

AAcad19ns 17ho ﬂpnos1teﬂ the treasure): Yes, I did (believe that).

#‘
The way T look at it is like thl%. Tho acadians were all

farmers along here and they were very wealthy farmers. They

“had hundreds of head of cattle and they had wheat and whafnot

And they mxm mckx used to ship and 0911 stuff to France in

“.peturn for ~ooﬂo.‘Bu+ they also wpr “oupnospd to have been

'.tradwnﬂ with the plrates. Thev wou]d give the nirates food

| ﬂ:n roturn ?or trc”
f’ithlngs (ov falue) ‘they couldn’ t usé”

ﬂsure and. uhatever,

*1ewe1 or Toney - or . evon

_T thlnk a ‘whole comﬂunlty
(of acadlanq dﬂd 1t) I thwnkﬁagoroun of bhem dlﬂ 1u.’Af th t
ti'..m_ V‘(lfilb:ou:u\f s ng
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would tax them and take it off them. Maybe they kept using
the (oak Island) workings as a sort of bank. Anyhow 1t seemed
at the time I was reading (acadian history) it seemed very

lozical. Tar more logical than Captain Kidd (making the

L -

deposit). There's no way did we ever believe it was captain

kidd., Captain kidd is supposed to have coms down the La Have

river at sonc time. Bub thaere's no real evidence of that.

(Re roclk bob found dabed 1704): That's bight, 1704,

(threa years after kidd was hung). Now that rock for instance.
People disnute this and disvute that. Now, he dng this rock

from six mavhe more fealb halow the bheach (amith's cove), Buth

! people like Dan (blﬁnkﬂn shin) e said well, nconle nlay jokes;
somehody put at rock there (as a jokxe). Bubt why wvould they
(the prﬁ“HSIQT) put that date 1704 on it, becanse it does nofb
relate o anrthing in Histor#ﬁ Thara's nothing to relate to

l 1704, The engravine had besn chip ned out with a chisel; it

wasn't nau or sharp edged. I lmow T chinnad a niece off, T
Aropnad it and T got bawled out for that, T chinned a lithle
niece off. It was ahout six or seven nﬂoth lonz. Tt was sort
nf flat on the one (engraved) side; a orer alate rTock or something

15%e that., T sHill have it. I've ¢

O
ot

it in Cnkario (honilton),
Tlye dscided to say nothing about it, becauss if anything should -
ever coma up and iht ties in with that, T'm inst goinc to km '

Dam Tlanlenship and o 'hlah' (aticlt har YW"H”F Fongue out).

Another thing, we found some nieces of nothery. This
[ ]

- too was down on the beach, The 1c‘c—ﬂlows Wére'di@ﬁ_ng a. trench
.

and they were down about f:vo or six feet (at snmith' cove)
ory

and they came: across “this. anqur of Dotte

3 Just broken pleCPQ,

you know.VSo mJ husbwnd glued: thom al]fomethe", and ong of +hen
.wOﬂTG have ba2n. a aur,_another vas a Dlate. Rut‘the plate was

blue; it had blu@ fancy work n B T wag .Jho'flnm fhls, thlS‘:'
anwau‘after the aoc dent,vand dunfleldvenJ chanoell nd“tobn 5"
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‘He'd put it down there for publicity. You've got to
SR

rou

"d
~
>

C%

o
D
showr somet™iny or people won't »ut money in (to a secarch

-

Tone, 1 novern ot a thing about an analysts revort from Mohia

U)

.

T didn't worwy ahout it. That's the use. You het wvour sweet

1ife €Fcrzmix T “ept the rest (of the nieces). (¥rzrm they're

in henilton), Ohonnell hod sona he was ToinT to ot annlymed (2%5)

and ho 4°An'4, T nevor cob eny analyzed,

a 11ged ho find mohks ol nats of coconait Fihnn

e

P -

amifth'y cavae). And woun oy vhat we uaed to do? Diz it ort adf

wa had n ahod Asun thewe with o Littla ~latform on it, Ve'd

tnat lenve 15 ont trere {ho Ary) anl nnodle would taka nieces

of it. s never mealized the valune of it aft the tinma, Chaprell

o

had a hunl of it, I have none left, T know that.

o that coconut fibre; we called it coconul fibhre.
But that fellow (ersin) hamilton, he paid T that it was bark
.—m . SO,

of T sornco tRadl (G raped off hy earlier scarchers when thoy

weve malkin~ smpruce timbers for their unﬂcixw cribuork),

claims that's what it was. Bub it's been annlwzed oa coconub
pad

1o
3

fihre. And when vou pull dbark off you take it off in long
’—t v

string, nob shovrh peices like that (vmich we founf) e cave

'some_oibour;fibfe to.beople ﬁ'hho hadfit,analyzed, enﬁ«they‘ﬁx
said it was_tHo huslk of coconuts. e had a fellouw in the States
who had it =nk an31J7°d by some place in Mew York. Ye didn't
have coples of the Qnﬂlr sts' report, Jth in thc letters.,

i

Dan (b]nnhons1i n) is wery sunerstitious, So is
1 n

Tred (nolzr). But then, o _Qk'”?'hOVO‘ocotie 5 nrof T anrd

stories (when on-the igland) ahout how - Uhnn 4% was fO”*V‘On
£ T

tho islahﬂ‘vow“ conld ‘gee fires burmjn”' Bu+ naver gayw then,

-’

Course, I never: WJPH Out'wnon RS waa dar%"I wam too. darn soaL d.‘k

_Yes3_? ?quna 5L ﬁnoﬂk" thera at n1®a+ Ru? T had no oh01ce akout

but Wl@ﬂ Iu UR” ﬂéT ”Q dark 3




Rick (youngest son) is in Ottawa now. Yorking in
S—— . .
construction and he writes on the side; short stories. He

0]

was 25 this year. He studied by corresnondence six rears on
the igland. That kept me busy helping him with his schoolwork,
Talg mapried nov and has a 1little baby girl. He's not at all
interested in Oa% Island nov. Yhen we left ths island after

dent it was like he dust mwiva shut a door; he never

mentionosd hig Ffathor or his brother again. He liled living on

PN

ha wag really hanhy over there, Zecanse ha vas

alwavs somzthine of o loaecr and he couvld always find something
to interest himzelf in., He took quite an interest in the
7i1d1ife there. An? ha had some Ffrisads on the mainland.

e was only nine wvhen we first went over and when we left he
vas 14. He was never really interested in the treasure’/hunt

but he liked the idca of livinz on the island. He knew “avery

There were quite a few osk trees on the island when w
L)

D

we were theve, And do*n on that point of land at Smith's cove
there was ﬁtlll the remnants first year-wve were there of the
twin oak down there with just a few branches on it. (plainly
] =

visiblz in my 1931 air photo). Cf course that's sone now.

Robext Jr. believed in the treasure too or else
he wonldn't have stayed. He and his father were pretty close.
And bobhy and rick were very close too.:After.thelaccident
Rick just never talked about them. It was a pretty rugzged two
or three years after that. |

hv husband beljeved that it was an unknown nirate

. That conld possnbly have ‘had. somothvnv to do. w1th it. He »
’bellnved there ‘vas no reason thev con1dn t have done somethlnm
‘]1ko thﬂt Bub I founﬂ 1L hurd to see pj. tes d01n~ 1t, uqualTy

' Ho”+%onWhtfmane it qu
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Then they could have been taken maxrkx back by ship without even
knowinz where'd they'd been, Or might have been purnosely
drovned at sea or buricd at the bottom of the pits (to ensure
their silence).

(Re Bob réstall's estim

T knowr; hecanse paonle always kept askinsg how much do you

rg

te of a $%0 million treasurc):

think ig dewn there., He hasged the %30 million on the inscribed

stona that was suptozed to have said 'Torty feat helow 2
-_— . .
million nounds lie.' And bob fizured that in thosc days (1L704)

2 million pounds was aboutb todayfs 415 to the nound, or 330 million.

T can't undarstand why nobody photogranhed or took
3

a rubhinz of the inscribhed rock. Surely somebody could have

conied it dovmn.

-
. -
(re picce of- archment) : 0\911 hasn't =ot it. T
ﬂ

understand the last thihg that happened to that was Harris's

son, OT R1air's son was sunnosed to have taken it. A whole
”—-
.p

e

Blair died in 19
have gotten some stuff from miss surrey). Oh I think if Fred

0
trunk full of stuff vas S sunnosed to have disanpeared after
S ——— e -

51.. (Is surprised to hear that Molan night

. had anything (from miss surrey) he would have told me, T must
ask fred naxt time I see him if he 4id get something fronm
miss surrey.

Blair wa as supnooed to have ‘ended up his days in <
a roomln“ ‘house 1n Amherst. AnJ there he had a trunk Ffull
of all this sort of (oak island documént and artifacts) stuff,
And then it disappeared somehovr or other,(after,he died in 1951).

mhere were | thlnuo miQSiﬁéy(fromvthe iﬁi nd) éfteﬁ.gv'“"";'
Aanth ~then he led,»;n his wallet. he had a key -
Wffo a: lockfnﬁy fO“ a bot;on the 1u1and jIn Jf were_nannra and -

My huqbqnd'

Hf' bo wero

”ofron@ hov.
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missing. Now he had that key inside a little part of his
wallet that buttoned doun, and nothing else was there. And

vou could still see the outline (of the key) but the key

was gone. I asked the officer where's the key and he said

thers wags no key in there. Then he gave me the wallet and

the money that was in it and everything . Jell, when T went into
the police station, dunfield was coming out of the corporal's
(the officer in charge there) office. He saw me thers, said
hello and vent on. .

in Boh's pocket and youns hohbv's nocket were
o - ey

Also
all the keys to the different buildinzs and all the hoxes,
we kept all the boxes locked becanse you never knew who vas

poing on the island. e had bhoxes upn in the clearing (by the .
money nit). and hoxes dowm on Thz heach (smiths cove). And we
had a to0ol shed down bclow that we ent lockzd. And there were

the keys to the cabins up ahove. “ell, these keys also were

Tha police didn't kmoy anﬁthing ahout it. (eventually

breal: onen tha hoxes)., When I startel to take stuff off

ot
9]
e
-y
%
}«

found that photographs were missing, and two

‘photorraph alhuns T had (wéﬂh missin~). The boxes were still
i

locked, thovzh, ue had to hrenk then DNy including the

strons hoXe There wvere little dds and ends missing too. The

rovolvers ware shtill thare. Thers was nothing miss

inz from

the strong box that I can —2call, just The other hoxes, As

soon as I saw that (strong box) key was missing we went straight
bhack to the island and rfot‘thD strongbox and tool it to the hank,
The other stuff missing was 1n the cabins and o#her boxes. There
were two photozraph qlbums missing one ov them va ouf show'
,busmness album (from the Globe of Death dafs), the oth@r was
_:personal plcbureu end_ihab, sonp of them nlc+ures of %he 1uland

DunPlell wao.tn 1n“'mov1o (J’th a camer borfowedl»
wdent thp :”Jand and i
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T think Chapnell paid #6,000 for the island from
Nedden (Lewis actually). But T think it was one of those deals
where it was bousht by Blair who was actually buying it for

Chanpell, Ye tried to buy the igland from Chapnell (at the end

of 1964). He wanted a %100.000 for it. My husband went back

ton an? arranced the money and was ready o hur it

Ml o gy e Y.-j’\“-[(:l‘-"\.",‘; hoye Lo TIoMT vy ahouth 1“11111‘11}’1 out of

a

contract IimoTryy overy yesr, Chancell was coinT bankrTunt

(with Tolanl comabouchion) then and wanted ths nonay. He gaid

. AN [ - 1.3 % - e
tha noice (0F *100,000) wonl? only Tive him hack whaot hs »aid
for the imsland ag well as what ha and hias fq+an had 1nve"*“ﬂ

ToAtin- £a+ the troasare, Anywuay, vhile hob vaas in hamilhon hn

........ v

cot 2 wime fron chappell Hmv asinz hin fo call him as soon AS

D

nosnible. Poh callad him an? channell said the deal wos off.

Ha hagd “lﬂn"”ﬂ 0NN hanlrunt and go L5 was ton late Ffoir tha

et

money, He ormn? £hs hanl somethine like %500,000,

fnorea Craene moocesded ns on the island (1.955).
- TR

e vas thers the firgt timz hob and T took a trin to the

eadt coast. 'H" we landed up here T don't know, but T guess
he (hoh) Imow what he was doing. Tis is where he was headinz
for. He'd hesrd aboub ral Cisland way baclk in school. ‘nyway

ve ”Ob down here ani @ronno wag drilline at that tine. Ee

(eroene) showed ns cores he'd brousht up on his Arill. T think

he only lasted about six weeks then he gave up. Then my hushand.

got interested. He met chappell the year before we came downj

in 1957 or maybe 1958,'Bob_was vorkine on construction then;

at least when we wereﬁ't"traveling. s ';, ﬂ1 Y ‘
U .

e did tho motorcvc]e thing up unfll 1956.‘Thak vas

"wjth Pollock Broth@roiCJrcugxln the Stateo.;(c/k for? brochurd)
I cld that thh hlm‘SWHCG T was about 18 on and off al] '

_OOhlﬂ”-OV“?

Jppili oocond'"
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1)
_ T was a ballet dancer (&n Tondon, england) before

T started doing that. I always like a change, but that was a

bit radical I will admit. Te toured all over Eurone with the
Act. It was called "The Globe of Death." 'e had a few accidents;
T had my jaw broken once doing it in Germany and bob had his

arm broken. Tt was a precision act with timing down to a

snlit second, ‘e had %o keen ourselvas in trim shape. There

vas none of this running around To po wties and getting up the
next dew uith o biz fat head, e hal a food act and we Aid

nretty well with it, Put we quit it severnl times then we(d
aet back to it. Ve did it lest in 1956 or 1957.

Hamilton was oub headquarhbers and we'd com2 home

there., Bob was originally from Toronfto. I _as horn _in dngland.

that's whera we met, be wvas in england working when ve net.

e was doiny that (motorcycle act) and lookinez for a nartner,
T was dancing then. Xhx e was workine at the Pier. up in
Blackpooles And The manager of our (dance) show thought it
would be nice to take u° girls dovn to meet the bovs down
there (at the §§w; 9 nd have pictures taken for publicity.
e were at the Yinter Gardens then with a ballet troupe thers.
S0 T wmzE vent down and had my victure Laken with them., Bob

was doinz the ach then with his bronter. But they were looking

for girls as na fnerq. ‘Bob took my name and aﬂdreqa but I wasn't

really interested. T wag 17 at the time,

Tater when he came %o Lbﬁdon mﬁ show was 1ooud and T
wasn't working at the tlme. I was living with mny mother and .
he 1ntheﬂ me o 0. To Pormanv wwfh him., So T wenb' learned to
rlde in germany and uhat wa 4t. That was 1931, (lhlch make
: ——

" her 62 Vearo 1d‘now).

o

(We Pqnamd ﬂopoultW mhat vas soméfhin* boh'réad T

-

Unn uomerboo q abouk a;alm11qv deno j+ 1n nanama. don t
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island) a while that it was posstéble that in order to get at the
treasure, they'd (the denositors) would have a nlace bhetween

the ocean and the money pit. Behind the drains, zmzmxhiutonreX

¢ .
somevwhere in that flood tunnelk¥ they'd have a place where they

could block it off. Like a valve of some sort. He spent a long

time on tha “each looking for that.

o evnosed ihat was loft of tha drains, they'd heen

torn un auite a hih over the years.

(Shows me her scraphoolk of 0ak Island showing varions
digcoveries anl nictvres of tha family.)

Rlankenshin was the qne who wricked the stone triangle,

not dnnfisld, (?7?)- Dan was outting those big metal crlinders
/-_

dovm (large rusty casing on south shore) and that's when he

messed all that (area) upe. (That was in 1965 oxr 1966).

You used to be ahle to wo down a pit 4% Smith's //39‘4

Covea alonz a fnnnel and up out of the hedden pnit. dack

adams did it mxx many times. (so did amos nauss).
S ;

(Shows me a. rln" in a rock that looks like one of

the so called ring bolts. Says it was a "hydro post ") Ve
. O —— R

found that and we wondzred at first wha L it was and then we
realized after that it was for clectricity,: When Hedden was

~there ¥z he hﬂd-electrwc1ty and they.umM sy put the ring
L in the rock for guy wires to the poleo. Nolan can say what he,
‘fljkos (about survey markers) but that's what it is. (a hydro

ost. ) ¥mix He ‘found (nolan) the one fhnt we . found ‘because
L we showed it to hlm. ®*% A lot of thws,atuff that nolan s Found
‘,13 whaf we f‘ound und ;ghowed h:Lm. S : '

(Show ﬁﬂthQ "in membryfofj{*‘”

,mc a 01cture of,%bhmz




"~ tha last hurlcanes;(Spr;ng-o? 196))

-1 8.~
o b

(confirmz that photo of family on shaft work is taken
on tha hedden shaft)

——

(P25 nhoto of 170/ stone sithing in snow; was
- G

prasumahly fourd durinz the Uinter).

(1snd 2 raft to toke the car and comnreston to
fha dglanl - oA 5ld chevvy.- the tresk dis sti1ll on the islana)
Raoh one Lirme was nokint amronnd tho heoach anl he cane
scrosa a domz of shones and when he Hriedl onn away There vas

a depression under i%t., (at smithls coved) And there vas vater

in there. He thouesht it mizht have heen the place to shut
the wvater off.

_ (h’s draving of the old Halifax Cog tunnel 120~fet
ddwn,'That s the onzs people could walk'through betweeen the

TP \ e et ..
hedden shaft anc t% heach =% auith's cove.) Parts of it are

caved in now. One nisht we were sitting in the cabin and we heard
this "Jhumph!" and everything shook, ‘e wondered what it was

and we won% ot and Ffound that this depression here (tovard

the smith's cove) had realTV gone dovm. The next day we Tound

3t was all f£illed in with water and earth, That was above the
‘cave-in pit, more up the hill,

Boh never tried x to build a coffer dam on the island.

p— . —

“le had , acl UO there that Un,d to nump out 1, 0onn
callons a minute._ |

The 1s]and “o ’h by ﬁurl cane. renny (1965) 'e had
a noy vharf and it took +hp-4ho] thwn 'qnay. Tt vas one of '
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horrousd from the Bedford Tnstitute in 1965 or S0.)

't low tide when we were there vou could wall aronnd
the ton of the coffe- Adan (hni %‘V\\

and %% there'd only

he o 1ithle waser within 6, Ths ?"7"ﬂ Hﬁﬂc“ e Fonndl wag

[y m]

nowine abonsg, then mum 1485l sto aom, then the coconnt Tihmo

then the sand im

¥}

haneh and gsand on the dupdx fop. e

wern 't 2h1o *Q;ﬁﬂll::,;;:;of fha Apadria hecantn thar'd heon
R 2.
npahtts rell mnllal eon’t and Anahmravad, Ruht sonetimes, vhen ftho

k]
tide yea 1417 ond water was s~ilh dropdning in the nits (withort
numps) e conld polte dn ¥ namhs of tho gnith cove hsonch and
H !

watem ”h"Wﬂ huhble oul and in it wonld ho little nieces of
L e ———

-

wond end hoownish wyater from tha pits. Dafinifely from the nit
o

———

flowine hack dovn to the heach.

Mhe lonzer you were there the mows Fheidugswyx things
von find out and you either have to bhe very wexx dedicated
and verv docmatic in wany Tespechs to stick to the story, or

as i1 did, you-have to take everything with a grain of salt.

T think that as far as bob was concerned, i don't
+h1nb they really cared ahout any treasure, but they sure
“would have 11“@696 to kmow how it was: ﬂone. And that's uhqf
held them there more than anything.

Dunfield was on the island the day of the accident.
Th

He wasn'®h workln < dust sort of hanging around.
01 ) OO -

‘The aévidenf hannened down at the beach (smith's
cove)s I wao in the cabln when the’ a001den+ hapnened Some
el

of the bOJS who surv1ved are=st111 around There was ma rqhalJ;”r

'kalsnr. And, Tho dnmonb boy but h@ was uncon501ouq when: 1hpy
bron”ht h1m up,*andrpw dcmont I belvae he sfl]l llV°S 1n ¥




]
. 1
fnd—Bulusive (as to whether it was exhaust fumes or swamp
h
gas blt they drowned. That was the cause of death.

T know it seems odd that nobody kRbs run into swamp
S ore or since. They hadn't heen down that particular
hole sincs théy'd dug it seversl weelksg before. My hnshand
sas conzbruction orientated and safety first; that's what

eat me, That shaft (tragedy nit) was being emntied of watery
[} w R D] -

[0}
.80

nohodsr wag working down thera at the time. 211 T can gather
ig that my hushand was supnosaed to have gona over there to
]

ok at the thinz, He wasp'i sariinc thot daw, he wag taking

nictures (moving nictures) and was waiting for the hoat that

wag sunoosed to pick him up at 3 o'clock Lo take him to the

mainland and then he was ~woinz to halifax. He had put the
camara down, bacause later T found it half way up the hill,

That he was doing over at the pit, T don't know. Perhans it

vas prachically emnty (of water) and he was goinz to clean the
hottom out. Anyﬁay somehody said that my son hobby yelled out
'hey,' and ran. Then the other fellows saw him f211 down the
hole and +hev AN OVer. Yhether my husband fell over into the
pit or had climbed down, T don't know. The shaft was about

15 feet Adeen, I think, and a»out 12 feet XomgymITbirmasx long

g—

and ashout four feet wide. Tt was mostly empty of water I think.
The pumo was keeping it down. It was a cribhed shaft with
cross beams. Yhether he fell down, I don't know, but T do
know there were bruises on his head gnd down his should~r
: . ~
accordinz to the dutonsy. Then Carl Grasser went in next after
bobby (he dled) He was an investor with bob. He'd come to visit
from new yourk and stay a week or so with us. o '

Thgt shaft was. an exolorpfory hoTe checklnm for the

Jflood dra:ns; It was par+ of a serles of shafls alonw the boeéh

'!I 6on't think anodv Wlll Jﬂan eve f;fﬁndféhv+hino

' kon oaL 1q1ﬂnd It s a p1tJ +hev destrovad th“ 1s1°nd ”Jhon we

'“ffwaro bhnwo 1+ qu bo n|1ful “N sy ‘1a,1 twm}
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1 ob
T don't like goinc over to the islend if you want to
¥now the truth. It's just not the same island any more.

(re feud bhetween nolanand triton): To me it's
qix of one half a dozen of the other. Let's face it, he (nolan)
owns the (7 lots of) land, it's his land, and vwhat are they

(triton) soing to do abont it. If there was anything they could

do thew would have done it long 250. And it Just rubs Dan the
vrons way that someons else can 5o ovar on that island anytime
they want to.

Tt wes the restalls +that put up the causcway. (7)
Dunfield did it, but with my shares that T turned over to
him (in ﬂ965).because there wasn't a causevay then. These
ware my shares (in the restall exnadition) that T ovmed and would
own'to the end of the year (dec., 31, 1965) and that I turned
over to dunfield to continue the job, With those shares that
he s0ld, he got the money and put in the causeway. So it's

really the. T'eatal'| causevay.

Peonle had tried to get mx parmission eqr11 ' to
build the causeway but they conldn't. Tiven now they (the

sovernment) could make them tear the causeway outb. Dunfield

didn't (ask permission to built it); he just put it in.

(1If T}iton ever finds a treasure) that thing will be
tied up in ]*tiéétion’so long I'll.nevor live to see it cleared
and you xmnmkmpmkﬁﬁnx might not either. The only ones who'll
zat rich’ off oak ‘island will he th.]avvnrs. And there are
moins to be n@onle'who s forehears owned land over there -that
are going to be. +rv3n“ to come in (on the trea,urn) I hﬂard
that Hedden (or now hls W1dor) ut111 owns some of. thn Sxak v
islandj dhat ha dlﬁn + sell a11 h1 hronartv (+o col. ﬂa”dnnv\
(Q/k??) I‘dld havr fhaf fhehe S oh\:bieon‘fhﬂt 418 nof met
>¢verftd b1éirﬂ” a C O N i
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(No an's) fisht isn't just with the province over
crandall's noint. That's the whole thinz. This Gordon Colesn
SR E——
beins the assistant attorney seneral, he's doinz some of
Triton's dirty work.

Fred certainly has backers hehind him, And he's aof

hackers who are naople of importance too. Ther can hold thoir
vaisht in Towernmond circles. He's net just gon husiress men
(hahind him) bub also people with (nolisical) pull.

¥y hushand was mever nositive (that the orizinal
denositors didn't come back and remove their treasure). e

helieved Lheve may have haen a walk-in tunnel to tho troeasurs,

ind this tunnel could have been purnosely flooded as soon as-

anyhody tricd to dig from the ton (breaZint the air seal in

th” money nit). Thaey mizht have retriaded the treasuvre bhut s5ill

filled in tha entrapoe to the walk-in tunnel because they nmi~h%

hava tantad ho came back asain to use tho same workings.

It's'qﬁite'poss hle that nothing ever was buried on

onk island. There's no proof for whwix most of what has beon

Found undergroundo "hen they -mt it (any troasvre) in

my hands, ¥kemix then I'l1l halieve if.

Boh (restall) once wrote to chappell add sugzested
he (restall) pnt cemnnt around the stone triansle Lo preserve
. Ssne—— -

0
it. Chanzall didn't think it WO“Tﬂ be a zood idea., I think ha

talked to nr. Johngon and johns on told hin it wouldn't he

a tood idea boacuse it micht int

e*fe o it some orlﬁlnel nlon

or ~om«+hing. So now the trian 91 is gone. Mavhe with cem~ht

caround it it woul& have stood. ouf mo eicﬂd mgxm P S wouid‘hqve
thouaht twice about (removing) it. It was dapg(blahkenéhip)ﬂ

that removed ik vhen he vas nutklam those biﬁvCVWinﬂéﬁ” down
»'("11‘ 'l‘ﬂ‘" v
J”faTOn" ant fhn"_”orbod fo.

nufh cove) DunfloW,"waq fhe,u:firstland thﬂn Dan came
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at the top (of the hill ncar the m.p.) and the one at smith's \)

cove, all paced off and located, They were there when we were,
T —

Dunfiald once said that if he couldn't find it
#
(the treasure) he was zoing to take darn good care that nobhody
slae would find it. He said that to dan. (e¢/k!)

Tred Oparham is thae only iavestor I can racall for snre
with Mgh, Tg wag Aara sure of it (the fmreas snrae ), Te uea fron
Tamilhon ard o frisnl of my hushand's. e Aidn't lome intemast
after the accident, butb he didn't zet involved with Dunfiel

pe]

Ruzn Uﬂn told me that he +hought Anunfield was a con

Mo, nd vat dAunfield (TQTPP) vas supnosed to bhe woring
riton alliance and gebting american investors in. Put nobody cven
dunfield anymore.

(7.L.) Johnson vas Zoinz to _atart a company too (to
L e
1o0% for the treasure). (c/k!)

T wonder sometimes Jjust what type of contract these
fellows (triton) have with chapnell, that they're able to hold
it for so lonz. I'm quite sure they don't have a year by year
deal (like restalls had). T think their contract is for an
automatic renewal (each year) as long as he (chappell) has the

o O A

B \AE
‘ ct

R =

o 1

i3

[#)]

(treasuréntrove) license; I wouldn't be surprised. Dan said
to me once, and this was a 1ongutime ago, he's (chaprell) not
doing that buoinvos wvith us (triton) of gettinz a year's contract

half way fhrouvh the year. Ie sald our contract automatically
.l L renews. (c/k!!) '

I thlnk frlton ) 1nvesfmont ‘has dropped off a.lote.
Tiast y@ar thﬂv Uﬁron t donn” anvthwnw on %hﬂ 1u1and mhov woron't
“even drljlln S ‘

Re nwt Pound on['.
—




‘stock as an actress).

D) ;

109

sea level. He was a practicing doctor at that time. There was

this »lace on his property, and his nronarty is way up ahove

v

[9)

this denression on his nronerty so he storted to dig down and

he came across timbers and this and that, and water came in
M

t00. Myo or Lhree times they tried to diz dowvm and then finally

he ot in touch with archeologists and peonle like that in kaXiRaxxx
halifax. They studied it 2nd took =amnles. And apmarently (Ghey
50id) vov can zet a natural sunp or gink hole that can go down

fom B0 or more feat, And the eaxth there 13 gnft, Then they

dus dovm they came across 7ood and othar sbuff (?7) anl they
fhousht Tirwasx that maybe 1% was annthar thing like oak
igland. IH wasn't wood nlatforms. 013 Aead trees anl stnff like
that. Bub it wasn't like ook island, 1% vas a natural thing.

T don;t Ynor whon it was discoverad, But it was just a_natural

atatex of ‘the.e-rth in that narticular gnot. (it was found in

ey o

g—— . . .
the 1940's according . to enos nauss) .

.

Tt %ini of makes vou wonder about this thinz here

(on 02% island; whether it too is 2 nataral nhenomenun), (those

1oak nlatforms' could have heen just trece trunks in the ground).

" Mhe cave~in nit was still there when we ers there.

Put dynfield scooped it all out. Now it's just a great hig nond.

Don'tt ever talk religion with Dan Henskee. That would

really send him around the ke bend. Te's very religious; he

S—

knows the bihle hackwards.

mven dan (blanlkensghin) bhelieves in these evil spirits
-—t—* ’

that posess people, you know. That T don't xux go for. But T
think lookinz back in time or ahead in time is possible. But

‘Dan believes in the forces of evil and that sort of thing;v,

My mother was in. too (played summer
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a couple of years agzo. He had a boat and he used to take visitors
out to the island. He used to tell us the darndest tales about
Oak Tsland. He was the one that told us about the lichts zmd

(he saw on the island) when it was foooy. And he told us about

another island further out (in mahone bay) and wkak one night

he was conins home and it was stormy so he nulled into the
island. e spent the night on the island and he said that

ialand shooX all nicht long; just vibrated, He was a one for
tall tales. e used to say 'TI wonldn't so2nd a nicht on +this
igland for all th2 treasnre that's down there,' He wondered

yhy we wern't afraid at nights. He 1igad o swear that there wewre
lizhts there on foz~y nizhts, And ha'd conz out after a foﬁ
mayvhe d comle of devs later and ask 'did yon see the lishts

the obther nicht?® T could see them from the mainland,'

The n2opla aroind here ther're meally sunergtitions

ahont onlr igland, Cheorlolite Adams iz anobher one. And Jdacl (adam=)

e e——
‘was a tall tale teller. (sea iack's story rme mand in 1973), T
Tnoy afttan tha aceidant Jack woh on the air (ralio) and hae was

tellin= howv he heln2d us and vhat he had don> on the island and
all sorts of shories. I sat there listening to the radio and T thonght
what a 1liar. Te ns-2d to vigit (us) on the island now and. then,

Tie yagn't thern the day of the ac~ident thouzh.

ol

T was navoer sn. olad to get of € the island? as T was

¥ QX
that day before murikx christmas of 1959. Because when we went

over (the first time in ocbober 1959) it was a dreadfully niserable
day; dark, overcast and cold. ‘e were stayinz on the mainland at
firgt. And vhen we did get over we found that the place had beon
1o6ted of about %200 worth of cauinment., So that's when Bob said
'o'kay, we're going to have to stay on the island.' So we made

the tool shed bigsmer and pﬁt in bunks and that was it; we moved
out there. And lived there until the accident. It wasn't a fancy

place like dan has. (or fred).




Parker Kennedy - Interview at his hpme August 12, T976 ) -

- o n

N

(quker wgs drlller on the island in 1939, X968x
1967 and 1972. Is not certain, but pretty sure he wcs working
for M.R. Chanvoell in 19%9. In 1947 he was working with dan
puttT™g qown experimental holeS and in 197 he put down T hole 10-173
Dan has referred to Parker as "the best damn driller I've
ever had on the island."

. There was a ceoree lavto
charge of examining -

wasn't Georse, but his surname was Tayhton. And the fellow

that serviced us on the island (bronght out supplies and equinment
by boat) was a fellow by the name of Tam Treda from Chester.
Tayton uéed‘to wash out every bit of cuttings that came out

of that hole. But we didn't really find snwthine (in 1929),

Tt was M.R. Chapnell involved in that diz. There used to be

onm—

some sorf of me#ﬂW detector device on the island then. e tonk
it all over thp bloody island and on that end (east) of the

island it used to go crazys; on theother end (west) it wonuldn't

do a thing. e were using a churn dfiIl; hailinz everythins out
and giftinzg it throursh a secreen and layton would wash it ok
and see if there was anything in it. Ye drilled a dbunch of
noles there and then left. Tt was over a veriod of two or ftThrae
waelkg in the summer (of 1029), That wasg the firel fime T wag

on the island. Maree come doymn with me and stayved fthere in th=

camp. (just north of hedden's shack).

I never believed fthere was anything on that island
£111 T hit that wood (in horehole 10-X in lqni) at 230 faat,
mm— A ——

fore that T newver bhelieved there was anything on that iQIand;

it was gust a job we were getting vaid for. But now T wmeall
believe there's something down there, God, I hit that wood anAd
it Jjust:felt like I was hi++inm a_gorning (with the Arill). Then
we went right through it " amd, fxmpze (the bit) dronned about

7 feat (1n a cavity). That was with the 27—1nch-drlll. 1o ooh
S . ) .-._

a washtub full of wood out of that thing, It was veally heavy

—

wood _imnresnafad with water; it was like rock it was so heavy.

I was there when the metal came . up too (in 10-%). Some of it
come up and i¥ s richt soft and #hen the next day you POUWd
break it oPF 1i 'nothln That had bﬁpn (down) fhnre a 1on
long time. mb t uas in 1971 e

N
\




| R
-":”’: Before T was there (1n summer of 197#) they had a
_machlne there from California Qizazgggsg_M;n;ng_Jn 1971) first.

Some kind of a hydraullc thlng. John wayne was involved with
“that company. But they were stuck; they couldn't get anywhere,
So dan called me and asked me how many feet I could make a day
down there., T wasn‘t worklnv on the drill then (was with the
‘CBB as a prop man. ) )

But T knew dan before that when I worked with dan
a'couple of yeafs before%that. He had his own drill then., “nd
He and I got all smashedfuP in a, car accident that time (dsc. 22
1967). Or at ‘1éast he. got smashed up. David (blankenshin) was v
drivings; I was in the back seat. I was working at the 2he at the

?

~time; I was there about flive years as a stage hand. But T

didn't like the cbe; T wanted to get the hell out of thera, T
was used to (being) outsﬂde, drilling and that sort of thins.

T started to wonk'onfdril;e‘wnen I was very young; meybe when

T was about 15. T didn't work steady at it. But I've been runnins
a drill-mxghn'machine now for I suppose for about 20 years. T
always come back to it.

In the’ fall of 1967 1 was working for dan drilling,
There was no (drilling) company involved. He (dan) mad his ovmn

’-drlll then. He bought this drill. from Johnson in Brldoewater and

o Just

it was - a 30 -Keystone chugn'drlll and he had nobody to run it.

How he got hold of me, I don't know. I was working on the
McKay bridge puftinﬂ up steel at the time; and my <ot it was
cold. Anyway, Dan called me and wanted to.know if T wummimdx
wanted to know if I was’working. I told him I was and he offered
to pay me the dame as I was making on the bnidve. So T came Anwn
(to o2k island). We worked there for +wo mon#h . T ouess, That
was around Oofober—november. (o°rkor +h1nks the aenwdnn* rng
Wust before christmag of 19683 but I believe it was christmnsg
1%‘7. o/k-with dan.) | |

~ 3o when T come back(after the 8001den+) T went bhack
'fto.obc. aoﬂ a Job backstave.

TAVE

,‘,ﬁDldn't hlt athhmnw 1n+erest1nw wn 19 mnﬂfdwaa”ib
experlmental drllllng. Dan‘nlanned on workln* 2ll. that




7bWekwen% over. to Blll Bowmasters \o get four bags of fondu

v cement (used in drllllng) We stayed there and helped them
"drlnk\two or. three fortles (oz)\of Tye. Then we started back
»to chester on 1cy roads. I went £0 sleep in. the back seat and
,}Dave was dr1v1ng because he wasn 't drinking. But he lost her
'on that corner in. Chester Basin, He told me he was going around

{fi75 oy 80 (mph) when hexhl 7that brldge. T don't know how we ever

came through it. I thought T was ok when i got out. but T was

'f:elald up two or three weeks. m got home and T Was black and

blue frOm my shoulders rlwht to my Feet

, _ The next four years I wasn't involved with Oak Island.
»Next t1me was 1n l97t T took over from the John Wayne company.
ST remember dan called me - and he said how many feet a day can

'you make ‘there in a 27 inch hole without the casing. And T told

him six feet (a day). well, we done better than that; we done

much better than that. That was with a Bucvrus—Frlo churn dr3ill,

a 60-L model, I put two holes.down, both in the same area, There S
po— —_7‘7 i i

‘lO;Y and right behind it there's another ons, 2 20-inch (diasmetern)

’hole. And then. we- put a couple of s1x—1nch holes down. I forget

“how deep that 20-1nch hole was. But the deepest one was 10-X.

CWe h1t the cav1ty in that one at 237 (feet), went right on by it

down to maybe 280 feet Bedrock was 180 feet there.

I stlll don t know how in the sam hill the wood got

".down there (at 230 feet), but it was there. The people who

,analyzed 1t salt 1t was 3 500 to 5 000" yearsy old. That's what
the- archeologlst sald 1t‘was. I thlnk 1t (oak. 1sland workln@s)
was done that long agosy I really do. Because I talked to the

archeologlsts back there on the 1sland there was two or three

"of them there" when we got that wood ,Ehere was one from Callfornla
- ~and one from Boston..l can t remember thelr names.vBut they
ﬂthlnk that thls,wood‘wasﬁput there_when that,1sland was 100 feet




W4

o ) I,m satlsfled that theretx was somethlnﬂ done there,
.I ve seen that tv camg;a (plctures) there ﬁmEMEmiaim&x (auzust
z Z And that damn thlng showed 1t (a cav1ty) cribbed up on

two SldeS‘ those were the only two S1des we could EEXYX see.
'And dan sa1d he could see two cases (chests), well they looked
1ike two cases. But the cribwork looked really plain, I ®Ex saw

it rlght off the (tv)‘moziior. The cribwork was. deflnltelv there,

'That was at 230 to 237 feet, I saw the hapd (on tho monitor) too.

If you'd a seen the had you'd thought for sure it lwas a hand,

It looked Just 11ke o hand. It was floating. And it was sort of wavwn~

(from the water belng stlrred up by the pulbp and floodlnw) I dvdn'r
see that face (see photo) and I couldn' t be sure df these trunks.
They ¥wkkx looked llke cases and they. could have been, but they
weren't as pla1n as the cribwork in the cavity. The cavity and
cribwork were’really’there, no question about it,

Dan was (diving) down there seversl times after that.
But there was a fellow named Sigel was down there when Iivas thare,
And another fellow from 11ve£5333'was there, we lowered them
down. A d1ver from dartmouth and a d1ver from liverpool., Sigel
- was a profeSS1onal d1ver° ‘he had Just retired from the navy;
a commander in the navy. Runs a scuba d1v1nv shop in dartmouth

. NOW. He made several dlves down there.

I hope dan has lots of air when he goes down (10&X
-next week) Because one t1me there-~(in 1971) we .almost lost him,
(oxygen was belng used up by the torch) Ue pulled him up faster
1 than we ever should Exxxhxxsxx have pulled him throush that casin=,
But i} was the only thing we could do. We whipped him out of that
lhole and he was passed out b] then. He wants me to go down there.

_ next tuesdaJ and wednesday (when he cuts the observation holes in 10- X).
v'I m o'o:Lng to run the h01st SN ' ' '

nh197l we had a‘pum' , ther” (lO—X) pumplns lz4OO
mlnute and another one was_}w;hjw'i (g




Lo . 5 RS Sl : _ _
Aﬁd we couldn't_get the water below that (180 feet) I don't ns
~_th1nk And ‘the flrst thlng we knew 1t Cthe waterﬁ started to

y riSe Cin lO-X)/ . i It w,s Just.llke trylng to pump out the ocean.

,-,:xIt‘s mostly clay:there (on oak 1sland) As T see

» 1t (as a profess1oné1 drlller) Tt's 1mposs1ble for that water
o to come throug;_(the xﬂxidx soil naturally) like it does. Mayhe
it can in limestome (but that's below bedrock).fd wouldn't have
’ -thought anything (unusual) about that water coming through
"llmestone ifr I hadn't hit that bé@pdy wood. Because that wood
was there, it had to be there. ‘We never put it >down there.

We brought a washtup full. Up. Somebody had to have been down there

_to put that wood there. There Wasn 't that many big pieces, but
'»some were good size chlps about the size of your hand. None of

,them had ev1de ce of hav1ng been (prev1oule worked or cut) bhuth
they. were vouged by our drlll The onlypieces that we saw ware

~

, }cut was what I seen W1th the camera. (notched logs).

o "That handr(in'lO—X on the caMera) was so plain wvov
almostvfelt you.oould.reach down and get it. But we went dowm
and’we neverlfound'lt'aoain. It was gone and T think it went
out (a tunﬂel) with the Jater. lt was wavint hut thot'ls hacanae
we had the pump wide open when we had the camera down thero,

Ve thouWht we: had the- whole thlnv (solttion to oak island)
wraoned up then. Dan thought s0, so did I. But the diver x=
'»went down - there and he never seen a thing. He was rubbing

- the walls g01ns down' ‘He had GVéthhan stlrred up and he

. couldn't see. a thlnP. He just knew when he was in the cavitys

he could see that much of it. When he hit the bottom he said

he could feel 1t was all flat stone, It wasn't a natural floor.
Felt like it had been purme there with stene. The
v'cav1ty was 7 feet hlthand the wood in the roof was about 8 xnvha
dllnches thlck ‘But the water was all mllky. The dlver'couldn't
}"_see a: thlng. The dlver done- hlm (dan) no good at .all,Rhmmxdam and he
. went down ahout s1x tlmes.hmmmamixx Dan wanted him to go- to the
”Lus1des (of the cav1ty) and feel around to see what ‘he could feel,

- But: T don't thlnk the dlver ever dld He was scared to get away

,,;fromW(the entrance to) that hole (cas1ng) He was scared for
i _gsuﬁbose)iThat waterfwas mov1nv fast'~ R, )




1t Was understood‘thaﬁ‘becaﬁse‘I'.udone them a few favors, if
»they ever found anything whlle I was there I had a ten vercent
share in it (probably a lO pc share of dan s shares). Butimx

that' 'S over now.;
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T o
my mnmorJ gerveg “me Jeﬁﬂen camo to me, we werP:;

running a anrvey muginéss af th“+ £imo (10373 and (”00““6 m.)

hatog workod,for me at that time. Hc'(ieddon) cane to me and he
Jas LAt N e . :

£014 me, that Hn had’cortain.ﬁarkston the island and he wantod
the Aiskanecas (and bearins: s) between then measured; one f?om the
other. So uz wenbt down there, Tadden was stayinsg then in
Chastar, We'went out on the Baot Lo Cak Tsland and hz shoved

un these marls, There uas, as>my'memgjy serves mu, a stone

triancle,
f . -

Q

. triangle was made up of shones about the size
ad,

of a han' he Anﬂ they were 90 pc buried in the ground, ™ey

were pretty near covered ovarji Just the tops of them showing.

He had found thess marks before we went tThere,

In addition to tha rock triangle there were cerhain

hat had a drill hole in them, It looked li%e some nerson

had. put it in with a drill. It wovld have heen an inch kuxwm
A SL SRS A R Hi*xxgxqrthvvnvv or maybe thres quarters of an inch

in dianeter. And in depth, not very deeD; a quarter to a half

an inch. And he wanted us to take bearings and measure betwean

these marks. And that's what we did, and we made a sketch plan
of it (Roper survey) and we took that down to hedden.

Yo sct up on the apex of the &x triangle and digscovered
the (median) line xz= ran true north and intersected the money pit.
Hedden was with us when we ran the lines, and George Bates and
a conple of locals (Nauss was there). 'Ye spent two days there,
stayinz in chester overnight. (7”0? wn$ Avg. '7/3 7)

_ T ramember seein; the (?lood)funnel (at smith's
cove. Tt was a rock tunnel affair; didn't sesm very deep. And
i% had a bi~ rock on the ton of it, A man conld have cone through

i+ with moma Aifficnlty, Tt uas at tho Smith's cove end we gaw it,




;book._And e (hedden) ‘had ‘gone to Eho1and and met Wllklns ,
”-Nllklno mx&uxmtmaxxfsald he made 1t al] up.kBut there were 14

“bo1nto of 31m11ar1ty and Hedden rncognlzed,theae and Hedﬂen“of
course was very e cc1t°d qoouf these marks at that time.

The distances we ran off wer=z the ones on that man.
—

They vera the same distances hetween the trianglc and the

points on the rocks (Arilled)., I remember we ware rather
slentical of these marks on the racks. But there was no question
- that the. (drlllei) marks were th ero and that thp rock tr14ngle A
was thero.,Tho rock trlan01e had beon therp for many vears, '

”*:hocqnse it was nracflcal1v'0ver~rown in mogs. Now +h° dr111

holes, how_authentlc they were we had no way of knowing.

Our measurements coincided with the measurements given on

ilkins' map; no question about that.

Turncanx was here too or three years ago and we
A ———.

had a talk., He has some interesting theories.

Tt wasn't pirates or anybody of that calibre; but
there's never been any satisfactory answer to it (oak Island).
haven't bhesn back therce since 1937,

Using hlnﬂulbht T know we really should have had (fixed)
reference noints to those marks, (Dunfield swept them away in 1955).

Rut we never took them. Our only reference points were the marks
themselves, and they've been moved, It's a pity. Tf we'd known
how important it would be then as we know now, we would have taken
more of (a survey) of the suroundings. Ye didn't make a survey

in tho true sense of the word., All we did was measure the distance
(and b@aring):bétween cortain marks. Tt's too bad that we didn't

4

maze a survey, tying it in with the shore and other things.

i

Yon see, 211 hedden wanted from nz, he yas then planning

o talk to willkina a=ain,  *nd h2 wanted nroof, indenandent nroof
thatk tha Adghanan hetunan trane norks nnd Bhe hospinesg i ©F




L sUpnOsSe '-d to hlmself 'here I ve measured thlsl:,“'
';off and T m'satl afied (1t flto the w11k1ns ma p) but nobodv s
0‘01nm to hallﬂve mé‘ T'_ an 1nterested na th. So I'11l got to
halifax and I'l] get a survevor that will certify that these
distances are so.'thlch is what he did, But that's the only
survey we did. '

Ye segt up our ftransit on the triangle and found

the’ money pit: : Tas true north of that pOJnt Snt up a compaas
- -on the tranult Bub we ‘were actually. me qurlnm maﬂnetlc bearing
‘and Just ﬂnolled the ‘declination to see 1t wvas true north. h

George Bates has continued his ass oc11+10n with

‘Oak Tsland, I got out of the survey business about 10 years
after that (19%7). I was no longer that interested (in oak
island) really. But George has»stayéd with it all through the
years. -

I'm not aware of it (0ld time survevors using

drilled rocks in surveJﬂ' as fred nolan claims). I've never

contacted it in my survey worm. But it's hard to say; kheylrex
there mar be cases of it. Those drilled rocks we saw would
have taken some work-to do., It was probably @one with a drill
and a hammer, It was a clcan hole. But I really was more

: : W .
impressed with the stone trisngle than T was with ths 6?11Teﬂ

stones. They could have been pub thern by anyhody.

| - That triangle just from the look of it (in 1937)
was obviously quite o0ld, Tt might have besn 30 or 50 years old,

misht have heen a hundrad years old, (so it could have besn
the worl of earlier searchers; thonsh there's no record of it,)

Bt the Arill holes in th»2 roc’s conld howe hean nuot thaern last

eal, Mhewr voran't fhmx the zoma fvne of evid-nce, T wonld sav,
~a tha ghone hrisansla, Bk £~ naenliamn hhine da that fhavr asiweidad

in Aavarnss raanaat rihh TN et T an




?1fof onk 1sJand'

mm—

L ‘(Sﬁstfhé,his-Dcranbook'w1th_a'féwxartlcles on

Qak Tsland, incldiihﬁ the’ﬂctober 14, 1939, article in The
_Saturdav Tvening POot by Parker Morell.) That's the only
“thing r2ally that I have. T don't even have the T Ropar survey
any mora. | ' ‘ | '

There's é@id@nt1v only two maps of Hthe Oaxr Tsland
‘workings; the 411 kins (Mqr Del) map and ,this one (Roper’ survey).
vﬂIt gan ama21n¢ thlnw thaL rhrOUGh all thooe years fwat oomcone
*dlﬂn't put more” mons on Dannr. (of latter years fred nolan has).
But thers wvas nofhln@ from Yilkins map to the roper» map. It was
Just too pad that we didn't stay there another day or so and
‘do a little more detail.

It was august 17, 1937 that I was on the island to
do that survey. It was checked in 1939 (the plan). The date

on the nlan is the datethe survey was done., I don't momenhom it,
hut we must have —one bhack to do the rovisions in 1959. (that's
marksd on the plan), I do remembor now that there wes somn
copragnondoncs with hedden shout one of the hearings ovvsomething

A

on the 1937 plan. I think it was some sorvt of mistake i

n
transnogition or something. The Money pit was betweon the Hedden
shaft an? Channell shaft then,

—

(re Johnson's finding an X carved in apex stonz of
A

the triarngle in 1962): There was nothine carved into -the apex

atone when T was there in 1937, Hedden and I would have seen it

if there was and I'd certainly remember something like that. If
T had m2de a mark (for plumhing the transit) T would have done
it with chall or mmamom)yx crayon. It (fthe X} must have been carved

there sincae 1937,

B




jI wao an 1pronblco worklng undor_ropor in 1937 I

 graduat df(ag a provlnCJal Tand snrveyor)-ln;the 3940 s. I fhnn

bocqme a fown plannor.:'\ _:a‘;~ T

Roper went out of tho unrvey bn51ne s in %he 194OFH.~"

W@nf 1n+o the rnjhforn1n" steel bu>1nenu and #hcn into alumlnum.
products. He's refwrod now. He had an, alumlnum produo% plant in
Dartmoufh. We'lve romqlnod nroffv ood friends.

g

*‘uam vooﬁman wq Jn to see me 1asf w1nter. He. nthOG_forf

an hour avd I flh&TW“'hnﬁ £o drwvo him' ont (or the houan)

boon wr1+1nw me.over the years.

T worked for hlankenship aboub four years ago. The

first thing was to survey crandall's point for access to the

causeway past fred nolan's land. Fred had surveyed his own

g -

1 .
property (on crandall's point); this is not ethical, to surver

property that you're buyine yoursclf.

T also surveved oak island for dan. I laid out a grid.

As an historien, amateur or otherwise, L deplored thoe fact thet
‘everything they (searchers over the years) found had to he
drilled rocks, etc.) So T laid
out a 50-foot grid from the shore at Smith's Cove (going westh).

destroved or moved. (trinagle,

And T begged dan to kecp a record of everything he found and to
. tie it into at least two utakeu, like a_ coordinate system, and

ffo note what he found. And T suggested “that he give me the
1nforma+1on and I would add 1t to the: maq+er plan. Alno to locate
all his drill holes. So at least he wou]d ‘have a record. And if
and. when he vas no- lonzer 1nforoo+ed 1n oak is 1and, there would
be a record. I think he started 601ng‘that? but T think he mave

. up_toos This was at least four ycars ago. .
"I remember soon after we had been down there (oak island
in 1937 for roper survey) therc was an article in the Saturday




“Purneaux wau.here a*few years back and - we (roper qnd
e —— ’

bates)@went down to. seo h1m at the Tord Nolson. And we wore bofh'
_ A;amazed at: how well we had rocon +ructed (the eventq of thoze
L two days W1+h hedden in. 19)7) Turneaux had not on1J roper'~
;plan, but a brlefcaue full of previous surveys, a-lot_of which
were just useless. | ' |

o I know that whon roper and . I woro down thoro (oak
nfojlsland in 1937) we saw verlous whn1e 011 Jamps that had Uome

'oioff 1edges (in- heddengirﬁhaft) about 1O feet: apart out’ of the
;f!'money plt We alco saw the blue gigz and the coconut f1bre.,

Hedden had w1]k1ns book:}nth.h]m. but there's nothing
in that at all to 1nd1cate that *K was ever in this area. (fhounh
there were 31m11ar1tnes between oak island and the mar del map).

Yes, those distances (in rod) did connolde.

| (re "1936 shaft" shown on the roper survey, whwoh
//soemq to actually be the 19%1 channell shaft): It could well he
that's just the wrong Jear wrltfen on it. ) (ck with ohapno11)

Hedden acquired the proporty"in 1935. A deal which
harris buecrered up completely (i.e. leaving out the seven lohs

that nolan laterpicked up.) I don't know who smartened up nolan’

(re the error) because as a surveyor he's wfumiwst stupid, He

may be smart in other things, but as a surveyor he's stupzd; plain
~ordinary stupid. But he was able to acquire part1a1 title f%om
other heirs where the title was Qpljt between hedden and thes

heirs (on the seven lots). nowovor: he (nolan) has a claim. This

is the reason he tricd to ®g stop blankenship from crossing his
land (at crandall's point) and this is the reason that T was called
~in (by dan) as a surveyor; to find a solution to getting him on
the causeway without going through”nolan‘s.property.fIt turned

out to he a simple practical problem. ' '




) :state wheniwe saw khm fhem..And they d been there a ]on" well
’ '(bates w1° 1n his 20 s in 1957) '

The f:rnf tlmc I waq on fhe 1q1and ﬁlnoe 1957 was whpn
‘T went down to do thl work for dan. (about 4 years aso)e. But. It e
“been acqu1r1nm matorlal about and an 1nterest 1n the 1sland From
“]an hlqtorlcal po1n+ of v1ew. I've boen sooretarv of tho nova -

’ﬁqoof1a hlstorl al oo1ﬁ+v for 20 odd vearu; I_have a we11 Eounded

' hlstor1cal 1ntereqt (in’ oak 1u]and)

One time, and this must have been 20 odd years aso,

I got infterested in oak island as a hobby. T used to have
winter projects; Sométhing that T could work on, because as a
surveyor I was not too busy through the winter. A project that
I could work on and have completed by spring. And one winter I
took oak island as my project; And T asked myself the ques twon,
1if it's hot treasure (down there) what is it?' Everybody'

talking treasure, treasure, treasure. And the assumption has been
right from the start (1795) treasure right off the bat. And this
hags followed right through. Fven if blankenship getu through and
gives up there are groups who'll say he was on the right traok
and 'we know ¥where the treasure is.'

However, I went at it with the idea if it's not
tréaéure,’what is it? And whether I dreamed it or whether it
was a logical sequence or whatever; everything seemed Lo fit
right. into place: The firgt shinyvard in. norfh america, A Adry dook

shlp repair baoe. You see, in the early 1690's was Fr@nch the
then french governor wrote to the king oF france asking for a
warship’to defend the french inte r,uts in noad1a. The £x lking

’?fof france couldn't afford to send: a warthp becau:e he was involved

din - wars in europe. So the then frénch governor (Broulllon) 44
contacted the pirates in the west indies and ‘said come up here; you

can prey on any ship except french.flag vessels and have all the 10072
np \ .




”fhat thoy acqunrod in tﬁovo rawdﬁ thoy»fook tovﬁdrf*ﬁoval and

th@y so]d 1t thoro. (ThoJ kcpt any. loofed treawuro to thems ﬂ1vou)
This was. before Lou1qbouru, whpn the Pronch wero at norf roval.,
(c/k hwqf0r1 val dates) . ;~  ' EREIE T N T '

In 1710 Porf Royélﬁwao taken by thé'British-and rcmaiﬁed

in. british handu ever since. Swnoo 1710 Acadla didn’ % ohﬂnme
hands anvmore (th+~ is Pvcept for cape- hroton) But in the

prrmvnouo 100 yoars (prlor to 17]0) it had changed hanﬁs 1 or
'PO times s3; nobody's sure of bho exact numbor.‘ ”

The pirates were located at the mouth of the Tm Have
River. Tt was an advantageous point to attack shipping passing

bwtween europe and port royal or eurdpe and boston, or new york.
Also there were all these 365 islands in mahone'bay in which '
they could escape and hide. So they were in %hc'areq‘from the’
ear]v 1600's at least until 1710, But I fhlnk even after Halifax
was founded there were still some pir rates operating out of la

have. Because there was an expedition sent from halifax to

clear out the pirates (from la have). T ddubt whether there were
any famous pirates (like Xidd or mdrgah)vamong_those pirates
used by the french. Stories of famous piratesin nova scotia are
1ébendsl there's no t&nwible evidence (to prove theoy were here).
Captain Kidd wasn't even a pirate. He was a political scapegoat.

He was a_profeuulonal privateer and he was é successful one.

Not every ves sel that thoJ (the WOot 1nd1an pirates)
went affer (1n 1590 to 1W10) would submit without a fight., 'hich
means that the pirate vessels OCCculonnlly gsuffeored damase. Mou

the plraf,o were not going to take those vesseJo all the way

down the eastern seahoard to the west. 1nd10n to hnve them mepaired,

The logical-thlng was for them to build a.ohlpyard of the same

type (they had in the vest indies) in a good locotion in their

area (where they preyed on nova scotia zhipning),




j[and went)j_Thé ve"etatlon fﬁxkkhmmxxx (oak;freeo) Uon]d hndﬁ bho_
masts “,Any pﬂ0u1n" vessel from ‘the mouth of. the. 18 have woan ’

ay wou]ﬁ

not bc apf +o . oee a vessol 1n The drydocl PQ the sln
have be@n in umlfh' b cove. SRR

I saw fho cr1hwork for a sli ipwav Thﬂf dan- fnuhﬂ 9,

few yearq hacka it was notched ‘logs with roman numerals cub into

 _+hem. I developed my fheory abouf 20 Joars ago (Jonw before dan
',uncovered the gkldway) MNow, at that tlme harrjg* wa.s uflll alwve.__

Ho had been aogocwated w1th oak 1slandy s ]egal Kmumcxiw counscT

(w1th varlou peoplo, ‘hedden, b?alr, etc.) °1nco the 1930's

a

. Now he flgured who the‘héll is goorﬂe batcs compared with a ma Q

of standing like r.v. harris. So T k@pﬁ aniet ahout mv theorv.

(which %k wasn't mentioned in harrlﬂf book) ‘T would have been
poo-pooed out of town if T'd told harr (abou+ the theory).
I kept qulet about it.

(uomo of fho evidence bates ueed for his théory): You
had thc tunnels; the undergvound (flood)(tunnelo all leading

~down from the water. You had the so-called money pit. You had

the ledges (oak platforms) mathematically 10 feet apart. There

is a record that these things were& found ten feet apart (down to

90. feet). Now if the purpose of those platforms was for shoring,

they'd be verfical, not horizontal. Thywr Thegse nlatforms were
’7

to support the pump shaft. It wasn't a money pitliit was a pumn

" ghaft. The pump shaf+ would be constructed of wood Dbound with
“iron. And a ccord1ng to my theory, the ‘erih warlk din smith's cove

was where the drv dock was. It was-probably built partially into

land, so that at high water a vessel could %o in. They'd close

~the gates at the back, a coffer dam type thing. Then they would

open the mmckzx (sea) cocks and the water (from the dry dock)

would run into the fan drajnﬂv(found 6n c;mﬁi‘l:h'ﬁ cove bBeach).

The -idea would be to- gef that vessel in qnd out of that dry dock

as fast as pos$1blo. Because while it was there it wvas a sittiﬁg

duek (for a british man-—-of-war for examnle). , “




‘énd 1nto a chamber. They found chamb@ro (1n thékmmmwxjy money
plf area) accordwnp 50 dnnfwold and dan. bWankonuhlp) ‘There

———

awere two cavities or ohﬂmhnrq Pl down there.:

~ The coffor dam was con)tructod TOng affor (1850 hy
vtruro COa ) the dry dook ‘had dlSlntm"rﬂted The vessels would
have come- in the dry dock af high fldo The tides ‘at oak island 7
_frls@ about 7 fect, The bow uprlb would be rwght above the beaoh._
’15EEE'¥ZE§-ZZ:::-}he ﬂateo at fho ‘back of: the er dock The veqqol
;would be floated 1n+o tho dry dock and bTOCkod up. It wonld have

31des_on it add be right up against the shore.,They would close
the gate at the back then they would open the cocks leading o

the fan drains and the waber wonld run down hill inkto tho monev

pit about 300 or 400 fect away, aid into the lower chamber,

————

And if they were capturing ships in nova scotia, they
vere also capturing potential slaove labor. And they would say

dig or elge. And that's how tﬁ;y prébably built the shipyard.

They get the water down to the lower chamber. The
vesgel is high and dry. The coconut fibre is laid on the bottom
(of the drydock for footing) to cover the slippery wood and slime.
Tﬁb idea was o met thaot vessel in there an&d out as qﬁickly
as possible. So the idea was to get the water out of the drydock
‘as'quickly as pOSGiblP. And the chambers (at bottom of money pit)
were 1arge enough to hold the water that wasg- dontained in that
drydock ‘

The.ships in those days were about 75 feet long on aﬁerag\-
with a beam of mwxmumeEmkhamxhexLewk mnyBo about 20 feet. So this
drydock might be a'sort of box that's 100 feet by 30 feet wide
and tall enough to hold hack the water., The EEEEE of those vessels
wouldn't be anymore than 10 feet.

L Y




‘.fhad to do was get fhaf water”outiof that bottom chembor.,IT s
;g3P feofﬂf,om
-they had to do- was pump bhe w ;
 back to the ‘sea throngh a tunnel above +ho 52 foot- p01n+ or élse o

.ho fop of tho money"plt down to sea 1 VOl';Sbfaii;$ 

pump 1t rlght to the urche and let it run down hw]] to south shore).
That pump 'shaft went down o ahout: 98 feet, whore Thoy hit that
inpenetrable substance k@x.(oarly soarohorp in 1900 5)a

Tho pump was operafed maybo by a capsfan hurned by
hand. Tho onpotnn wonld oreate wunkx uuci1on by movwng a annnnr
" up and down the monoy plf kao.an 01d" hand. nnmn.,It would havo

to bo;prlmed. T don't know how far down thof p1nn or won1d bo.

. This ip an engineering problem and I'm not an englneor.

I've tried to gef omp dosor1n+1onﬁ of the drydocks
nsed hy the pirates in the = wes it indies. As an individuel T
got nowhere. So T had Bruce Fergusoh-(thefP.A.N.S. chief archivist
and a friend of Rq+,n) write to arohiviots in Jamaica, Cuba, ffaiti ~
and anywhere in that area for information. If he did set an answer,

I never got it. Wow, bruce is nrofTJ close with: 1nforma+1nn whaen

he wants to be. He ftells me ho never 00# any satis factory answer

at all from fhoso people (1n the west indies ) But it's a well -

known fact that the plratoq had a drvdook at port boya1 Jamaica,. '92;

If people 'in the seventeenth century could build ships that were
waterticht, they could built a tube (pumping shaft) that was
water tight. Now whether it was round or hexagonal, I don't knov.

Also, in all of the inveQ%igation all down through
the years on oak xxax 1oland there hasn't ‘been any record of
anything that was ever brought to the surfaoe that would support
the treasure theory. Aloo, all of the artifactsg that have becn

publicized, I can fit them into my theory..(wood, metal etc).

——

(re tho gon chain supposedly found at 160 feot in 1849):
T was talking to a man who's grandfather was apparently the one
who discovered the gold chain (McCully?). Anyway, the family story




es (1n

thn Trnro‘
“

or weok or whnfovor5

B T S
and f we' don' veekﬂwe re‘pu]11nv =

fqouf And fhe ncvt dav three 11nk worp taknn from fhe dr111 coror‘

“Qand his: grandfafhor'ﬂ wATR wqfnh oha1n was fhrep ‘links >horter{ v‘z}?;

Othor than fho parchmonf and tho go1d cha:n, noﬂnhm
has ever been brouvht up and pﬂhllOl?Pd that wou]dkanpport the

.treasure theory.'Also, if my theorJ is correct and fh 't h:pvavd
was there for X number of years, w1+h men worklnm around thos
“holes (constructing it), yoﬁ know how things arc dropped mheqo
could be.some‘of'the tools and things that were ﬁound‘later.

Also, Dan c1a1mo to have found th:nmc 11ke sc1°°ors ana-*»_ »
'boo1q and other honschold 1r+1fac+° aronnd the 1sland (no+ noe driiy
too deep). Yell, that island was inhabited (and farmed) for a |
number of veafs'(befOPe and aftor1795) and those setftlers wonld
lose things.

Thofc may have been sceveral so called flood ftunnels
that fed into the pumping shaft, But there has been considerahle
erosion on the south shore and T think the south shore cove is
sonsidérably different today than it was in 1690 to 1710. N

_ I drew the Roper survev_plan, although roper's. name
wazxax is on it. I was the draftsman, but T wasn't yet qualified

to sign plans. But I have no real recollection of why certain
lines are plothed on the plan. (re the 23L' line running north
from the triangle and angling off to the right): That was probably
an offset line. There was probably something in the way (of a
straight ‘sight from bho_hrlangle to the money pit) and we ran an
offset and turned an angle. Ve may have had to caleculate things

because of foliage or something in our way.

My idea was to take all the factual evidence of vhat
had been found (on oak island) and try to piece that together
into one cohesive and substantial theory that would include all

of the artifacts and give a theory at least as to what happened on
that island, treasure wise or ¥® otherwise. And, as I say, the




Wshlpyafdf%ﬁeofyp eems

S S I was., there when' dan was digging. up the',k1dwaz‘(—bqwtftu
19'73 s-'n—i-‘)’;‘#) Dan wou]d not allow PlC'bUI‘PS. ‘I had my camer-a with

Sme- but he wouldn't let me uue 1t I‘remember whon I first mob

.dan there T asked hlm"are Jou Jooking for capfaln kldd s.

treasure?' And dan said 'kjdd wasn't even a.rood, p1rafe.f od

T said to him 'Uhat are you looklng for?' And he said 'woll

T may be able to tell you by fho end of the summer, '

So dan and I were working there, just the two of us.
And. he dadn't want anyone to know'What Wwe were doing; why or how
br what. And T put certain marklngg on certaln rbcks and drove
certaln stakes with certain marks on them, Dan undefstood:them'
and T wrote them. down,"Uhlle wo were’ work1np, eVery once in a
while I'd shoot a question at dan that I knew T wouldn't get'
an answer to. But I watched the look on his face, and I'm satisfiéd
that I've got the answer (to what he's looking for). I'm sure in

my own mind that Dan is looking for the so-called treasure of
Pizarro. It could he dbout 1630. (should be about 1530!) Inca
Pﬁ .
treasure., Therc was a pmnx&&x three-year period when P1zarro 2D
R

disappeared apparently, according to Dan., I think Pizarro was °}2@

supposed to have accompanied a convoy of spanish vessels going

back to Spain (from the Vew World) and he disappeared. FHe was

gonc for three years. And when he éventually showed up in South
America his story was that they'd' bee.n'shipwrecked and it had NO)/
taken them three years to repair the vessel and return. Dan's

theory is that Pizarro came up here and was going to start a

new civilization. That a bunch of them came up, did the work
on Oak Is land, most were killed off and a handfull of them '
returned with Pizarro. And he was hopeful that he could come

back afterwards and either A- recover the treasure or B- start
a new civilizmation. Put he was never able to come back, and

his treasure is still- there (aocording to dan).,.

Treagure seekers are secretive, and T don't blame
them. They say there's anywhere from BO'million to 200 million
dollars of treasure on Oak Island. And for that kind of money
(involved) gsomebody iﬁ Australia could buy a sgcbnd~hand submarine




1t over:hore. And 1f they (trrton 0 whomever) wore\;fff
vuupposed to rccover the trea uro th;'next day, appear about

}Jgthe tlme they were recoverlnw the treasure. They'd have enough

‘men on board to mvwxammvx overpower whatever force was on the
'bloland rccoverlng the treasure. They'd- steal the whole damn
thing and go off in the submarlne. So they're (triton) not
going to publicize _hen they expect to recover the treasure
or the amount of it. | ' '

I'm not saying there's not treasure on the island.,
Because if my theory is correct, a sailor on that vessel would
hide his treasure meybe on the island while the ship was sitting
in drydock. ‘But that entire island has been covered with. metal
detectors. lee the Beamluh xxpxnﬁx expedltlon in 1965.

" (Re objectien that pirates wouldn't have the know-how
or intelligence to make the drydock and pump shaft): It could
be that the french enginecrs at Port Royal, Nova Scotia, designed
and built it for the pirates use since they were working for
the french pgovernment. But there were enginecring type nirates.
There are people with good common sense that could build tome'thing
like that. It's not beyone the realm of posgsibility. ‘

tle do have the evidence of the workings there. And to
what end.were those workings made. Yas it treasure or was it
something else. If it's something else and not treasure, what

is it. Is it a shipyard; which to me is the most likelv thenrv,

Or if 5t wasn't a ehipyvard, vhat in the hell was it? It cerhainly

vasn't on vndersround community,

AM.so, the south shore (of oak island) could hove heen

used for careeninc, Tn other words, if they just wanted to scrane

—— e

the harnacles off the chip, they'd brinc it on the couth shore

hroadside and pull Tthe mast down and scrane each side,

If my theory ia correet, the pump shaft was probably

made of wood and dron, and it was probably hexaronal. And T think

the blue clay they found was nrobably used for caulking (the
A - .




.pump ohaff) The wood fdrmwnnw+h9 shnf? woqu he- bound wwth iTon.”
And when the who]e fh1nw coTTPﬂsed (1865), the wood nnd 1900 wh@n L
went down decper (than AT had orlglnallJ be@n) The 1ron whs
probwbly 1-4 inch thick orLW1na11y. '

I've spoken about this thoory when speaking to seve eral
school, museum or historical groups. I'd go through the history
of the island and then I'd get into my theory. But I'm quite
open minded on the hhxngx fhwn 3f anybody can convince me
I'm wvrong =k (about drvdoo] thcory), I'm quite willing to hear

them Qut.

I didn't tell Furneaux about nmy theory because at
that point T was actively surveying tfxxvf“rtmnk Ile (furneaux)
wvanted me to.arranra for a hulldozer to do corbain wvork in certain
areas of the island. Io wanted a few scrapings done (he nover

did it). Prneaur counl? naver get prrmission so it 2ll fell +h“n“~h

(Rates, as goeretary of the Nova Scofiia Migtoricnrl
Soeinty, know of Tomegs MeeDonald, past president): T think
he died hafore I joined the goeiety (20 years ago). (Ue doog’
know Mattie Dénsmore, hthovrh): I think she's otill ~live, T
thinlr ashe'a living in the TMants County arca, in Maitlrnd arna,
I heard that shtory (re James ilacDonald (JMD) havine henn tho onn

vho put the inzgrirtion on the rock as Gaspeoreany Broolk). T holicwe

it was in 1027 ubhen there was a gurvey coing on that the roel: wan

Smnaep—

nneovared. T knoy Pruce Parouson thinks that it's James Macdona?A
(thot Aid it), IIe Tmow J. MeD.

I've been makine hiatorienl type maps for years; ninen

the late 1050'a. (Jic's done scoveral oal island mapg).

~30~
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V32
Notes on telephone conversatlon with Mendel L. Peterson Oct. 20, 1976,

at Peterson's home in Arlington, Va. Peterson is now retired, but
until recently he was the Director of the Underwater Exploration
Project, Historic Archeology, Smithsonian Institution. Bx In the
late 1960's he examined some of the Oak Island artifacts found by
Triton, includingthe scissors and the heaf=shaped stohe.

— -7 B Y

-

(says he never got around to answering my letters this summer,
they were forwarded to his home, but said he is way behind in his
correspondence.)

"I know nothing about Oak Island. I don't know any more
about Oak Island than Mr. (David) Tobias (Triton president), and
probably less.

I saw several pieces_of stuff that he (tobias) had. He

-has the report o;fit. I don't even know where my (copy of the) report
is; all my stuff is packed up. I'm moving to another house right now,
and I don't know where anything is.

I don't know anything about what other people (at Smithsonian) -

did; I mrXy know what I examined; only three or four items., They

weren't very conclusive, The only things—gﬁat were entire were that

heart-shaped rock, which could have been a natural formation though

I'm enclined to believe it was man-made. Then the scissors; they

were of a pattern that Has been used for 200 to 300 years and they
~are still used. They could be 18th century; they could be BEZXXyx late
'17th century; they could be modern Mexican. That's the only thing

I saw from Oak lsland that I was able to suggest an identity for. |

(re 1916 smithsonian report on coconut fibre): I've

never even seen that report. But I waz never was interemted enough
in it to look it up. I've never really involved myself with Oak
Island except in that I offered to identify a couple of things (for
triton), And ¥ wasn't able to ¥ExXyX do very well at that because
they weren't that conclusive. But I didn't do any XEagx research

on it (oak island); I've read some of the (triton) reports on it.

I knew we'd (at smithsonian) sone some (early) work on it; but I've
never even seen the report on the coconut fibre. If you have the
year (1916;0f the report) gll you have to do is go to a large
public library and get the Smithsonian reports and look. (when

T mention I haven't been able to find the report in llbrarlos yet
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he suggests): maybe it isn't a good citation; maybg there isn't
a report. |

There's absolutely nothing (at the smithsonian on file
about oak island). I'm the only one that I know that ever answered
any letters about it. No study was done on oak island by the

smithsonian that I know of. I don't think they would be interested

in a thing like that. They've got plenty of other things to keep
them busy.'It (oak island) didn't intrigde me that much; I wouldn't
do it (a complete study of oak island); I've got too many other
things (treasure searches) where I can reach a conclusion. (agrees
that oak island is highly_speoulaﬁiye). I've written quite a few

papers myself on various things (treasure hunts with Edwin Link,

for example). But Ipve been involved primarily with shipwrecks, .
not Oak Island. I've written nothing on Oak Island except letters.
And most of those were to Tobias. And they didn't tell him anything,
I'm afraid; Because I couldn't reach any conclusions.

(re link with oak iSland and Haiti communal bank). Yeah,
T know all that, Tobias showed it (stuff on Héiti) to me., (Peterson
says he personally hasn't done any studies on supposed communal
banks in Haiti or Madagascar or anywhere). If it (tobias' lochard
report on haiti) is an authentic report from Haiti, then it's every
intriguing, because it's a similar thing. (suggests I won't get
confirmation of the Haitain find out of Haitain government because
"they're not even literate; you couldn't expect to get anything out
of them. They don't answer letters very well anyway even under the
best of circumstances").

I can't concieve of bucanners stashing a lot of money

away and holding it, They were too busy spending it. A few leaders

had the foresight to do it; but not the men themselves. They spent

it as fast as they could get it. They always knew they might get'theib
throat cut the next day.

_ - One of the conclusions that we made, or at least that
everbody seemed to agree on was that that (oak island) was done

SIS

. » . TN ase
by professional engineers. The ordianry bucanners wouldn't have
- Coadaye

had the facilities, unless they had engineers with them. Some

s mmrirm e A A ratea AafF coniree wore Drofecaional rmen boafore thexy
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were pirates. The (oak island) project looks to me like it was

an engineering feat that involved some military Qngipeering unit,

A lot of people believe that, 1t migﬁtwbe the French that did something
there before. There'd be certain things they'd (french government

in acadia) do they wouldn't keep records of for good reason; a
secret project. It could be in some record that's inaccesable or
been destroyed. Maybe they shot them (oak island workers) all when
they finished (to keep the secret) because they were expendable.

Those reports (of smithsonian identifying or verifying
something from an archeological or treasure hunt) are usually
exagerated, You know, xmmekmdyx the smithsonian .answers a letter
553“§3;2w5erson'ekagerates it, and another person picks it up and
before you know ite..... Rumors even got around once that we

had an oak @gland room (at the smithsonian), which is of course-

stupid; what would you put in it. (says those late 1960's claims
by Triton that the smithsonian had verified certain things wmxwmfxx

- were);: my letters to Tobias, I guess. I didn't verify anything.
J ’ g

(says there never was an official smithsonian study of the matter
of oak island or any artifacts found there, There was "absolutely
not" a study done on oak island where there would be records at
the smithsonian in washington). I don't know of anybody in the

pXazex smithsonian (apart from petggéon) that's interested in

the place (osk island), I wasn't even interested that much. I

was just doing my part; doing my things which I had to do. (Is
Peterson perhaps a member of Triton? forgot to ask him). I don't
know of anybody (at smithsonian} that's interested in it. I got
involved through inquiries (from tobiagz_to identify material.

From tobias and other people. Because I used to get anything that
had anything to do with something that might be military or naval.
And frequently it didn't even kk have to be that, They'd send to
me (stuff) to identify. Tobias called and wrote and then he came
to see me (in washington., I answered several (of tobias') letters.
He tried to promote some money to work his projects. He used up

a lot of his own. I tried to give him some suggestions as to who

/

to go to; but after all, a guy that's @oing (treasure’ research

himself doesn't give away his own sources. I tried to help him
there without much success because people aren't going to put money

into that kind of a tenuous thing. It would be sort of silly,
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(The $750,000 spent by triton so far): is pretty expensive
q&giggéﬁx, isn't it. They ought to get public funding to do it and
just let the quest be financed by the damn government. Private

people shouldn't ruin themselves to satisfy their curiosity.

T can't explain it, but what I do feel is that they (oak
island depositors) dug this thing (money pit) and then they opened
up that (flood) channel after they dug it, without thought of how
they'd ever get back down kkzx®x in there themselves, Unless some
geological changes have occured which have changed the whole setup
(gﬁa,caused the flooding). Because obviously, if modern people can't
get in it, they (original diggefé) couldn't,

‘Sonar signals; if they (original diggers) filled the
sz.
tunnels up, =kExit with material left tightly packed in the
ground around it, should show up. Sonar should show it upj; a

different texture (and density). It would have a different echo.
(that would perhaps explain the positive readings parkin got at
160 feet where this seéptember dan only found loose material behind
the casing which would have naturally happened because of the
churn drilling operation in 10-X).

- I must confess that I have a temperment somewhat
different than that (of blankenship and tobias and anyone else
obsessed for so long over oak island)., I'm willing to admit that
there are certain things that I'll never understand and say the
hell with it; I'll do something more interesting. Now, of course,
people who stick to it are fine, RmmeEkkix Sometimes they make
discoveries that way that wouldn't be made otherwise. But generally
they lead very unhappy lives.

(Peterson says he's never run into anything similar

to oak island): The only thing was that reported bank down in
Haiti that I heard about through Tobias. I know about the (Albert
TLochard) report; but there's another guy by the name of Xmxk Curt

L S

Fisher who now lives in Puerto Rico, I knew him there and he was

m . . ! - 13 . »
interested in all those things (like the Haitain bank) and was

a collector and researched a lot of stuff. I thought he might have

had a finger in it (the supposed haitain discovery). He's the sort
of person that would be interested in somethinsg like that.
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(Peterson informs me that R, I. Nesmith is dead, He

died in his eighties several years ago.) HE-Was the Foul‘Anghor
ézgggxggmigt Rye, New York). It no longer exists. When Bob
Nesmith died, it died to. It was a one man operation. It was his

own research library and I don't know where it went. Somebody
in Florida I think bought it; but I don't know who. It might
have been Mel Fisher who bought mxxxRx it. (discoverer of the
Atocha wreck).

(the people working with Mel Fisher are Mathewson, an
archeologist. And Eugene ILyon, an historian.)

Thosekcissors (that triton found) were of the type made
in Mexico and c%uld have had a Spansih origin. They're still used

there, or at least were until recently. They were of a design that

didn't change for centuries; that's why I couldn't be precise on
dating them. I think they may have been spanish or spanish-American,

kg

(Peterson says he hqﬂ Egbgi£22n dating done for Triton):
I wouldnUt do it because it costs money and we wouldn't have spent
money on their (triton's) oak or their wood. Carbon dating is fine
if it's an o0ld enough object you're looking at. I don't know how
much they've (triton carbon daters) reduced the error; but the last
I ®x heard it was about 50 years on each side of the date. (they
started with #/- 85 years but then made it more precise). But when
you're talking about a 2,000 year old object, that's significant.

But when you get up into the 18th century, it's not significant-

the error is too great, The margin of error (in carbon 14 testlng)

1s the same quantlty for every date., If you're talking about a

100 year old date and you're talking about 85 years error on maikkz
either @ide, you got nothing, If you're talking about a 300 year
0ld date you've still got very little (in terms of an accurate

date identification). You have to get all the way back to 2,000
years or 1,000 before it becomes significant. Becuase the actual

measureable guantity of error is exactly the same. So lets say
fgéo plus 85 - 1935, 1850 minus 85 is 1765; so it doesn't mean a
damn thing. But get all the way back to say the year 100 BC, then
you have something; ypu got 35 BC vs 185 BC.
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There isn't anybody there (atk the smithsonian) that I
know of that is even remotely interested in oak island, Because it's
one of those things they've never studied; it's a tenuous thing.
They've got plenty of things to keep them busy; they've got projects
that they feel can lead to some results, and they just didn't get
interested in it (oak island). I mean, people (at smithsonian) read
about it; they say it's intriguing. But nobody goes around doing a
lot of research on the damn thing because there's nothing to do

research on. You'verprobably already proved that yourself. A

(smithsonian) curator can't go around devoting himself in a research
project that's something that doesn't have any (factual) sourses;
what the hell would he do. He'd waste his whole life and have
nothing to show for it. Which is quite likely what the people

around Oak Island are going to do. They're making a big tourist
attraction anyway.

I d@@%e by that place. I drove right down the road (to
the island); even drove in a little ways. But Tobias wasn't there.
That was in 1973, And I didn't even bother to go in. I didn't
go see anybogyﬂ?zn the island); I just went on. The weather wasn't

very good and we were on our return trip to Washington. I said the
hell with itj; it's not that important. So I left. So you can tell
what I think about Oik Island. It's a legend and you can't see

a legend unless it's printed.(There's nothing much to see on the

site itself, he means). It isn't an outright legend (with no

facts behind it); it's a puzzle., It's an enigma and I grant you
—————A AN

it's an intriguing one.

But I can't see people spending a fortune there to answer
the question. I'll tell you why they do it. In the back of their
minds X® is the idea they re gq}ng to dlscover treasure. They're

not d01ng it Just out of curiosity; they (trmton) don't act like that.

oames

I hope I live long enough to know the answer (to oak
island); but I'm not going to spend a lot of time on it. (Peterson

is currently doing some writing and taking on a treasure project

in the Bahamas.) Still involved in underwater exploration; been working

on a project down in the northern bahamas lately.
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We (at the smithsonian) have to be damn careful what
we say about anything (connected with a treasure expedition). And
sometimes no answer it the answer. That's the way it was with me
on that oak island material, except for the scissors, But even
they are not very precisely datable. As for the stone, there are
plenty of geological formations that look exactly man made.

My whole archive on oak island is in those letters to
Tobias. That's it.

- .
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VL votes from interview (telsvhone) with Crailz Loriner, iFcoresber

with iarvard forest, Harvard University, retersham, liass. \5‘7"
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(517) 724-3285 April 18, 1977

The Red Calt in Hova scotia usually lives to 250 years

of aze. 300 vears would be "Iairly common"; 350 recxs would
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ounite Dossible And 400 weswms would

Red oaks are fairly common in Lova :3cotvia (thouzh
there may be scms white oall too)e 2ed oaks and obher succiss

conmooly have an unbrslla-shaved #ouwxxdowm dome whan ther're

To get a naximunxdzke earliest date fpxhirzx for the deposit,
assume bthe oalr tree over The money »nit was 350 yeéars old when
: 1795
found in/X¥RH; take ofr 70 years for Time to rsac. 18 inches

in trunk dismeter.xmXZRIxnoakranznafx  1795-35

@]
n
I_l
=
=
\J3
=
Q
)

- oak was born. 1445 + 70 = ble.D., earlies project could have

hecn bullt and used that

R o B P U T
Alarne oall.tree would fall ovar within 10 ox 20 years

LArter dn died. .
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HOPE BAY MINES LTD.

_ (eca: 687.0732
'~ 501-409 Granville Mall, (213) 783-1748
M“‘J‘“’ Vancouver, B.C. 7 _
e V6C 1TS5 o
\3\ 4419 Van Nuys Boulevard, Suite. 200

P. 0. Box 55067
Sherman Oaks, California 91403

July 12, 1976

D'Arcy O'Connor
P.0. Box 321
Mahone Bay, Nova Scotia

Dear Mr, O'Connor:

o By the date of your letter, the mail service has mnot
- improved much over the past few years - your letter arrived
here July 10, ' :

In addition to your detailed research on newspaper
accounts of my activities on Oak Island, there is mot much
I can add., To answer your questions, my interest in Oak

Island began when I was eleven years old after readin% an
article about the suspected treasure buried on Oak Island.
The article appeared in the Denver Post. o,
During the latter stage of Restall's efforts I did
- furnish financing for Restall to explore hiLs theories to
locate a flood tummel at Smiths Cove. ~ ,
. . After gz_gggéggig_gx%lgg;ignmof the area, it was
clear the Islan@ 1s of glacial deposition -‘gla{, till, and
Wa&m% and suspected to overly the Mindsor
and Halifax formations., The clay of the Island has a shear
#ngle of nearly 0 degrees and therefore offered the possi- -

"bility of digging an open pit.without massive caving, and
to expect minor pealing of the sides. The pit was completed -
to a depth of 14l feet using a 2% cu., yd. P&H clam; At that

" depth the crane operator dug for six hours only to recover .

- very small amounts of hard limestone, which I suggest is the
.Wﬁndsor formaLion - LiﬁEéﬁone unit, Later drilling confirmed
e limestone which was-2 feet thick, then a cavity beneath
gx;gngiﬂg to_about 182 feef, TIhis could be a natural Leature
as found in limestone units throughout the world. Normally,

\\

E
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I would have considered this a natural caviity and I doubt
that this geologic concept co ave been known by deposi-
tors (?) of: treasure before burying anything of value.
However, if something is buried on Oak Island, the lime-
stone could have been a surprise to any depositors (?) and
used _to their advanta%e - gpecific’ items of wrought iron

and wood along w other items recovered by Triton
Alliance have been carefully dated and fall into the pirate

era, These items recovered are man-made and foreign to
glacial deposits. - i

- As a shareholder in Triton, I am most interested
in seeing™a successiul excavation of the area - a prepon-
‘derance of evidence suggests underground work done by men
many years in the past. - '

: If I can be of further‘help-to you, please let me
know. I wish you the best of luck on your book and I would
be very honored to have a copy when completed. -

Very truly yours,
HOPE BAY MINES LTD.

hd Ao

Robert R. Dunf'elh
President, J/

Registered Géologist
- Cert. No. 1036

RRD:ad’ - f
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October 21, 1976

5440 Lindley Avenue

Enc1no, California
91316

Mr, D'Arcy O 'Connor

P. O. Box 321

Mahone Bay, Nova Scotia
Dear Mr. O'Connor:

For the past few months I have been out of town and

. have, therefore, been unable to answer your letter of August 7.

s

a
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I am sorry about the delay and hope these answers will be of
some help:

, 1, With respect to the cavity we drilled in after
filling ;gg o%en pit, which had been excavated to a depth of 141
the drill went through approximately 2 feet of limestome

(Wlndsor formation) and tapped into a small cavity or waterway,
possibly derived rrom dissolved limestone, and the drill may
have deviated its course following the cavity. The Chappell
) Was € south of our excavation, a portion oI which
collapse 1nto our open pit, and missed this limestone although
Mr. Chappell mentioned limestone being present in minor amounts.
At the bottom of the Chappell shaft Mr, M. R, Chappell turned
no;theaﬁg a short distance to a point where mud and clay broke
in on t e workers. In fact, Mr. Chappell saved one of the
worker's lives by pulling him free of, the muck coming in, It is
possible our drill sank through this dissélved material between
boulders of limestone lying on top of the old erosional surface
of the Windsor formation prior to the last period of glaciation
which left glacial debris and material in the form of a drumlin
which!is Oak Island. Further, the Truro shaft was on the west’
side of our pit filled with muck from another shaft which com- '
- pletely came out with our excavation of:the pit. I believe the
%eg;h of that shaft as we saw the bottom of it was ghout 128 feet.

e excavated a shaft on the south_shore immediafely south of the

triangle which had no tlmber in it and. had apparently been exca-
Vated prior t ear This area was excavated to a depth
ot 80 Eeet which seemed to be the extent of the original digging -
for'wHaE reason 1 don't know. e

f'J.'

v~' | 2. My letter to Harrls w1th reference to encounterlng
no water was to imply po_f£lood tupnels. were. encountered, and we
kept: the area dry by pumping the Hedden shaft dry to a dept of .

about ng_%ggxﬂmlth_a : mp. We did not see
evidence of gptvdralnswor,tunneISQN .Upon seeing lim&@Stone, which
en assigned to e Windsor. ormation, it was my strong con~

sideration that we had encountered natural cgv%;;gg in the lime-
stone unit of the Windsor formatiom, as cou e expected and
‘which are common in other limestone formations throughout' the

‘world., Caverns and cav1t1es, etc. are present elsewhere in the
Wlndsor formation,
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Mr, O'Connor -2- | " October 21, 1976

3. Yes. -The coconut fiber was analyzed to be 'coir',
a fibrous mass between Ehe coconut shell and the outer husk,
which was used as dunnage in the early days of primitive shipping.
The so~-called cement is nothing more than limestone.

4, The stone triangle was _definitely origingl however
- I am uncertain about the drilled rocks in respect to when they

were drilled,

o 5. I have seen very little material possessed by
Mr. Restall and therefore doubt he had much data.

6, We spent $131,000 in our operation.

7. Dan Blankenship had invested approximateiy $21,000
in the 1965-66 efrorts, ' _ g— et

8. Regarding Mr. Killmgn, he was a member of Mr, Restall's.

project. Certainly fxeezing 1s a possibility, however pumps
ava%lable on the market today will adequately resolve the water
problem, - -

I have never met George Green and cannot help you re-
garding his address., I have no data on the china but would sus-
pect it was left by searchers. T Lo

Very tfuly yours,

Robert R, Dunfiedd

"
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M.R. CHAPPALL

e 4

P,O. BOX 58 SYDNIY, N.S.

August 3rd, 1976

HAr. DYArcy O'Connor
P.0O. Bowx 321
Mahona Bay, N.s.

Dz2ar Mr, O'Connor:

Replying to yours of July 28th I will endesavour to
answar ths various quastions.

1. In cehecking back I find it was in 1950 that I bought from
Lawis.
#

2. I do not know :fiss 3Surrey's first name, but in any case sha
mat with a £at3I accident in January of 1975.

3. Yes, this was the Parkar davice. Parker movad to Bz2llavillse,
Ontario in 1951 or 52. If Parkar is still aliva I baliava
Frad Barton of ths Intelleger Prass in Bellavillas would know
his address. ATIE

P A ‘g,;i’ﬁf‘»?

4, I am of ths opinion that both thz Jigks boys havs passzd on,
as I rzacollect they werz not young in 1932, probably in thzir
lats thirties or early forties. I navar had thair address as
all correspondance was with Mr, Blair.

5. R2 John J. Prinkav, 5634 Hagarman 3t., Philadzlphia, P.A.
e Y

18135, U.s3.A.

fathar did say that thers did (appear) to b2 a trace of

ow# on the chisel drill Zes« when it was withdrawn, but so
t that he wouldA%ay it was gold. I think ha diad in 1946,

5o

———
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Yes, mg recollaction is that at about 123 feet we brought up

an old axz2, a pick, part of an oil lamp. Tha axe had a long
Randle about7grff3ngé?‘?ﬁgﬁ-fﬁé-gig_ﬁggdleZof today. Tha body
of the axe was a single bhit type and with a very badly rustad
hzad, the bit or cutting adge was not rusted and was inserted
into the iron head. I understand todays axass hava the axe hzad

set into the cutting bit (sze sketch enclosed). The pick was
not large (see skatch).

The lamp was about 1l%" in diameter, the upper end or light and
was rustaed away, the lower was bright and had part of the wick
and some oil in it which &as analys=sd to ba s2al oil. Thes=
items probably wera searchers tools which settled down to whars
they were found except the anchor fluke which was embeddad in
the clay on the 51de and was not rustad.

The anchor fluke was taken out at 120 faet (see sketch).. Tha
items were all taken by Mr. Blair. dHave naver been found after
his d=ath.

I am inclined to think Harris has the wrong date. (MMRI?})
—_ g

Ragarding ths ston= or ¥lat r . I understand this stone was
taken out of the monsy pit and that Mr. 3mith one of the orig-
inal three 1795 was building a home on the Island and usad it
as a back stone in a fire placa. %The story is that after tha
house was dastroyed by fire, the stona was takan to a book
making company in Halifax and used to beat out the leather usad
in book making. So far as I know no _one during the timz of .
Blair or my fathar ever saw it. w«hather thare were any intall-
igant markings on 1t, I do not know.

Th2 imarkings supposed to be on ths stone in the 3now book, I
understand were made up by the author, Mr. Snow.

By the way Mr. Goodman places grsat cradit in thess Snow markings
and claims ha has brokan the code.

I have thz whistle given me by Mr, Iawizs. I don't know whara
he got it but it supposad to =ither come out of thea monay pit
in ths :id 1800 or found on the ground. I don't know who found
it or just whare it was found.
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1l1. Re Mr Fast, I have never seen him, talked to him or heard from
him, but I think he was on the Island "I am not sura' but if
he was Mr. Blankenship could tell you about him.

12. That symbol is a bigd joke. I have no idea what ié meant for
or what it means but is was in a magazines with no explanation
and certainly no mention of Oak Island or Treasure, I just sent
it to Goodman to see what he would s5ay, he immsdiately tiad it

~in with othar symbols etc. that he had and set it in with othar
codes he had broken.

13. Re John MacCormick, I do not racollsct aver hearing the nam=
connected with Oak Island.

Did Goodman say anything about his mastering parpetual motion?
I trust I have given you the data you raquired.

Yours truly,

M.R. CHAPPALL

’ R 4
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Fabruary 7th, 1977

Mr, D!'Arcy O'Connor
308 dzst 104th Street
Apt. 4A

Jew York, H.Y.
U.3.A. 10025

Dear Mr. O'Connor!?

Replving to your letter of January 30th which I racaived
Fabruary 5th. Ya2s, I knew you were back in Yew York and working on
your book. I am cartain that you will have written the most complatsa
and factual story of Oak Island that has sver baen written or svar
will bas written, I don't think anvone will d=vout the time and ensrgy
doing razssarch as you have done. ¥You arz correct rs Srross in the
Jdarris book.

Re tha2 questions you have askad, I will endeavour to ansger
to tha ba t of my knowledg=.

Jo. 1 = T am not sur=s who first noted thes stonz triangs near
the shors immediatsly south of the money pit but Father and Blair saw
it in thes 1890's and I saw it in 1931 and several times prior to 1966.
I askad dynfisld not to distarb it but ha was undasr the impression that
undar it A2 would find a kay to a tuanpl to the mon=y vit. 3Skatch of
¥ais triangls enclosad. T

do. 2 - R2 a secona _stons triangla. On tha sk=2tch I have
shovn mv racollaction ol T this tri anglv (z0 ;allud,. It is locatad about

'300 f2et sast of the aquilateral triangle. It did not point to either

B T

tine monay pit or the cavs in pit.

,\‘J
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Ho. 3 = Father (#illiam Chappell) cartainly did not have
any connaction with a search expedition in 1922 or at any other time

until 1931,

Jo. 4 - #hen we finished sinking our shaft in late 1931, our
foreman Mr. 3tevens and myself attamped to drive out tunnels at tha

drove on2 out through the #Zast Side about

faet from the surface. A2

-~

6 or 8 fset, then drovs ons

! bottom of our shaft at batwz2en 156 to 164
?

out through the North side™about 6 fe=t,

Tt

Stavens. I helped him 2ntricate himself.

Jo. 5 = I am enclosing a skatch

we then attampted to join

these, this is when ths soft. s0il cavad in and practically buried

showing location of tha

Chapp=ll and Heddsn shafts and the original circular monay pit, also
the dimensions. In 1931 the ar=a around th= money pit was irragular
and depressad several feet and coverad with grass and weads. In past

o, 6 - You ara corract down to
actual amount spant was nearer $40,000.00

years a nwnber of shafts had baen put down in the money pit arza.

the #30,000.00 item. The
betwezan five and six thousand

from outside parties, ths balance MOSCLY from Father and mysz2lf. The
depression did not have any bearing on not »roceading in 1932, The r=al
2ason was the d=ath of ths ownsr Mrs. =llmrs in January of 1932. Har

heirs wonuld not agree to allow :ir. Blalr,

"Who neld thz Trzasurz Trova

Licanse, to procead without a vary substancial payment to 2ach of them

some f£ifty in numb=r all *told.

Jo. 7 - Sorry I cannot makes any

don't know anything about it. I navar n=ard of any mercury_bei@g_*oanﬂ

comment on this itam as I

on Ogk Island.

FTTTTTY

e PuEveT S

flo. 83 = This is a most intsresting s ogy I nsveaer h2ard about
the Frenchman but haves hzard about the Haiti discovarv. I will £rv to

£ind out more about it and if anvthing of

intarast will adviss you.

Ho. 9 - Jo, I was not diractly involvad with any opzrations

bztwaen 1931 and 1950. r, XZznnedy is in
[ﬁdrilling for me, it was in 1931 winen I was

m:qt d2 drill=d in two lOLathﬂa that the FParker eguizmant

35 thera bsing a deposit of gold dz put

arror r2 tha tinz he did som
involwvad with the Parxar

fivzs holas down in

ion to a dapth of about 30%" d3apar than thz squiomeant indicatad. Incid-
2ntly the Parker Co. attampt co;t m2 about o35&9ub 00,

do. 10 - Yas, Zestall wantzsd to
2109,000,00 was the figurzs discussad. How

abla to arrangn tha funds and the mattar

by th= Island from nme,
72var ne2 did not appsar to b2

was droonpad,
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No. 11 - Yes, there was a Mr. ~haeler who was intarestead,

"he was From Oaklahomg and not Texas. H2 visitaed thz Island with his

! -

Es

y 7

son. ney 7 Flaw up in their private plane. iis idea was to bring in

a large drag}lge angd . .2xcavate the whola money pit area. He also ment-
ioned buylng the Island It turned out that he was a promotar and I

was told later that ha became involved in a large fifancial deal involv-
ing many millions of dollars and that if litigation went against him he
Wwould be in debt tens of millions, this of course is only hearsay so

far as I am concerned. In any case nothing ever came of our nagotiations.

No. 12 - 22 dlaglng up pottary and/or_gggna. I understand
different searchers havs found ching and pottery. 1 Nade inguiry with
Mr. Tobias if the partizs to whom he sent the items could datsrmins its

age and origin, the answser was nsgativa.
e ]

No. 13 - Re the Holy Grail. The first person that I remember
speaking of it was MES. Blanﬁ=n h ip.

Ho. 14 - If my memory serves me the boulder with what wara

-~ supposad to ba burnad bonva undar it was locatad at the northern end of

/I

i
!

thu“?og. Yo analysis was Tever made. I don't know the yaar or by whom.
Jo. 15 - Dunfizld had built the cangayay without making an

application or gatting permission in 1965. I undarstand r., Jolan

brougnt it to the attention of th= Departmsnt hensa thes application in

Ao. 16 - Re Traasure Trove TLigsns=2. I hava the 2ntirs licanss:

renewed for five vears to Dac, 31, 1931 covering all items, in mv name.
S R, o =

The Provincial Governments rovalty is still 10i#4. om—seminn

Mo. 17 - I am renewing my acreement with Triton Allianca.

Ho. 18 - I do not know just what iMr. Tokias has ia mind at
this time r= additional financing.

do. 19.- Re the Arizona groun, I have advisad them that I have
2xtandad my agrzement with Triton Alliance and they will have to d=2al
with tham.

dJo. 20 - Re tne thrze piles of stonas, they arz locatzd north
w23t of the money pit som2 six hundred teet Lrom thz mon2y »it.
R .
dJo. 21 - I have no id=a as to the f£inal descision of ths ILazons
Tax Department rz2 any recoveary from ssarching on Oak Island.
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No. 22 - Re iIr. dolan's claim, I anticipate that the court
//will have to eventually decids this matter of ownership. -

No. 23 - Sorry I do not have a photo of either Father or ir.
Blair. Some years ago we had a disastro: ira in which I lost a gr=at
number of items, documents, . picturss, maps, plans, atc. ete.

Ho. 24 - I have not heard from Charles Barnard re writing a
book.

HMay I suggest you lzave Mr. Jhzeler out of your book unlass
5 - mpm———a
you have something other than what I have given you.

Yours truly,

M.R. CHAPPILL

#RC/ jh
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February 18th, 1977 =

D Arcy O'Conno
;308 West 104th st

\Replying to yours of the l4th received last night., So
s "I know the data I gave you is correct according to my
_/records and memory. j o S :

S Re No. 1 - 1931 was tre 'firat time I, was ever on Oak
’Island.' Father gave me the general location of the triangle. The
area was covered with spruce trees ami it was diffidﬁft_ég-rocate
it. However I did find it and I showed it to Father and Blair.
PFrankly we did not give onsideration and that is doubt
the reason L attention of Mr. H=dden,
at 1is if they navax@mentioned it to him,

. " Re Nb. 6 - There is a mystery here.k It was around the
“middle or latter part of may that we first visited Oak Island and

my recollection is that I spent a half day with Mrs. Sophia Sell ,
TI, 1931

" ‘some little time after we arrived.. However if she died May

',and not 1932 then my memory has gone haywire.

. "I _must admit that I never knew what arrangements Mr, Blair
~had with Mrs. Sellers, but I am quite sure that the heirs would not
', allow Chappells . to- operate after the spring of 1932 without very

‘substantial payments. My recollection is $5,000.00 to each heir.
How it was arranged for Mary B. Stewart and Thomas Nixon and any
others to operate from 1932 until Hedden purchased that portion of
the Island from Sellwin Setters this 1is something of which I know
nothing.

. No. 16 - Re the renewal of my Locenee. I decided to ask
for five years and the Governement gave it to me. assume XNolan
“asked IO TWO years. :




-wa re the large pieces of granite, I have never seen
. certainly not the piece with the -

N ‘ i I.understand there was in 1897 a very large granite
B yboulder ‘on the shore south west of the money pit six or eight
- feet high ‘and eight feet or more in diameter. I never heard of
- ‘any markings on it, between 1897 and 1931 ‘someone blasted the
'houlder to:pieces.; e : : ,

'Reqthe Huguenot Story'and the communal bank, I have
heard nothing more.‘ﬁ' , ‘

< g put in a phone call to my sonn in ﬂeshington, D.C.
.'1ast night but got no answer, I tried again this morning with
the same result. . His duty as energy Counctilor quite often takes
“him away from ‘home for a few days to the Nest Coast to Texas and
‘at times to South America and sometimes to Ottawa. Soon as he
returns I will contact him and if he still has the data, ask him
 to. mail it to you.

Yburs“ truly,

M.R. CHAPPELL

MRC/{h




. Apt. 4-A

March 3lst, 1977 P

308 West 104th Street

- New York, N.Y.
© . 10025, U.S.A..

* Dear Mr. O*Connor: -

 ,1éted over7200”pdges~fgrjyour;boék,
- of\-,ﬁ 1“*’3?3?‘#4“9. mat?ﬂél-ll

. those 290 pages will contain a lot"
,y-J;;‘f¥=fiﬁcbnsidef>y6d hévé»doﬁé me,é!§reat honour in'asking‘me if

I would qonsider_readingTyour»manuscript-* I would be happy to doso,
not that I think I could add anything to it, but for the privledge of
reading it. ST ' IR

You can rest assured that no one will know that I was so
favoured. e T e B : v

./ . 1.don't know why the gentleman to whom you refer should think
your writing a book would have any besaring on his claim to lots on Oak
‘Island, he is a suspicious character as well as having other undesirable
qualifications. o oL e T S

-~ Now re question No. l.- Spanish coing - I have &eard the story
of Anthony Graves having acquiréd a quantity of foreign coins, so far as

I could TiInd out, it was rumor only. I know nothing about a coin being

found when the Graves House was being torn down. - .

y - Regarding Peter Beamish. Through the good offices of my
couBin Donald BarretE, Peter with about 16 of his students spent a
couple of weeks on the Island in 1964 using metal detectors, they un-
covered between 300 and 400 pieees of iron and steel, nails, spikes,
horse shoes, oxen shoes, pleces of farm implemerits, pieces of stoves, an

axe, etc. also an anchor, nothing below 4 or 5 feet, none of these items
were given to me. . : ' : _

'7‘ﬁ;fouréfdfiﬁarchf25£h}feceiﬁédfyéstérday;_hbtqiyou have cohp- }'

\




‘ ‘During the summer of 1965‘he was back again with about 30

students but nothing of interest was found except what he said was a

| fooin, I saw it and examined it under a fairly strong reading glass.

/1t was about the size of a quarter, very thing: it looked like a piece -

o fof ‘brass. ‘I could not distinguish any indication of any markings on

v,iIET_—Ttrlooked like a very thin sheet metal to  me. No sign of it ever
f&being’an ‘thicker and worn thin.' o Pl ,

“,Other than above I}know nothing nor have I heard of any coin

S ﬁv~w§‘Item No; 2 - You have given me neWS. I had never heard of
. Avap Assocliated Enterprises of Aindsor, N.S. 1In fact this is the
irst time I ever heard of that outfit. ‘

‘“,_'"' In 1950 Bud Barton; Fred's brother, introduced me to Parker
oo and. his machine and I fell for it on the strength of various things
_they told me it had done, locating variogs items.

y I never heard of Fred Barton until after the Parker machine
had been used. Neither Harris or Blair ever mentioned Parker, F Barton
or the Avon Co, to me. . , _

/?/ "'~7f The Parker machine was investigated by a group of New York

Scientists who claimed it was of no value whataver.
- Thanks for passing along Fred's regards.

Item No. 3 - Re J. GwW e HEvans of London. I do not know
anything about his dealings with Harris, Restall and others. I do not
know of him making a visit to Oak Island although he may have been

 there but I am sure he never did any work there. Bob Restall was in
full charge of the work during 1964 and 1965 until his unfortunate
‘death in August 1965 after which Mr. Dunfield took charge and carried
out his agreement to December 31, 1965. Mr. Dunfield carried on for
part of 1966 Mr. Gwynne EVans never contacted me, .

No. 4 - It is my opinion that the rock with ring bolts that
Nolan found near the center of the Island were W
line run ‘there in 1931. I was told Nolan had uncoversd a marker which
Me-eTaIM=d was a surveyors stone stake put there by the original work-
ers. If ha did find such surveyors stone or marker it may have been
one of the engineer%,ﬂm. Crandall who made the first survey of the
Island in four acres lots. By the way My mother was a Crandall, a
direct descenflant from the Great Great Great Grandfather Joseph Crandall

who OWned and lived on Crandall's’ Point




,5 egistered 1n the registry in .
‘ 5-9-10-11-12-13-14 were not ment-

uhich iots

ish. . Three different lawYers, Harris ‘included advised me that I owned
»athe entire Island. LSo much re, titles‘and,ownership._,Ihe courts will

; \the, 0 foot“shaft or rather hole put down by me
in 1950, ’,efinitely not. ‘due north. from the money pit, it was

| about - north wgst or possibly a little more west than north, the dist- :
[ ance trom the money pit may: have been near 150 fest. There was an old

- shaft which became'incorporated in our: ole immediately we began digging.
o - thngons shaft about- 30 feet deep was due n 2 _mone

t 13 _aue _22$h—9f—:h-————x
it 7 de 2 W d about 200 feet frmm the monev . pit. This was in’
: 2--~ Two years later Jo

son made another attempt to prove his theory
by putting down about 40 bore holes a few feet from his shaft between
the shaft and the monsy pit.

I hope I have given you the information you require.

b ﬂhen your plan of. shaft locations is complete, I would like
to see it and check if R4 have any further data.

3

Yours truly,

M. R. CHAPPE.LL ’;
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" 3720 West 18 Avenue
Vancouver, B.C.,
August 30, 1976
Dear Mr. O'!'Connor,

Your -letger of August 26 arrived today, and since I assume that your
time at Mahone Bay is growing short I shall answer it this evening. I am jot
retired yet, am still working as shift engipger (Rupert Furneaux didn't have
it quite correct) at the Vancouver General Hospital, and am in fact writing
this letter at work. Hpwever 1 am 1n a position where, if I suddenly acquired
access to Oak Island, I would be able to get an extended leave of absence.

Up until 1965 all my work at Oak Island was on my own and at my own ex-
pense., When I had the 30 _foot shaft dug in 1262 it was all manual work except
fir tge first 10 or 11 feet, and it was surprisingly inexpensive even Though
we had to use water transport all the time. I was there for about a month on

that occasion. I wa® back there again in 1963 to check out some reports which
proved unfounded, and just spent a couple of days on that occasion.

I am not a promoter (but I wish I was), and the only attempt I ever made
to obtain financial assistance was in 1965 when I put an ad in our local paper
suggesting that I had an interesting proposition in treasure hunting. One of
the few replies I received was from a local doctor who became quite interessed,
and we arrived at an agreement whereby he financed the drilling programme.

At last it appeared that things were going to begin moving, but then the doctor
ren into financial difficulties and our efforts came to a complete halt when
Robert Dunfield got control of the Island. You know the story since that time.
I do no® have The figures with me, but I suppose we spent about $5000 on our
drilling programme. At one time my ophthdlmologist who had become quite int-
erested in Oak Island suggested that I should form a company to work on the
problem, but it just didn't seem to be in my line and I didn't take him ser-
jously. Now I could really use somebody who could organize things and put
pressure where it is needed to get access to the island. And I would like

to have more available money than I could provide so that the theory could

be worked out to a definite conclusion even though problems cropped upe

When I referred to one of the marks possibly having been ghifted I
was referring to the eagierly drilled rock. It was near the beach at Smith's
Cove, and it is possible that during some of the early exploration at the ,
Cove the rock could have been shifted. When I first saw it the Restalls had '
uncovered it, and it stood on top of the ground. However it was in the same
position as shown on the Roger Survey . The way it fits into the code would
indicate that it must be very close to its original position, but in case it |
has been moved slightly it would broaden the possible point of deposit to a
small degree, and that is why I would like to have sufficient backing for
such a contingency.

You are correct in assuming that the Mar Del map is not applicable
Eg_jgg;iggg;gglgnd_si;ua;igp. That map applies only to Wilkins' book which
was fictional. If you have regd any of Wilkins! letters to R.V. Harris
you will note that at first he disclaimed any knowledge of Oak Island, but by
the end of the correspondence he began to feel that he might be a reincarnatan
of Captain Kidd. No the best course is to discount entirely the Mar Del map.
If you observe carefully it will be obvious that none of the values really
applies to the Oak Island situation, and in particular the 14 N. Tree value
is so far out that it throws the whole thing into disrepute. I must defend
Harris on this score. He merely took Hedden's bbservations at face value
and didn't check out the figures.
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I do not kknow whether or not the cross on the triangle apex was
there when Hedden surveyed the island, but I rather suspect 1t was, and
I would not have expected him to see it on his survey. He was simply us-
ing the rock to take his bearing from a chalk mark on it, and if the rock
was in the same condition as when I first saw it there would be no sign of
the cross. The rock was covered with a kind of lichen, and I only found the
cross because lIwags looking for a mark and scraped the lichen off with my
pocket knife. The cross was only about_3" acrgsg, the lines were only about
22 across and probably 3/16" deep. With the lichen in place there was no
sign &f the mark.

Going back to the Roper Survey, Roper was making the survey for Hedden,
and as far as Roper would be concerned the square shaft was the shaft that

Hedden worked in during 1936. He may not even have known that Ehﬂﬂﬂﬂll.iéﬂf
to 155 feet there in 1921. And it is quite understandable that neither Hoper
nor Bates remembers the circumstances now, 40 yeard later. e
As to my working perimeter under my agreement with Bhappell, I had the 7
ground xwmming lying north of a line renning east and west either 100ft or j/ 7

200 ft. north of the Money pit. I have forgotten which, and don't have the f
agreemen% here With me. ﬁes%all had the ground. south of that line. i
Wher Rupert Furneaux began writing to me he had some pretty definkte
ideas about Oak Island. & believe I can honestly say that during our corres-

pondence I shotﬁ them down in flames. At the time he began writing I don't
believe he had ever thought of the treasure being anywhere other than in the
Money Pit. Gradually he came to see that that was out of the question, and
finally he settled on the theory as outlined in his book. We didn't exactly
arrive at the same conclusions independently, but I do not begrudge him that
statement. Furneaux was writing a book to more or less romaniicize Oak Island
and oh his promise that as an .author he would be honour bound to hold in con-
fidence any informgtion given in confidence I explained to him my theory. He
has kept his word. When he says '"the spots chosen by Johnson and me" I think
he really means "the spots chosen by Johnson, and the spots chosen by me'.

You may have noted that elsewhere he remarks that he differs with Johnson in
that Johnson thinks his (Johnson's) theory is the only right one. Naturally

"I think my theory is the right one, and there certainly is only one right one.

xighkxome, Having read Rupert's book I am not sure myself just what spot he
favours. He seemed at that time to still have some faith in the Palmer Charts.
N . -

Have you read the article about Tpjfon which appeared in Esquire a couple
of years agd» It is difficult to believe that that was published with Triton's
approval, and had I been an investor in the company I'd have been outraged. ,

£

st winter an acquaintance told me he heard someone on T e
, seemingly a person in government?
up year after year without d01ng.
but have not been able to ascertain

INcidentally, la .
radio stating that someone in Nova Scotia

was complaining about Triton tyyng the‘i§1and
anything worthwhile. I have made enquiries,
whether or not somebody did complain.

I can appreciate your frustration at not beipg able tg get the information
you want, but of course.your book is to be on varigus theories, and tperefore
you would naturally expect to publish the information. Surely‘there is a
solution to the quandary, but at this point I don't know what it would be
unless you know someone who can exert pressure to gain access to the ground

in question. Triton is welcome to all the rest.
b
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August 31, 1976

I am writing this in between interruptions, so you may find it somewhat
g arbled. You will note that I did not get it finished yesterday evening.

My drilling pro e at Oak Island was completed in about three weeks ,(’9‘;“
so I really wasn't on the Island long. There is a wast difference between
working to shallow depths as I believe the depositor intended to do, and work-
ing to the great depths that other searchers attempt. In spite of all the
stories about a deeper tunnel at about 150 feet I know of nothing concrete
that suggests there really is such a deep tunnel. From the point of view of
"probability" it seems very unlikely.. This man knew how safely he was bury=
ing his treasure, and there was really nothing to be gained by digging a

second deeper tunnel. I know many people would be prepared to argue that
point, but I do not believe there is such a tunnel.

No, I do not consider the mark on the triangle apex to be significant,
or perhaps I should say important. It is significant (if it is original, and
I suspect it is) because I felt that if the depositor did what I believe he
did, then he might very well left a bearing point that rock. On my first
visit to the Island I had difficulty locating the triangle, and it was Willie
Sawler's daughter Elizabeth who @8tually pointed it out among the trees and
shrubbery. It was a dull fiorning with wisps of fog still drifting through
the tree tops.when we reached the island and the triangle. When asked, both
Willie and his daughter said that they had never heard any mention of marks
on any of the stones. Needless to say when I crawle# in under the sprice tree,
whose branches hid the apex stone, and by scraping off the lichen revealed the
cross there was a certain air of bewilderment.mixing with the fog. Although
finding the mark did seem to provide some support for my theory it was not
critical because I would have considered the dentre of the rock as the point,

" and that is approximately where the mark was.

You may wonder how it is that I have never interested Mr. Chappell in
my theory if it is so sound and logical. I seemed to have t?EEETE"@???E?EL
ing to Mrl Harris just what it was all about until I showed him the mockup
I made of the treasure site. Then he changed the last chapter of hisl967
edition. In the case of Mr., Chappell his sole interest is in the container
of documents that he is convinced his father drilled through in 1897, and
since my interest lies some distance from the Money Pit he knows I am not
going to find anythikng his father drilled through. In fact when we were
digging our 1962 shaft he remarked to me one day when he was present on the

~island,"I don't know and don't care whether or not there is any gold or silver

buried on Oak Island, but I am convinced that in 189% my father drilled through ;
a container of priceless documents, and that is the thing that I want to recover." j /
One time when I gave nim a written explanation of my theory to study he read j i
it through and then remarked that he didn't know where I got all this inform- '
ation that nobody else had. I felt that he wondered if I was fantasizing.

He and I are on perfectly good terms, but I don't think he has ever taken
this theory and studied it thoroughly, and of course he does have this fixat-
ion about the documents.

—a,
St e

BEnough rembling for this time., I do hope to hear from you again, and
Iwould like to be able to help you to a greater extenyg.

W.L. Johnﬁyfzaxfz‘a"J
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oo S 3720 West 13 Ave.,
, - Vancouver, B.C., V63 1B2
’ ' , November 9, 1976

Mr. blAroy Ot Connor
7 Lansdowne Gardens
Point €laire, P.Q..J

Dear Mr. O!'Connor, '

. Since I wrote om October 20, I have had a second letter from
Dav1d Tobias, but it was not encouraging. In his first letter he asked
half a dozen questions, two of which were, (1) Would I stand all the expenses
of my exploration, and (2) How much would it cost? This almost appeared to
suggest that if Iwere net going to stand the expenses Iriton might consider
doing the work if it was not to expensive. I replied that I would prefer to
have Triton finance the venture since I would otherwise have to raise the money
elsevwhere, and that would further complicate matters. I did not try to estimate
the cost, but I gave Tobias a general idea of what would be involved to show

" that it would be relatively inexpensive. Tobias replied that Triton has done
a great deal of field work, holes drilled, shafts sunk, etc., and that they

are not prepared to sink a shaft in some designated area on the strength of .
somehody's hypothesis, but that as a matter of economics they will continue

to carry out their own exploratifn on the strength of what they have learned from
their field work. I have written again to enquire of him whether Triton would
conwgider an equitable arrangement with me if I could arrange financing else-
where, but have not had time for ‘an answer yet. In my letter I brought to his
attention several points which I shall include in this letter, Just in case

any of them pay be of interest to you.

David Tobias as well as you have referred‘repeatedly'to my
"theory", and you have both used the word "hypothesis" on occasion. It
indicates that my repeated use of the word theory through the years has made it

" sound_very abstract and indeed highly hypothetical. I suspect that I have

made an unwise choice of words when referring to my "theory". Perhaps if I

had called it my "interpretation of the original work done.at Oak Island

based on the known facts" it would have sounded more substantial and less
like another of the many impractical theories that have been advamced. It
is probably too late to rectify that with Tobias now, but I did mentlon it
hﬁ my letter to him. .

I have mentioned in earliér letters to you that I did not sit
down and figure out my "theory" methodically, but that it just seemed to fall
intoplace a bit at a time. To illustrate this further, since I wrote to you
last I have suddenly realized something after all these years about the depths
of- the Money Pit and the tunnel at the 150 foot level. I shall cover thls in the
follow1ng paragraphs, vwhich are what I included in Tobias' letter.
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The first indication of something unusual at Oak Island occurred )
1n 1795 when McInnis, Vaughan and Smith examined the old oak tree and the depression

- in the ground beneath the cut-off limb. Now in 1996 the Oak Island story has

become such a mixture of fact, cénjecture and fantasy that in order to try to
understand the problem of recovering the treasure one must try to look back to
179% and decide what can be accepted as fact from that time to the present.

t
-

, The first fact was the oak tree which drew attentioﬁ to the
site in 1795. o '

" The second fact was the existence of the deep filled in shaft,
established around 1805. o

~ Then in 1849 the tunnel out to Smith's Cove, along with the
filter on the beach was discovered. o )

In 1878 the Cave-in-Pit was discovered when the surface caved in
under Mrs. Sellers' ox, and its existence was confirmed by exploration in 1894.

R.V. Harris states that in 1897 Captain Welling pointed out the

triangle to Mr. Blair on the south shore. Mr. Blair, according to Harris, had

noted the drilled stone north oft the Money Pit in 1895. The second drilled stone,
near Smith's Cove, is first mentioned when Hedden reported it in 1937. Since
the triangle and the drilled stones could not have served any purpose for

' gearchers up to that time it is most unlikely that any of those searchers.had

anything to do wjjhﬂﬂp;ggingwﬁhgm,'éhd therefore it is very likely that they were

Placed there by the depositors.

The Osk Island features mentioned above comprise all the known
surface evidence left by the depositor on the Island.

When the deep shaft (which becgme known as the Money Pit)
was opened in 1795 a layer of flat stones was found a short distance below
the surface. Then as excavation continued timber platforms were found at intervals,
the shaft being backfilled between the platforms.

The Halifax Bompany in 1866 found that the tunnel from Smith's Cove
entered the Money Pit about 110 feet below the surface. The conditions in -7
the Money Pit down to 98 feet, and the entrance of the tunnel into the Money
Pit at 110 feet are all that is known of the underground works other than the
existence of the tunnel itself. - -

Thus we can define and detail all the sork that has actuwally
been proven to have been done at Oak Island by the people who deposited
whatever is buried there. :

Many questionable assumptions have heen made about what is underground
at Oak Island, and they have been repeated until they have become accepted as
fact, and these stories have caused much confusion and misundersianding.
Let us examine a few of them. ) -

Drillers in 1849 believed they had drilled into metal in pieces,
but their drill was reaching down through 50 feet of water, then 12 feet of mud,

and finally through a solid timber before they encountered what they assumed
™ .
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was metal in pieces. They actually had ne wa& of knowing whether they
drilled into metal in-pieces or into gravel. Coarse gravel has been found at that

/}. level, but no coins or metal in pieces. The story or assumption has
, ; ‘ o

7 [/

)

nothing to-support. it. . : -

Various drillers have reportedstriking iron at unexplored depths
in the Money Pit area, but nobedy knows how many holes have been drilled in
that area, or how much equipment has been lost in those h@les, or even how
many lost tools have eventually dropped into those old drill holes. Any
piece of iron struck at depth in that area could be imagined anything the

_drillers fancied. In the increasingly deeper shafts sunk in the Money Pit

aréa the only iron found has been drilling equipment or old tools.

‘ . ‘It has been said so often that there is a second tunnel,
entering the Money Pit about 150 feet down, that this statement has commonly come
to be accepted as fact, and indeed most drawings of the Money Pit include
this deeper 150 foot tunnel. Actually no- such tunnel has been found, and
there are sound reasons for believing that such a tunnel does not and never has
existed, Please note the following: The Money Pit was uncribbed so there was
nothing to fasten climbing ladders to in the shaft. Therefore partial platforms
set into the shaft walls at regular intervals for ladders to sit on would
have been normal procedure in the excavation. Then when the shaft was being back=
filled the platforms would be completed to distribute the weight of the backfill.
Had the depositor excavated on down to 150 feet he would have had to use the
same system of partial platforms down to that depth, and he would have completed
those platforms when backfilling to distribute the waeght of the backfill.
The Chappell shaft went to something more than 150 feet, and the Hedden shaft

~went to 124 feet and Hamilton deepened part of it to a much greater depth.

Neither those shaft diggers nor any of the drillers have reported encountering
a series of timber platforms at regular intervals anywhere below the level

at which the know flooding tunnel enters the Money Pit. The fact is that there
is no evidepce that the Money Pit was ever more than 110 or 120 feet deep. -

And 3T there was no shaft to 150 feet there certainly wouldn't be any tunnel

: ’ .7 entering a nonexistent shaft at that depth. Naturally enough nobody has ever re-
,3?7ﬂbj—ported encountering it. It is just assumed to exist.

, Had the depositor felt that he needed the added security of a
second flooding tunnel his best. course would have been to bring that second
tunnel into the Money Pit at the same level as the known tunnel. Then any
searchers approaching that “Jepih would have been met by a double-barrelled flood
that would have dampened the enthusiasm of any treasure.hunter. rmm——

] It is commonly helieved that therq,is>a tunnel coming from the
sduth shore because the dye showed up in three places on the south shore, but
gquestioning has produced the statement that the water off the south shore was

.~ so muddy from the muddy water pumped out of the Money Pit that it wea really

jmpossible to tell whether or not the dye actually did show up there.
Dunfield claimed he found an old shaft and tunnel near the south shore, but

Be a4 no further exploration there, and instead moved elsewhere to dig. Why?

So all we really kkow about the original works at Oak Island
is the oak tree, the shaft to about 110 feet, the tunnel to Smith's Cove with
the beach filter, the Cave-in-Pit, and the triangle and drilled stones.
Fortunately, with certain other indisputable evidence available, that appears
to be all we need. :
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In spite of the aforementioned points we now find Triton
sinking deep drill holes down into the waterbearing Windsor jon and

using 1000 gpm pumps to pump that water out. 1 remarked to Tobias that
this procedure defies comprehension, but no doubt they can justify it by
the evidence from their"field work".

I expect to receive the black and white photo any day, and
when it arrives I shall forward it to you.

. Were you able to look at a copy of the CLAN FRASER COMMEMORATIVE
~book? If not I know where there is one in this area that I could probably
borrow briefly. I have not been able to get any other information on J.Ed Fraser.

. If you feel there is any further useful information that I
can give you please do not hesitate to enquire,

~ Sincerpely,
Q/Z;W

‘ wW.L. Johnq
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3720 West 18 Avenue
_« Vancouver, B.C.,
‘January 13, 1977

Mr. D*Arcy Q'Connor

308 Wo 104 St-, i
New York, -N.Y.. 10025
Dear Mr. 08Connor,

Your letter of December 27/76 arrived yesterday. Time

lslips by, and no doubt the sooner you get allyour information

+ assembled the sooner you will be able to complete your book, so

1

I shall try'to get a‘prompt answer off to you.

Tt seems to me that the records concerning shafts 4, 3, &
12 have become mixed up like a dog's breakfast, but your records
confirm that shafts 4 & & were dug Just up ¢rom Smith's Cove.
Then according to Harris, #11, the Cave-in-Pit, was clezned out
to about 52 feet and finally abandoned,after water had flooded
in, presumably from #4, so we have the searchers active in the
vicinity of the Cave-in-Pit and driven out of that pit at .50+
feet. They sank #12, but were flooded out at 43 feet. They
managed to bail out,#lz and they deepened it to 55 feet, approxi-
mately the depth they managed to reach in the Cave- 1n—P1t. They
then proceeded to search.upward from that level, trying to find
the flooding tunnel. I, using that 1nformat10n.have to assume
that they must have been relating their work to what they had
discovered in the Cave-in-Pit. They felt no need to sink #12
any deeper than the Cave-in-Fit, and expected to find the tunnel
between that level and the surface, and this would, indicate that
they must have been east of the Cave-in-Pit. I31mply cannot see
these men expecting to find the tunnel at 55 feet or less depth
when- only 30 feet east of the Money Pit. Are the old records
definite on just which "PIT" they were méasuring from? Something

doesn't add.up properly. /7;1%

As for the parchment, I am happy to letAquestion lie un-
debated. It Boesn't seem to ring quite true, but the men involved
were reputable men, and most of them (perhaps all of them) believed
in the parchment. Nothing would be proved or settled by raising
the guestion at this late date so it may as well rest in peeace.

The puzzle of the slope of the flooding tumnel is very
interesting in demonstrating how mlsleadlng a czreless use of
words can be. If the 223 figure 1is authentic I suggest that the
measurement was mede B—"étralned surveyor or some such person, and
that he found the tunnel did indeed rise at a 224% gradient. But
note that I have switched from degrees to percentage! Perhars a

P g Lt ahbadaie s
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sketch will clarify the metter. My understanding is
that in surveying a one foat rise for 10Q feet /////
of horizontal distance is considered l%grade. e
Carrying that to extremes 10Q feet of rise - ars”

for 100 feet of horizontal travel would N | ‘
be 100% grade. But it would be only ;2/ ) T

relationship we find that a - - c*(?f“‘(' jor ot
'} 223% gradient would actually AT T

©  be.a 10.125 degree slope, :

" and that is close to

a 45 degree slope. Using that - - T

=

. your result. I am not ~ .

. a surveyor, but I suspect that somewhere along the line degrees
and. percentages got inadvertently swapped. And of course we do

. not know that the tunnellers held to a constant grade or how they

|  1laid out that part of the project other than that they apparently

., were somewhere around 53 feet below the uneven surface in the
vicinity of the Cave-in-Pit. Satisfied? '

When I said Harris put a number of irrelevant statements
into his postscript I simply meant that some of his statements
were not part of my theory. The opened up sectional mockup showed
him how the original works would have looked had one been able
to see them in cross section. He seemed so impressed by that
sight that he changed his postecript to include the idea, but
that view of the works was all he got from the mockup. It is
quite obvious that much of what I have always contended did not
register properly with him. I'1ll run through the 17 points
mentioneds: ' . o .,

1. Reasonable. | ' ,

‘ 2. T have always contended that it could not have been
[J&buried Qggg;g;ﬁggL(they needed a _big tree), and it could not
/¢ have been buried after the middle 170 S when the areas was becoming
‘ "gsettled. \ ‘ s :
3. I have always maintained that it was not a pirate deposit,
but Harris had accepted the pirate theory and couldn't quite get
away from it. " : :
4. Reasonable. ,
5. ' The Money Pit was in no sense a decoy. It was a fool-
proof and searcherproof seal to prevent all comers from finding
out what the depositor did after he got down into the depths. It
is quite possible that the depositor never dreamed that searchers
would expect to find the treasure in the depths, but he did expect
any searcher would try to get down into the Pit to find out which
direction he had gome with his treasure tunnel.
6. T do not believe the Money Pit wgs much if any deeper
{/ than the level at which the flooding tunnel let the water into 1it,
~and that is alleged to be aboutllO feet down.
7. I would just say, above high tide level.
8. AS #7. . .
9. A plausible sug:sestion by me, end Harris referred 1o
the old shaft which Dunfield claimed he had discovered, but which
he did not explore or pmove to be a fact.
10. Accepted as fact.
11. Reasonable, but not primarily as an air supply.

i
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12. The filter was probably as described, but there was
no reason for putting any gates or means of blocking off the tunnel

into the system,. because the depositor had no further use for
the tunnel other than to continue to supply a flood of water. .

13. I em satisfied that there was no.decoy. treasure at
44 100 feet, no casks full of metal in pieces, and no directions.

V't The depositor was satisfied that nobody could get down close
- enough-to the flooding tunriel to ever see anything like that.
- 14. The platforms were merely to distribute the weight of
the 100+ feet of f£ill.
15. I too suspect-that the existence of the ship's block
is legend.. _ ’ '
: 16. Reasonable and logical.

17. Agreed.

'Accordingkto the reportsof other searchers as well as
Eugend Lyon thejis a tremendous store of documentstion in the
archives at Seville, and I have daways believed that the first
thing to. do is to unearth the deposit. Then we will have enough
information to tell us where to look in the archives if that is
where the information would be. I read’ the article in Geographic,
and also watched the TV show. '

_ I had an experience with a pendulum dowser when I was working
on the island in 1962. MrlﬁghaprIIWBrougEE‘hgpmgggg the island,
and she seemed to be an acquaintance or at least known to him.

We were digging the shaft, and she moved sbout the area freely,

! /changed substances in the pendulum, or whatever it is they do,

- and finslly decided that the pendulum indicated a considerable
amount of silver in a smtherly direction. Then somebody (there's
one in eveéry crowd they say)asked her how far away it woudd be.

I felt she blew the whole thing when she said it could be a long
way even as far as 39 miles, and she was looking toward Lunenburg.
I am not putting down dowsing, and I know nothing of pendulum
dowsing, but I got the feeling that this woman had acquired this
pendulum and was hoping to make it work without knownng whether
or not she had any of the dowser's strange ability in her makeup.
I would be interested in hearing what develops with "your" dowser.

It is interesting in a way to consider and contemplate the
story of Borehole 10-X, If the hole went down to where it is
alleged tB have gone it went down into an ares where the depositor
could not and wouldnot have penetrated. I gather from your reports
that 10-X was cased to bedrock with 24 or 27 inch cesing, %4 inch

»thick. Oak Island is pretty solid, is not slithering around, and
at 130 or 150 feet can be assumed to be pretty compact clay and
stones. With the casing set in place for several years it is
reasonahle to assume that the clay is pretty evenly packed around
the casing. So we have a steel cylinder 27" diameter packed round
by clay. It would teke an absolutely fantastic pressure acting
on-the outside of that cylinder to collapse it inward. It can't
be flattened because there is clay all round it resisting any
flattening effect. Even if there were a space of gite a few feet

where there was no clay packed round the casing it would still ’
require some kind of cataclysmic shifting of the island's subsurface

o
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to collapse the casing inward. And if the casing did collapse
inward it would not break but would simply collapse. I would
suspect that the ohhy way that material would begin to enter the
casing would be if a defective joint broke away, and again there
would have to be a great and unusual force acting to shift and
break. that jointand move it out of place. And now suddenly this
240 foat hole is suddenly filled up to the 95 foot level with
"solid ground"™. Where did all that ground come from? Sometimes

my typewriter becomes a bit obstreporous, and in this case it

takes over and says, ™Don't eat that,Elmer! That's horse patoocey!"

~Let's look at the whole 10-X story with our eyes open. *The hole

was put down into an area where it should never have be put, and
there could never have been any sound reason for boring the hole.
But it was made to look like a big accomplishment, and it got

a fair amount of exposure for Triton. But surely all the Triton
members weren't interested in that sort of horseplay. Somebody
must have been taking them up the garden path. The years went

by and although a certain amount of mileage was wrung out of 10-X
nothing more was learned about theground it passed through, and
excuses for no progress beceme the only results for money spent.

By about 1975 10-X was becoming an glbatross, about the neck of Triton,
and the problem was how to get rid of it. 1976 praoduced the
pumping fiasco, but 10-X was still there waiting for somebody to

do something with it. Now suddenly something causes that 4" casing
to rupture and mysteriously fill the 240 foot hole with solid
ground up to the 95 foat level. Goodbye 10-X. Rest in Peace!

I don't know what to say about the flow of Water in and

~out of the Money Fit other than that there have been many different

situations existing there. When the Pit was full of water There
would be Iittle force in either direction, and having to flow
through mud in the depths of the shaft or through the partial¥y
obatructed filter system could well slow down the flow. (n other
occasions (Harris p.91) the flow sometimes chenged remarkably
which would indicate caving or shifting of mud in the depths
partially cutting off the flow. In the case of the water being
kept down to a considersble depth in the Money Pit there would
then be a great difference in level of the water in the Pit and
in the Cove, and a considerable head or pressure to cause it to
flow, and the flow would be much greater, and the more it flowed
the more it might be inclined to open up its channel of flow.
But, does it reglly matter, D'Arcy? I enjoy pondering these
questions, but 4 wonder if you arestraining yourself unnecessarily.

I thank you for the information on whet Triton maey have in
mind Lor the future. No, Tobias gave me no hint of their plans
at all. I continue to be puzzled as to their reasons for going
at this project in the way they do. It appears they do not wish
to encounter any straightforward explanation of the mystery, but
are determined to do this with a lot of money. I am perhaps most
puzzled by the way the various partners go along-with all this.

I look forwsrd to hearing from you again,-gnd do not hesi-
tate to keep firing the questions. Much of your information 1
do not have, but I have looked at and lived with the problem

for a long time, and I may have a few ani¥§;§¢7 //(’
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3720 West 18 Avenue
Vancouver, B.C., V6S 1B2
\ . January 26, 1977
D'Arcy O'Connor b ' S :

308 West 104th St.

Apto .4-A\‘y .
New York, N.Y. 10025

‘Dear D'Arcy,

Your letter of January 20 arrived yesterday, and as I am whiling away
the quiet hours of a long night shift it seems like a good time to consider
some of the "morsels" you so casually tqss arofind.

I have given some thought to Blair's rebutial of the Bowdoin article,
and it appears to me that you have read into Blair's statement something that
isn't there(although I must admit that he didn't word it very clearly).
Early searchers , on opening up and examining the works at the Cove, found the
five drains between high and low tide levels, and they found that those drains
conve¥ged to form a larger stoned in drain, but I have no data on their having
followed that larger drain very far because of the saturated ground, but they
assumed that it led downward to. enter the Money Pit. Later searches disclosed
that the tunnel entered the Money Pit at about 111 feet down. Excavation of
the Cave-in-ﬁPit,indicated.that at that point the tunnel was approximately 55
feet down. I think we are agreed that shafts 4 & 5 were located between the Cave-
in-Pit and the Cove, with flooding encountered.at 35 feet in #5. All indicated
a tunnel rising on a fairly constant incline from Money Pit to Cove. But then
in 1897 they drilled those holes near the Cove and were confused into believing
that they struck the ‘tunnel about 80 feet down. It surprises me that they should
have abandoned all the prior evidence and taken for granted that the tunnel was
so deep at that point. They all seem to have accepted it, and Harris shows it
in his book facing page 53. The larger stoned in drain which led into the
island was assumed to dump into that deep shaft. Naturally the top of that
shaft was at.a point as low as the five drains out in the Gove. Blair did n8t
say that the shaft was out in the Cove "just'" inside the Coffer Dam. He simply
meant that the Coffer Dam would keep the ocean out while the shaft, the top of
which wgs between high and low tide levels, was being excavated. For my part
I know of nothingfindicate that the original workers built a Coffer Dam or that
they sank any T06r 80 foot shaft near the Cove. Those five holes drilled near
the Cove with the water breaking into one of them at about 80 feet merely confused
the entire problem, just as the 10X borehole has confused the #éntite picture.

in the 1970s, and probably nobody will ever prove or disprove anything about 10X.-

Reports state that in about 1850 the filter was opened up on the beach and
the five drains were discovered. That means that they were then exposed to tides
and storms, and I believe they must have been obliterated in very few years, and
the building of more than one coffer dam would complete the obliteration. It
always seemed to me that Bob Restall looked for the drains at a depth quite afew
feet lower than they would have been. I don't supposed he ever found anything
definite pertaining to those original drains.

Your book and Furneaux's book cover two different fields of endeavour.
You are researching original material to discover as far as possible precisely
what various searchers did and when they did it. Rupert Furneaux, after much
correspondence and after considering more than one theory, decided on the theory

“that British Engineers did the work, and then he proceeded to write his book

around that theory using the information that R.V.Harris provided in his own book.
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That is about the only explanation I can offer for whaf'happejed there.

The shaft #12 in Harris book, dug to 43 feet poses a question that will
probably go unanswered, and I don't think we'll be able to do anything about it.

Youquestion the significance of the old Oak _Tree, but I am inclined to
accept it because although there were many oak trees on the eastern end of the
island there was something about that particular oak that caused McGinnis to
examine it more closely and thus start the chain of events that has followed.
I suggest that the thing most likely to attract his attention was evidence of
some kind that men had been active around the tree. Otherwise he would have
passed it by without another glance, ‘

I reassert my belief that the Money Pit was never much deeper than the
level at which the known flooding tunnel entered it. Firstly there wasno good
reason for going much below that flooding tunnel. Secondly there is no mention
of timber platforms below that level, and they would certainly have been there
had the shaft been made deeper. Asfor alien material found at greater depths,
once the searchers began drilling and boring deeper holes there was nothing to

prevent such material from falling into those holes and later being discovered
and considered as being parf of the original works.
It is possible, but I believe very improbable that -the depositor planted
, a false treasure 10Q feet down in the Money Pit. So many people have been down
there that it is almost inconceivable that some bits of that false treasmee
would not have been found. And the location of Oak Island would have a bearing
as well, The lady with the safe in her parlour was living in the midst of many
people; the man who came to Oak Island was in a totally uninhabited area, and
it was very unlikely that anybody would land on the island before he came back

for his deposit, so it is unlikely he would waste good treasure for no good
reasoljs However one never knows what others might do.

I have been suspicious of Borehole 10X from the very first. When they
went $5Jeep and on down into the DeArock at SUcH depth it ceased to make reason.
It may be all right for some kind of TV show to provide a cheap thrill for some

" peophe, but in real life it lacks credibility. As for what has been found or
alleged to have been found in the hole, once again I repeat that it would be
quite simple for such objects to be dropped into the hole accidentally, or to
be knocked in by the casing as it was being lowered. There really isn't any point
in my discussing 10X because I am completely sceptical about the whole thing,
I will just say that if there was a flooding tunnel at abiut 95 feet then it
mist have been cased off or blocked off by the casing which was apparently set
on bedrock much deeper. In such case the water in said tunnellay still and
didnot have any place to go and therefore did not wash any clay away from
anywhere. As far as I am conceérned the cassette tapes of the cataclysm prove
nothing and mean nothing. A&dmittedly I am biased on the point, but if anybody
can advance logical grounds for accepting this 10X fantasy then I'll be quite
prepared to consider it.

T B TS
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January 28, 1977

I e rcountered some delay, and now on returning to my letter and reading
it over my remarks about 10X sound like a tirade, and I hope it did not 'sound
too unreasonable. I feel that I have good grounds for my opinion, so will".
not belabour the point further. - ‘ .

I have had no word from a Charles Barnard. Where is he from, and what
is his approach to the Oak Island problem, or do you not have such information?

 Neither have I heard from a Gary Clayton or Arnold Gilson. Whenever
I read about somebody suggesting that the Incas or the ggzans or some such people
Rexng responsible for the Oak Island Treasﬁ??f-ﬁaviﬁg rought 1t so far to
hide it I am completely baffled. Thks would te on a par with an Englishman
taking his treasure all the way through western Europe to bury it in the Urals.

‘Why oh why would anybody do such a thing? With all that mountain and jungle

country which would provide ideal hiding places why would Incas and Mayans

“carry treasure through the various regions where the whiteman's ships and -

people were more numerous, and then bury their treasure in those areas, even
if the Incas or Mayans had any way of knowing what was up along the Atlantic.
coast of North America? _ '

I have no explanation for the discrepancy in Harris' account of Frederick
Childs being involved at Oak Island in 1909 unless perchance there was more
than one Frederick Childs. ' - :

At this time I see little likelihood that I will be going east in the
negr future, but I would certainly enjoy meeting you and visiting your "Oak
Island Room". I hope we shall manage a meeting in the not too distant future
somewhere, perferably at the wrapping up of the Oak Island Mystery.

This disjointed page indicates that it is time I got away from night
shift. Perhaps the next time I write I will be on another shift and will
do a better job. g ’ :

I am curious to hear what the map dowser will tell you.

Sincerely, A
7 7 A

b Q‘""ﬁ f/W ‘ Zyl/‘kw

W,L. Johnson

’
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#2820 West 18 Avenue
Vancouver, B.C., V6S 1B2
March 18, 1977

Dear D'Arcy,

Sihée this is a quiet (so far) évening at work I shall try to put
together a reasonable answer to your letter of March 9, even though there are some
points that I fear I cannot answer to your complete'satisfaction.

To begin at the beg1nn1ng, as a child I was an avid reader of almost anything
I could get my hands on, and being possessed of pretty active imagination stories
of buried treasure naturally fascinated me. I first read of Oak Island in a weekly
newspaper in Saskatchewan, probably in the lafe 1920s, and the mystery of all
that buried wealth waiting for ‘somebody to dig it up made a very deep impression on me,
perhaps moreso because my mother was a widow and our financial circumstances were
not good. Through the years mm I read a couple more magazine or newspaper stories
about Oak Island, but even when I spent some months in Halifax during the war I did
nft reallze how near I was to the treasure island. Then in 1958 when I saw The
Oak Island Mystery by R.V.Harris listed among some new books being published I
found a bookstore which carried it, and bought a copy. From that point on has
been pretty well covered in-my letters to you. My first visit was in 1959, and
my wife and I went back in 1960 for a few days to dO some more checking. hen
ih 1962 we dug the 30 foot shaft , and we went back in 1963 to check on a bit of
tunnelling I'd had local people do for me late in 1962, a. very short tunnel '
driven from the 25 foot level of our shaft. In 1965 I did the drilling. There is
actually very little to be told about the work we carried out there since it was quite
limited and did not produge anything of interest. I can say that we got a definite
reading on a metal detector at the point where out lines intersected and where we
felt there should be something 51gn1f1cant. I do not believe the detector we used
would detect anything more than 20 feet deep at the very most, so whether there
was a bit of scrap iron we never did find somewhere near the surface, or whether
it was poor operation of the detector on our part, or what it was we will probably
never know, but our 30 foot shaft revealed nothing. And the tunnelling did not
add to our khowledge. The drillinge produced some puzzling experiences such as the
air passing from hole to hole and into the shaft, ana The peculiar loss of the
drill _steel, but there was nothing def1n1te enough to justify any firm statements

other than to say that we felt the drllllng 1nd1cated that further exploration in
the area was justified. ' :

Mr Chappgll, wrote me recently and said that he had a five year renewal
of his search rights, but he did not mention giving Triton a five year lease. He
simply said that he did not know Triton's future plans other than he understood
they were going to make further attempts to find the parchmant his father drilled
through ih 1897. My experience of Mr. Chappell is that he is one of the old school
whose word is as good as his bond, and I have much fdaith in his integrity. I tried
to explaiW my theory to him several times, but as it is so far removed from what he
believes I don'tthink he ever really tried to understand it, and therefore he never
appreciated just how well it explains the mystery. After the Restall deaths in 1965
when I lost control of "my area"I asked both Harris and Chappell to destroy any
explanations I had serit to them. Apparently Harris did, and qi@ite probably Chappell
likewise, Even if he didn't I Helieve he would consider my explanations as confidential
-and something that hg hgdeno right to pass on. I might add that he could well
feel that my theorieg|have enough substance to be worth passing on, even if he undesstoo:

them well enough to pass on., I could add further that Dunfield dug a hole alQut
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- fifty feet south of my 1962 shaft, and he is said to have stated that he had
./ mm tunnel to the north from the Money Pit, and had
/// determined that no_such.tunpel existed. His work did not disprove the existence of
the tunnel, but I suspect that his opinions and spatements were accepted.

You mention Chappell!'s being a shareholder and director of Triton, but
I suspect that his invoIvement is through his search rights and his land ownership.
He told me once that before his wife died (in the 1950s I believe) she made him
promise that he'd never spend anymore of his money on the Oak Island search. I f
he has adhered to that it may not be any of his money that Triton is wming, he does

not believe in my theory anyway, and just hopes that Triton will eventually recover
those "documants". . ' ‘

P

\ Neither do Ephiaa;_letters indicate that they know the details of my
theory. It seems to me that if Tobias knew or understood the details of my theory
he would, when I' try to arrange something with him, simply say that he knewsmy
, - theory and considers it baseless, or something along that line, but such has not

happened. s ' f '

B 1 certainly hawe no desire to take my theory to the ave with me, and
 in fact would be much opposed to that, but hope springs eternal and aIlqﬁﬁff%'énd_;\‘
do hope to participate in the recove the Oak Island Treasure or the solving
ST TRE Ty STenr T TR That wher T e per e TR T TolT op ia6 s e,
out an arrangement of some kind he would have accepted my proposal had I been able
., 0 do my own financing. I don't know what kind of terms he would have expected,
/ but I do believe he would have been cooperative. At present I am awaiting appraisal
( of a couple of inventions which would fill a need in hospital service, and there is
some chance that these inventions could have a good marketable value. If something
like that should mterialize to change my financial situation I would be very ready

to finance work to prove my theory at Oak Island, and there would be a good chance
that Triton would be willing to have me do it.

I would be extremely happy to be able to give you the details of my
theory to include in your book, but I think you will appreciate the fact that
//'singe I still hope to be in at the final solution I would be throwing the whole

thing to the winds to have it published under these circumstances.

Sorry if I threw you with mysstatement about linear values not being
used in the code, but if you pause to consider you will realize that linear
?? measurements legve more room for error than do precise bearings. The use of

bearings eliminates the possibility of error in measuring over uneven ground,
and one might add' that it would be more in character for a seafaring man to set
up a code based on bearings rather than on linear measurement.

The markers tell the whole stozz as far as the code is concerned, but

I am rather reluctant to discuss them too much or to draw attention to them.
Until I came into the picture the triangle and the drilled stones could not mean
anything because everybody accepted the assumption that whatever was buried was

deep in the Money Pit. Now there is an increasing acceptance that the depositor . -

l tunpelled to some point away from the Money Pit. With such acceptance it is eas
y to _beljeve __the marke how.point the way to that p01n§. 17 enough peop§e
////, concentrate on those markers somebody is almos 0 realize what they mean.

)

I have not changed any of my ideas about where the treasure lies. The code says
it s hould be in a certain ToCa IO, and the work , or some things that -happened

during the work I did, indicate that there were somethings unusual about that

l@ggﬁ;gn* and I am convinced that that is the significant location. If I were to
explore that location thoroughly and araw a BIanE, T would nave no suggestions as




: - . B o 5 v o : R
, - - e 11 B
to what the answer to the mystery could be. I have tried time and agaln to work

out some alternative interpretation of the code, but always I end up with the
same set of values legding to the same location .

—— Qs

. — T .
Perhaps I should add to the remarks about linear measurements that when I
speak of linear distances involved I have calculated those distances -from the Roper,
// ’yzx514 and that was exact enough for my purposes. .

Although the debate can have no bearlng on solving the Oak Island Mystery
~ I am curious as to why you would date the original works between 1525 and 1650
instdad of between 1650 and 1750. Is it merely because there were richer treasure
fleets and more of them in the earlier period?

The 83 page document sounds very interesting, and I do hope someday when
the time is right to hear all about it.- At present I will just ask if it is a first hanc
account by someone who had direct information, or was it compiled from reports?

When you call it a document you make it sound rather official, and I am wondering if
you can tell me its original purpose. One other question I hope you can answer is
does it tell anything about the shaft ma on the Roper Survey? That was the
shaft north and west of the Money Pit, and is the same place where Chappell dug a.

Pit din_about 1950. Somewhere I have seen that original shaft marked as a water
supply shaft, but there seems little other reference to it.

I d1d not know that Hedden was a closet Baconlan. I suppose that happened
sometlme after he became disillusioned with Wilkins and the Captain Kidd theory.
I consider one of those theories’ as far-fetched as the other. And even if Bacon
had actually been the writer of Shakespeare's material I can't for the life of me
see Why anybody would want to carry the manuscripta acrsss the Atlantlc and bury
them where they would probably never be found again.

: ‘ A few days ago I learned that the treasure ships which were lost in

27 the attack at Vigo Bay were ships of a joint French-Spanish fleet. It would

seem that Spain had become S0 weak as a” Sea power thai 1t had come to some kind
of arrangement with France (with whom there was an uneasy peace) to help transport
that accumulation of treasure back to Spain, If it happened in that instance one
might wonder just what other arrangements were made at other times, and did some
French captain decide that he wasn't going to take his shipload to Spain but would
abscond with it and conceal it as near as he could safely come to the French

settlements in America. -

SorryfIcan't g0 into more detail about my theory, but I do hope you
understand my situation at the present time.

Please write again.
: ' Sincerely, 7

. -/ ‘
L X@ *hgtr J7 Sttt

W.L. Joh%§9n
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3720 West 18 Ave.
Vancouver, B.C., V6S 1B2
May 11, 1977

Dear D'Arcy,

Your letter of May 4 arrived yesterday, and with a bit of time
to spare today I:shall get a reply off to you. I have been involved with
Oak Islaad since late 1958, and during all those ensuing years the correspond-
ence between you and me is the first real "in depth" discussion I have had
the pleasure of carrying on with anybody. Others have been disinterestéd, or
have had a very tempdrary interestﬁ, or havebeen ready to argue the matter
with only the scantiest information on the mystery. Chappell is concerned
with the parchment that he believes his father drilled through; ‘Harris wrote

-his book as a permanent record of reports of work done,.and he did not ponder

deeply the Who What Why, etc., ;Rupert Furneaux was looklng for a theory ar=-
ound which he could build a book, and so it went. - It has beenrefreshing and
fulfilling to be able to bat the whole thing back and forth with someone who
has studied the matter and who can approach it with an open mind.

When I referred to a survey done in 1965 or 1966 I was referring
to an Engllshman whose name I 'do not have at hand.: An Englishman named
Gwynne-Evans contacted Harris who passed him on to me. Gwymne#Hvans in ‘time
visited Oak Island, studied the situation, did some measuring, and had some
surveying done by the Englishman referred to above, and it was this English~
man who came up with the 263! distance of my shaft from the Money Pit, but as
I stated before I do not know what point he took as . Pq
the location of the Money Pit. I do not know what
Fred Nolan believes about the Money Pit location,
Actually, at this time the distance of my shaft
from the Money Pit is not of consequence.

You are correct in your observation thet my
shaft lies 7 deg. west of true north frog the
triangle apex, and that is of consequence. That
is also the direction in which a line bisecting
the base of the triangle would have pointed. The
median line laid in the triangle pointed to the
True North and the westerly drilled rock. The

L

came into the picture) he was bound for Rodesia fo
support the cause of the white majority there.

I believe the original shaft lay within -
the confines of the Hedden shaft and in the southern

"probability of evidence" and conclude that since a line
true North from the Triangle apex ran through the westerly
drilled rock it very probably ran through the shaft location

as. well. Another facet of the code tells where along that north
south line the shaft lay, and that point falls in the southern
portion of the Hedden shaft. { repeat again that Hedden reported

finding the remains of a very old shaft didrgely whlthln the 7;i4177
confines of his shaft, and this very old shaft could well have

been the site of the original shaft. In the depths Hedden found

a band of putty~like clay cutting across his shaft. This may have

been laid down by the light flow of waterdown the treasure tunnel

/.
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over 200 years or more. In such case that would also . indicate the maximum
depth of the original shaft, wouldn't it? All trace of the original shaft
would have been obliterated by the time Hedden put down his big shaft.

May I ask at this point just why you are so certain that the original shaft
lay as you suggest in your letter? There has at times. been some confusion
as to what is considered the north side, etc., of the Hedden shaft, so I
have marked on my sketch the definition I use of the sides.

Thave no explanation of the other drilled stones you mention
having seen. I have not- seen those others, and I have not heard Nolan or
anybody else mention having seen them. I have heard somewhere that in Hedden's
time some experimehtal drilling of stones was done to see if they could deter-
mine how the code stones were drilled. I ,only know that the two stones I
refer.-to lie in such a pattern that they form a very precise code, or part of
it. One can speculate on various reasons for there being other drilled stones
such as the possibility that the line running 7 dgg. west of north from the
triangle passed througk another drilled stone, but those are speculations
and nothing more. It is also possible as you suggest that there may be other
deposits, but it would seem to me more pr@bable that the original depositors,
having gone to such great efforts woudkd deposit their whole treasure in the one
extremely secure place. And it is very unlikely that other depositors at another:
time would just coincidentally use similar drilled stones to mark their deposits.

One must-accept the possibility that the treasure may have been
retrieved, but if the treasure was concealed the way I believe it was then
that possibility becomes fantastically remote, certainly not in accord with
the probability of evidence. Our evidence, based on available records says
that the first timber platform in the shaft was found about 10 feet down.
Therefore there was only 10 feet of fill to settle and produce the depression
that we are told existed near the base of the old oak tree.On the other hand
if the treasure was retrieved it was retrieved at a date more recent than the
date at which the shaft was filled. The probability would be that the retrieval
shaft would be left open and unfilled. It follows that if the ten feet of
fil1l at the top of the Money Pit settled enough to produce a noticeable depress-
jon then the 20 or more feet of unfilled retrieval shaft would not likely in
fewer years fill in and have enough surrounding ground move over and flatten
out to make the site not noticeable. There sshould actually be a much greater
depression than was observable at the Money Pit site. I agree with you that
the most valuable treasure at Oak Island will be the information and knowledge
gained when precise treasure site is opened up.

As regards the old oak tree there are so many variables that any
judgement there is to a great extent guesswork. One. must consider the climate
where the tree grew, the kind of soil in which it grew, and all the things
that would have an effect on how rapidly it grew. One would have to know the
climatic# and soil conditions involving the trees considered by the expert
from Harvard. Probably hisdata was reasonable as far as his specimens were
concerned. Harris, at the bottom of page 5 of his 1967 edition writes, "We~
have it as the opinion of a forestry expert, familiar with the growth of oak
-trees along the south coast of Nova Scotia, that a tree measuring approximately
seven or eight inches would be in the vicinity of fifty to seventy five years
of age. The older the tree the slower the increase in diameter. A sixteen
inch oak tree #h this area would probably be about 200 years old". My own
enquiries of Nova Scotia experts elicited the opinion that oak trees in that
area have a life of about 250 years. Thus we have two varying opiniéns, and

does it matter if either is correct? Until we discover further more precise
evidence about other things we do not know where to look for the depositor.
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When I first saw the triangle in 1959 the arc below the base
was gone, and the stones at_either end of the base line were beginning to
drop away out of position. Storms can beat in rather violently on that
side of the island, and although the triangle was well above high tide level
storm waves had cut away all the sod and soil right up to the triangle so that
there was just a long gradual stony beach from just below the triangle down to
the water. The shape of the island, comparingearly surveys with modern aerial
photos, has changed very little since about 1760 so it is hard to tell Kust
what Hedden was using for reference when he stated that erosion on the south
side of the island was about 2 inches per year.

Dunfield claimed to have discovered an old shaft down by the
triangle, but the fact that he did not do enough investigation there to learn
~ more about it has made me sceptical of his whole operation in that area. I
really have nothing to offer on that score.

It is a fact that the Roper Survey places the line between the

two drilled rocks T degrees off true east-west. There is no doubt about

that, but I can see no reason whatever for thinking Wilkins really had anything
connected with Oak Island. It was not exactly 18 rods one way and 7 rods the
other way from a certain point to the two drilled stones. There is nearly 10
feet of a discrepancy there. The southwesterly line does not actually come to
the triangle, but. strikes well below the base. The line running north from the
triangle or the point below ghe triangle does not come anywhere near the Money
Pit. Have you any sound reliable reason for believing that the original

shaft lay on .a xxue line running4 deg. west of true north from the triangle?

Is there really anything from the Wilkins material that really applies to Oak
Island? I have found nothing. Hedden became interested in the possibility
of some connection, and this interest has persisted with, as time went by,
almost an acceptance as fact the idea that Wilkins did have something to

offer. I have yet to be convinced. I find it more reasonable and probable

to think that the depositor just left a few necessary marks to give him the
information he needed when he came back. He was not interested in setting up
puzzles for others or conqu1ng future generations. What he did he did for
his own purpose.

- \

- I wish you the best of luck with your book, and I do hope to

hear from you again.
Sincerely,
T o B 2 A ¥

L. Johnson
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